
@Payamashna

payamdaily.ir

نخستین

 سال دهم دوره جدید، شماره 2438
(شماره مسلسل 24438، سال بیست و یکم)

سه شنبه  / 28  آذر/ 1402              
5 / جمادي الثانیه / 1445 

19 / December / 2023
8 صفحه/  قیمت 50000 ریال

سرمقاله 

نقش چالش برانگیز هوش 
مصنوعی در دنیای مدرن

::محبوبه بیدکی::

بیش از صد ســال پیش ایــده هوش مصنوعی به شــکل ربات هایی که 
می توانستند صحبت کنند و راه بروند در داستان های علمی تخیلی پدید آمد 
که می توان به فیلم آلیس در سرزمین عجایب و جادوگر شهر ازُ همچنین 
به شخصیتی به نام حلبی در آن اشاره کرد،اما پس از مدتی که کامپیوترها 
ساخته شدند تفکر ایجاد ماشین هایی که بتوانند فکر کنند و کارهایی شبیه 
انسان ها انجام دهند، فکر دانشمندان و ریاضیدانانی از جمله آلن تورینگ که 
به او لقب پدر هوش مصنوعی را دادند به خود مشــغول کرد.او اولین مقاله 
جنجالی خود را با این سوال که آیا ماشین ها می توانند فکر کنند! در این 
مورد نوشت و به این ترتیب هوش مصنوعی در دنیای ما متولد شد. اصطلاح 
artificial intelligence وارد زبان اینگلیســی شد و در دانشگاه های 
معتبر آمریکا مثل ام آی تی و استنفوردبرای اولین بار آزمایشگاه های هوش 

مصنوعی به وجود آمد.
بدیهی است که مقاله،پژوهش،اطلاعات و موارد بسیاری در خصوص چگونگی 
و چرایی بروز و ظهور هوش مصنوعی دردنیای مدرن و توسعه یافته امروزی 
وجود دارد که بســیار گسترده،کامل و جامع است و در این یادداشت نمی 
گنجد،اما به صورت اجمالی و اندک به معرفی هوش مصنوعی و فرصت ها و 

ادامه در صفحه 2تهدیدهای این تکنولوژی جدید می پردازیم.

وزیر نفت با اعلام اینکه ۱۶۲۵ جایگاه سوختگیری 
در سطح کشور فعال شــده است، گفت: تا سه 
ساعت آینده همه جایگاه های سوخت کشور به 
صورت دستی فعال می شود و سهمیه موجود در 

کارت سوخت مردم محفوظ است.

به گزارش پیام آشــنا، جواد اوجــی دیروز 
)دوشنبه( و پس از اختلال در سامانه سوختگیری 
در برخی جایگاه های کشور با حضور در جایگاه 

سوخت بهار شیراز، اظهار کرد: از حدود ساعت 
۱۰ صبــح امروز بــا حمله ســایبری عملیات 
سوختگیری در برخی جایگاه های عرضه سوخت 

متوقف شد.
وی افزود: به محض اینکه این اتفاق رخ داد، ستاد 
بحران شرکت ملی پخش پالایش فرآورده های 
نفتی شــکل گرفت و موضوع بــا حضور مدیر 
مدیران وزارت نفت و پالایش و پخش فرآوردهای 
نفتی بررسی شد و به همه مدیران دستور دادیم 

تا بسیج شوند و مشکل حل شود.
وزیــر نفت تاکید کرد: با توجه به تجربه ســال 
۱۴۰۰، ســریعاً همکاران شــرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتی جایگاه های ســوخت را به 
صورت دستی فعال کردند تا عملیات سوختگی 
انجام شــود و وقفه ای در ســوختگیری صورت 

نگیرد.
اوجی گفت: خوشبختانه تاکنون ۱۶۲۵ جایگاه 
ســوخت در سراسر کشور فعال شده و عملیات 
سوختگیری بدون کارت سوخت در این جایگاه 
انجام می شود، زیرا سامانه را هنوز برنگردانیم و 

به صورت آفلاین یا دست جایگاه ها فعال شدند.
وی ادامــه داد: از مردم عزیز که صبوری کردند 

تشــکر می کنیم؛ همچنین از رســانه ها تشکر 
می کنیم که از همان ابتدای نخست کمک کردند 

اطلاع رسانی به موقع انجام شد.
وزیر نفت بیان کرد: تا دو، سه ساعت آینده همه 
جایگاه های ســوخت کشــور به صورت دستی 
فعال می شوند و هموطنان عزیز می توانند بدون 
اســتفاده از کارت سوخت و با سهمیه آزاد )نرخ 

دوم( سوختگیری انجام دهند.

سهمیه کارت سوخت مردم محفوظ است
اوجی با اعلام اینکه هیچگونه بحث افزایش قیمت 
انرژی در دســتور کار نیســت، گفت موجودی 
ذخایر بنزین کشور خوب است و تامین سوخت 
طبق روال عادی انجام می شود؛ همچنین سهمیه 
کارت سوخت مردم محفوظ می ماند و خللی هم 

در سهمیه ها ایجاد نشده است.
وی اظهار داشت: دشمن صهیونیستی و آمریکا 
به دلیل شکست در جبه های دیگر، می خواستند 
از این طریق مــردم ما را دچار چالش و زحمت 
کنند، ولی مطمئن باشند که خادمین این مردم 
در وزارت نفت نخواهند گذاشت توطئه آنها عملی 
شود و به زودی این توطئه هم خنثی خواهد شد.

رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو گفت: بازار خودرو 
طی دو هفته اخیر از ثبات نسبی برخوردار بوده و تنها 

چند خودرو دچار نوسان قیمتی شده اند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مهر، سعید موتمنی 
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران با بیــان اینکه بازار خودرو طی دو هفته اخیر 
از ثبات نســبی برخــوردار بوده اســت، اظهار کرد: 
آرامــش بر بازار خودرو حاکم اســت منتهی قیمت 
تعدادی از خودروها از جمله محصولات خانواده پژو 
و در مونتاژی ها و خودروی هایما که توسط شرکت 

خودروســاز فاکتور فروش نمی شــود، در بازار دچار 
نوسان و افزایش قیمت تقریبی شده است.

وی افــزود: در محصولات خانــواده پژو محصولاتی 
همچــون پژو پــارس tu۵ و پژو پارس ســاده و در 
مونتاژی ها، هایما S۷ طــی دو هفته اخیر افزایش 

قیمت داشته؛ چراکه این خودروها فاکتور نمی شوند.
موتمنی ادامه داد: در ســایر محصولات ایران خودرو 
و تمامی محصولات گروه سایپا و حتی خودروهای 
مونتاژی خودروســازان خصوصی اختلاف قیمتی 
طی دو هفته اخیر دیده نمی شود و قیمت ها تقریباً 
از ثبات نسبی برخوردارند و ثبات قیمتی خود را حفظ 

کرده اند.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران تصریح کرد: اگر همــان تعداد خودرویی که 
وزارت صمت در ابتدای سال برای واردات وعده کرده 
بود، طبق برنامه وارد شده بود، فاصله قیمت کارخانه 

تا بازار کمتر می شد.
وی تاکید کرد: تا اردیبهشت ماه امسال قیمت ها سیر 
صعودی داشــت اما در ادامه و تا مرداد ماه، قیمت ها 
روندی کاهشی پیدا کرد با این حال در ادامه به دلیل 
محدودیت عرضه اکثر محصولات، این روند کاهشی، 

کند شد.

وزیر نفت خبر داد:

افزایش قیمت بنزین در دستور کار نیست

ثبات و آرامش نسبی قیمت ها در بازار خودرو

2

دستگیری ۴ نفر از اوباش همزمان با آغاز دهه فجر؛
کرج به دلیل قدرت نمایی 

در فضای مجازی
6

در این شماره می خوانید:

2   منابع افزایش حقوق بازنشستگان مشخص شد
3   بازی طولانی درخواست اضافه حقوق   

   »وانکا« مخاطبان خود را پیدا کرد 

    تدوین برنامه ملی کاهش حوادث جاده ای
 

    اونانا: همه چیز موقتی است
   پاسخ به یک شبهه تقویمی

6

7

8 5

2

مخبر در نشست با استانداران سراسر کشور مطرح کرد:

باید تلاش کنیم انتخابات 
پرُشور برگزار شود

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت استفاده از روش ها و مکانیزم های جدید تامین مالی برای سرمایه گذاری در استان ها به گزارش پیام آشنا، محمد 
مخبر دیروز در نشست با استانداران سراسر کشور با موضوع مهار تورم و رشد تولید ، ضمن تبیین اولویت ها و برنامه های اصلی دولت برای کنترل تورم در ماه 

های پایانی سال، گزارش اقدامات استانداران در خصوص جلسه گذشته را دریافت کرد. 

دومین جشنواره انار کرج
 برگزار می شود

چطور با 300 هزار تومان
 طلا بخریم؟

از گذشته تاکنون ســرمایه گذاری در طلا یکی از رایج ترین راه های سرمایه 
گذاری برای بشــر بوده است. با پیشرفت علم و تکنولوژی به مرور روش های 
سرمایه گذاری در طلا نیز به روزتر شد و امروز، گواهی سپرده کالایی شمش 
طلا جدیدترین ورقه بهادار قابل معامله در بورس کالای ایران است که برای 
اولین بار از روز پنجشنبه ۱۸ اسفند ۱۴۰۱ در این بازار عرضه شد. هر گواهی 
سپرده شــمش طلا معادل ۰.۱ گرم )۱۰۰ ســوت( از شمش طلای »یک 

کیلو گرمی« با »عیار ۹۹۵ از ۱۰۰۰« است ...

رئیس ســازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج از برگزاری 
جشنواره بزرگ انار با هدف وحدت اقوام در بوستان ملی ایران کوچک خبر داد.

به گزارش پیام آشــنا، علیرضا عاقلی با اشــاره به برنامه ریزی برای برگزاری 
جشــنواره شب چله و انار، گفت: همزمان با واپسین روزهای فصل پاییز و در 
آستانه طولانی ترین شب ســال با هدف پاسداشت آداب و رسوم، سنت ها و 
فرهنگ ایرانی، جشنواره ای از جنس انار و شب یلدا در پارک ملی ایران کوچک 

برگزار می شود....
6 3

7

رنکینگ جدید باشگاهی اعلام شد

پرسپولیس اول ایران، چهارم آسیا

3

اطلاعیه شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی

اختلال فنی 
ناشی از توطئه 

معاندان

شهرداری کمک 
به شهرهای دیگر 

شهرستان را 
وظیفه خود می داند

6

هزار واحد
 مشمول طبقه بندی مشاغل می شوند
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نقش چالش برانگیز هوش 
مصنوعی در دنیای مدرن

ادامه از صفحه 1
هوش مصنوعی چیست؟

هوش مصنوعی یا همان AI در واقع تکنولوژی است که به شبیه 
سازی هوش انسانی در ماشین هایی اشاره دارد که عملکردهای 
شناختی انسان را تقلید کرده و برای انجام وظایفی که معمولاً به 

هوش انسانی نیاز دارند برنامه ریزی می شوند.
در واقــع هدف اولیه هوش مصنوعی ایجــاد فناوری نوین به 
صورت ماشین هایی است که می توانند فرآیندها و رفتارهای 
فکری انسان را تکرار کنند و برنامه ریزی هایی از جمله توسعه 
سیستم های کامپیوتری است که وظایفی  مانند درک بصری، 
تشخیص گفتار، تصمیم گیری و ترجمه زبان که معمولاً به هوش 
انسانی نیاز دارند،را انجام می دهند.این نکته حائز اهمیت است 
که هوش مصنوعی به سرعت در حال تکامل بوده و پتانسیل 

آن را دارد که منجر به تغییر و تحول در دنیای اطراف ما شود.

نقش هوش مصنوعی در جامعه امروزی
بطــور کلی هوش مصنوعی نقش مهمی در صنایع مختلف و  
دنیای مدرن و توسعه یافته امروزی دارد که فرآیندها را کارآمدتر، 
شخصی سازی و ایمن تر می کند.البته همانطور که تکنولوژی به 
تکامل خود ادامه می دهد، هوش مصنوعی نیز به دلیل توانایی 
هایی که دارد در دنیای امروز اهمیت فزاینده ای پیدا کرده و می 
تواند روند وظایف پیچیده را سریعتر و با دقت بیشتری نسبت 
به انســان انجام داده و کارایی و بهره وری را در صنایع مختلف 
افزایش دهد. بی تردید این فناوری مزایای بسیار گسترده ای 
دارد اما تهدیدها و نگرانی های آن را نمی توان نادیده گرفت،چرا 
که توسعه هوش مصنوعی در کنار تمام فرصت های جدیدی که 
در صنعت تکنولوژی به وجود می آورد،می تواند تهدید بزرگی نیز 

برای جهان آینده محسوب شود.

تهدیدها و فرصت های هوش مصنوعی
بطور حتم هوش مصنوعی این تکنولوژی نوظهور و بی بدیل 
تاثیر بسزایی در زندگی امروز انسانها در حوزه های مختلف دارد 
که به چند مورد از آن اشاره می کنم،نکته اول اینکه دستیارهای 
شــخصی مجهز به هوش مصنوعی از جمله سیری، الکسا و 
دستیار گوگل به بخشی جدایی ناپذیر از زندگی ما تبدیل شده 
اند و در انجام وظایفی از جمله تنظیم یادآوری، پاسخ به پرسش 
ها و کنترل دستگاه های هوشمند به ما کمک می کنند.دومین 
مورد توصیه های پیش بینی کننده هســتند که الگوریتم های 
هوش مصنوعی در پلتفرم هایی مثل نتفلیکس و آمازون برای 
ارائه توصیه های شخصی شده بر اساس سابقه مشاهده یا خرید 
ما استفاده می شوند.که به آن حباب فیلتر نیز می گویند و به 
این گونه اســت که در هر مورد و سوژه مورد علاقه خود که در 
این پلتفرم ها سرچ کرده باشید مشابه در خواست شما را ارائه 
خواهد داد و با هر مراجعه به این پلتفرم ها به راحتی ســوژه 
مورد نظر خود را در کسری از ثانیه می بینید. در مورد تشخیص 
بیماری که هنوز شــخصا تجربه ای در این مورد نداشته ام اما 
با توجه به کلیپ ها و ویدئوهــا در این مورد می توان دریافت 
که هوش مصنوعی با امکان تشخیص زودهنگام بیماری، بهبود 
دقت تشــخیصی و کمک به مراقبت و نظارت از بیمار، بخش 
مراقبت های بهداشتی را متحول می کند،به گونه ای که امکان 
این شرایط وجود دارد تا بسیار کمتر از انتظار ما به نیروی انسانی 
در بخش مراقبت های بهداشتی نیاز داشته باشیم!  اما وسایل 
نقلیه خودران که به نظر می رسد این بخش مورد توجه همه 
قرار گرفته در مورد  یکی از اجزای حیاتی خودروهای خودران 
است که هوش مصنوعی آنها را قادر می سازد تا محیط اطراف 
خود را درک کرده و تصمیم بگیرند که در زمان واقعی ناوبری 
کنند. این موارد بخشی از فرصت هایی است که هوش مصنوعی 
در اختیار ما قرار داده تا محیط اطراف و زندگی در آن را راحت 
تر و با امکانات بیشتر تجربه کنیم اما در کنار تمام این فرصت ها 
بی تردید باید جوانب دیگر آن را در نظر بگیریم و از تهدیدهای 
این تکنولوژی نوپا نیز غافل نمانیم. درواقع درک هوش مصنوعی 
به عنوان یک تهدید یا فرصت ذهنی است و به عوامل مختلفی 
بستگی دارد. در حالی که این تکنولوژی پتانسیل بسیار زیادی 
برای تأثیر مثبت در زندگی ما را دارد،اما نگرانی هایی در مورد 
جابجایی شغل، حریم خصوصی و امنیت نیز باید مورد توجه قرار 
گیرد.  اتوماسیون مبتنی بر هوش مصنوعی ممکن است منجر 
به از دست دادن شغل در صنایع خاصی شود، اما فرصت های 
شغلی جدیدی نیز ایجاد کند که بر کارهایی تمرکز داشته باشد 
که به مهارت های انسانی از جمله خلاقیت، تفکر انتقادی و حل 
مسئله نیز نیاز دارد. علاوه بر تمام این، پیامدهای اخلاقی آن، 
این نکته حائز اهمیت است که هوش مصنوعی را می توان هم 
به عنوان یک تهدید و هم به عنوان یک فرصت در نظر گرفت، 
و ایجاد تعادل با اســتفاده از پتانسیل آن در حین پرداختن به 
ریســک های مرتبط با این تکنولوژی نیز بسیار حائز اهمیت 
است. در ادامه بد نیست که با ذکر مثال فرصت یا تهدید هوش 
مصنوعی را به گونه ای شفاف توضیح دهیم؛ یکی از نمونه هایی 
که توسط هوش مصنوعی در زندگی امروزی ما ایجاد فرصت 
می کند، توصیه های شخصی سازی شده است. الگوریتم های 
هوش مصنوعی توســط پلتفرم های آنلاین مختلفی از جمله 
سرویس  پخش نتفلیکس، وب سایت های تجارت الکترونیک 
آمازون و پلتفرم رسانه  اجتماعی فیسبوک برای تجزیه و تحلیل 
ترجیحات و رفتار کاربر استفاده می شوند. این پلتفرم ها محتوا، 
محصولات یا ارتباطات مرتبط را بر اساس علایق و فعالیت های 
فردی پیشنهاد می دهند.در واقع همان مثال حباب فیلتر که در 
ابتدای مطلب توضیح داده شد و با استفاده از هوش مصنوعی، 
این توصیه ها می توانند رضایت کاربر را افزایش داده که در زمان 
صرفه جویی کنند تا به کشف تجربیات جدید و شخصی کمک 
کنند.  بی تردید یکی از نمونه های تهدید هوش مصنوعی در 
زندگی امروزی ما می توان به جابجایی شــغلی اشاره کرد که 
فناوری های هوش مصنوعی به سرعت در حال پیشرفت هستند 
و این پتانسیل را دارند که انواع خاصی از مشاغل را که مستلزم 
کارهای تکراری یا کارهایی هستند که به راحتی و اتوماتیک وار 
انجام می شوند، جایگزین کنند. به عنوان مثال، الگوریتم های 
پیشرفته یادگیری ماشین می توانند تجزیه و تحلیل داده ها 
و وظایف تصمیم گیری را انجام دهند و نیاز به مشارکت انسان 
را کاهش داده و یا کمرنگ کنند که منجر به از دســت دادن 
شــغل و ایجاد چالش برای افرادی می شود که مشاغل آنها به 
دلیل هوش مصنوعی منسوخ شده است. کلام آخر اینکه با پدید 
آمدن اقتصاد نوین و پیشرفت تکنولوژی می توان فرصت های 
جدیدی را برای حضور پر رنگ منابع انسانی پیش بینی کرد، اما 
علاوه بر تمام این اشاره های مختصر به دنیای عظیم و گسترده 
این تکنولوزی مدرن، با ادامه روند پیشرفت این فناوری احتمالاً 
در سال های آینده نیز شاهد پیشرفت های هیجان انگیزتری 
خواهیم بود.توجه به این نکته اساســی را نباید فراموش کنیم 
که اگر مزایای اتوماسیون به گونه ای عادلانه در جامعه توزیع 
نشود،این تکنولوژی نوظهورنیز به طور بالقوه می تواند شکاف 

نابرابری درآمدها را افزایش دهد.
محبوبه بیدکی
mojgan.bidaki88@gmail.com

انتخابات و نقش تعیین کننده 
مردم

با استقرار نظام جمهوری اسلامی در ایران و 
تحقق اولین مردم سالاری دینی در منطقه 
خاورمیانه، »مردم« به عنوان صاحبان نظام 
بر اســاس آموزه های اســلامی، کلیدی 
ترین نقش را در نحوه اداره امور کشــور و 
تعیین حاکمان و نمایندگان خویش دارند. 
این نقش در اصول متعدد قانون اساسی؛ 
از جمله اصول 3، ۶ و ۵۶ قانون اساســی 

منعکس شده است.
برگــزاری انتخابات  متعدّد سراســری در کشــور از ابتدای انقلاب 
شکوهمند اسلامی تا کنون، در راستای تحقق بخشیدن به این نقش 

تعیین کننده مردمی ارزیابی می شود.
تأکیدات مکرّر بنیانگذار نهضت، حضرت امام خمینی )ره( در زمان 
حیات خویش و نیز مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه-ای 
)مدّ ظله العالی( نسبت به لزوم حضور مردم در انتخابات و اثرات آن در 
پیشبرد نهضت، در پیش، هنگام و پس از برگزاری هر انتخابات، بیانگر 
اهتمام جدّی رهبران نظام به این نقش و تکیه نظام اسلامی به مردم 

در همیشه دوران بوده است.
بیانات این بزرگواران در خصوص انتخابات، از جهت دیگری نیز حائز 
اهمیت است که در کلام مقام معظم رهبری متبلور شده است. ایشان 
با اشاره به نقش »الگو دهندگی رهبری به مردم«، بیانات و ارشادات 
رهبری خطاب به مردم را در جلب اعتماد مردم و خلق حماسه های 
عظیم مردمــی در هر انتخابات، دارای نقش معرفی می کنند: »آن 
جایی که می خواهند صندوق های انتخابات را خلوت کنند و مردم را 
از حضور در پای صندوق ها و رأی دادن مأیوس نمایند، رهبری است 
که به مردم الگو می دهد و می گوید که انتخابات وظیفه است. آن گاه 
مردم اعتماد می کنند، وارد می شوند و حماسه عظیمی می آفرینند. 
آن جایی که جایگاه ابراز نظر مردم در مسائل انقلاب است، چشم مردم 

به دهان رهبری است.«
کارشناس سیاسی کرج

انجام تست پروازی »جت یاسین« 
با حضور فرمانده کل ارتش

فرمانده کل ارتش جمهوری اســلامی ایران به همراه امیر سرتیپ واحدی 
فرمانــده نیروی هوایی ارتش از مراحل تســت های پروازی جت آموزشــی 

»یاسین« بازدید کرد.

به گزارش پیام آشنا، امیر سرتیپ خواجه فرد مدیرعامل سازمان صنایع 
هوایی وزارت دفاع در این بازدید با ارائه گزارش از مراحل تســت های پروازی 
جت آموزشی »یاســین«، گفت: امروز ســازمان صنایع هوایی با همکاری 
شــرکت های دانش بنیان و تلاش نخبگان صنعت دفاعی تلاش می کند با 
حرکت در لبه فناوری های دفاعی؛ جت یاسین و به تبع آن صنعت آموزش 
هوایی کشور را به جایگاه ممتاز در این حوزه برساند. وی با بیان اینکه تکنولوژی 
و فناوری بکار رفته در جت جنگنده  آموزش پیشرفته یاسین مبتنی بر نیازهای 
حوزه صنعت هوایی کشور است، تاکید کرد: با اتمام مراحل تست و آزمون های 
استاندارد نهاییِ این پرنده، »یاسین«  به تولید انبوه خواهد رسید. یش از این 
نیز امیر محمدرضا آشتیانی، وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در بازدید از 
مراحل آزمون های پروازی »یاسین« از تولید انبوه این جت آموزشی خبر داده 
و اظهار کرده بود: »یاسین« قادر است از انواع تسلیحات با هدایت اپتیکی و 

حرارتی در ماموریت های پشتیبانی نزدیک هوایی استفاده کند

منابع افزایش حقوق بازنشستگان 
مشخص شد

عضو کمیســیون تلفیق بودجه در مجلس گفت: در اصلاحیه لایحه بودجه 
منابع اجرای همسان سازی حقوق بازنشستگان مشخص شده و مقرر شده تا 
۵۰ همــت از منابع درآمدی که بنا بود از محل افزایش یک درصدی مالیات 
بر ارزش افزوده برای پروژه های عمرانی هزینه شود به همسان سازی حقوق 

بازنشستگان اختصاص یابد.

به گزارش پیام آشنا، حجت الاسلام حسن نوروزی با بیان اینکه رد کلیات 
لایحه بودجه ۱۴۰3 در مجلس دلیل منطقی نداشت و شاهد اردوکشی در 
مجلس برای رد کلیات لایحه بودجه بودیم، گفت: در جلســه علنی بررسی 
کلیات لایحه بودجه در حالی که رئیس کمیســیون تلفیق از کلیات لایحه 
بودجه دفاع می کرد، تعدادی از نمایندگان هیاهو و سر و صدا به راه انداختند، 
یک نماینده هم بدون نوبت علیه بودجه به سخنرانی کرد، در نهایت این اقدامات 
منجر به رد کلیات لایحه بودجه در صحن علنی مجلس شد. خاطرنشان کرد: 
در زمان بررسی کلیات لایحه بودجه در صحن مجلس تعدادی از نمایندگان با 
نطقهای خود به دنبال یارگیری در صحن بودند و در کنار نمایندگان تعدادی 
از کارمندان نورچشــمی مجلس که در صحن مجلس حضور داشتند با )دو 
دو( کردن به ســر و صدا و هیاهو علیه لایحه بودجه می پرداختند و در واقع 
مــی توان گفت که رد کلیات بودجه در صحن هیچ دلیل عقلانی و منطقی 
نداشت و یک لجبازی بود. عضو کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس گفت: 
رئیس سازمان برنامه و بودجه در زمان بررسی کلیات بودجه هر چه نمایندگان 
خواستند و گفتند، قبول کرد و حتی به حاضر شد کتبا هم متعهد به اجرای 
برخی تصمیمات در مورد بازنشستگان شود اما باز هم نمایندگان به کلیات رأی 
منفی دادند. وی افزود: در اصلاحیه لایحه بودجه منابع اجرای همسان سازی 
حقوق بازنشستگان مشخص شده و مقرر شده تا ۵۰ همت از منابع درآمدی 
که بنا بود از محل افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده برای پروژه های 
عمرانی هزینه شود به همسان سازی حقوق بازنشستگان اختصاص یابد. نوروزی 
خاطرنشان کرد: نمایندگان نباید هزینه های جدید در لایحه بودجه برای دولت 
بتراشند زیرا این هزینه ها موجب افزایش کسری بودجه در نتیجه افزایش تورم 
خواهد شد،نمایندگان باید لایحه بودجه دولت را ساماندهی کرده و بر اجرای 

آن نظارت دقیق داشته باشند.

گفت وگوی امیرعبداللهیان با 
همتای کویتی خود در خصوص 

آخرین تحولات
وزیر امور خارجه گفت: هنگام ورود به فرودگاه کویت فرصتی دست یافت تا 
با سالم عبدالله الجابر الصباح وزیر امور خارجه این کشور در خصوص آخرین 

تحولات گفت وگو داشته باشیم.

به گزارش پیام آشنا، حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در 
صفحه شخصی خود در مجازی در خصوص سفر اخیرش به کویت نوشت: 
»در سفر کوتاهی که به کویت داشتم، پیام تسلیت رئیس جمهور کشورمان به 
مناسبت درگذشت امیر فقید کویت را به شیخ مشعل الاحمد الجابر الصباح، 
امیر جدید این کشور ابلاغ کردم . امیر جدید کویت خواهان ابلاغ سلام های گرم 

به مقام معظم رهبری و رئیس جمهور محترم شد.«
وی ادامه داد: »همچنین ضمن تبریک انتخاب امیر جدید کویت، در خصوص 
آخرین روند مناسبات روبه رشد دو کشور با وی به گفت وگو نشستیم. هنگام 
ورود به فرودگاه کویت نیز فرصتی دست یافت تا با آقای سالم عبدالله الجابر 
الصباح وزیر امور خارجه این کشــور در خصوص آخرین تحولات گفت وگو 
کنیم.« گفتنی است؛ حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه روز یکشنبه 
به نمایندگی از آیت الله ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری اسلامی ایران به منظور 
ابراز تسلیت و همدردی با دولت و مردم کویت به مناسبت درگذشت امیر فقید 

شیخ نواف الاحمد الصباح، سفری کوتاه به کویت داشت.

یادداشت

اخبار سراسری

سرمقاله

فرمانده انتظامی البرز از دستگیری چهار عامل 
قدرت نمایی در فضای مجازی خبر داد و گفت: 
متهمان با تشکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی 

شدند.

به گزارش پیام آشنا، ســردار حمید هداوند 
گفت: در پی رصد مرکز سایبری سازمان اطلاعات 

فراجا استان البرز،  چهار نفر از اوباش شهرستان 
کرج که اقدام به قدرت نمایی در فضای مجازی 

کرده بودند، شناسایی شدند.
وی افــزود: در ادامه این افراد با هماهنگی مقام 
قضائی دستگیر و با تشــکیل پرونده به مرجع 

قضائی معرفی شدند.
فرمانده انتظامی البرز با اشــاره به اینکه پلیس 

به هیچ وجه بــه عاملان ایجاد ناامنی در فضای 
حقیقی و مجــازی اجازه عرضه انــدام نخواهد 
داد، خاطرنشان کرد: اراذل و اوباش سابقه دار به 
صورت دائم تحت رصد اطلاعاتی ماموران سازمان 
اطلاعات فراجا قرار دارنــد و در صورت ارتکاب 
کوچکترین جرمی برابر قانــون به آنها برخورد 

خواهد شد.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس گفت که دولت اصلاحیه 
لایحه بودجه ۱۴۰3 را به مجلس ارسال کرده است.

به گزارش پیام آشنا، سید نظام الدین موسوی اظهار 

کرد: دیــروز دولت لایحه اصلاحیــه بودجه ۱۴۰3 
را تقدیم مجلس کرد؛ براین اســاس امروز جلســه 

کمیسیون تلفیق لایحه بودجه تشکیل می شود.
وی ادامه داد: امروز کمیســیون تلفیق درباره کلیات 

لایحــه بودجه رای گیری کرده و گــزارش آن را به 
هیات رئیســه ارائه می کند. مجلس نیز در جلسه 
روز چهارشنبه به بررسی لایحه اصلاحی بودجه می 

پردازد.  

ســخنگوی هیات رئیســه مجلس در پایان گفت: 
در صورتی که نماینــدگان مجلس با کلیات لایحه 
اصلاحیه بودجه موافقت کنند، لایحه برای بررسی 

جزییات به کمیسیون تلفیق ارجاع می شود.

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت اســتفاده 
از روش هــا و مکانیزم هــای جدید تامیــن مالی برای 
ســرمایه گذاری در استان ها به گزارش پیام آشنا، محمد 
مخبر دیروز در نشســت با اســتانداران سراسر کشور با 
موضوع مهار تورم و رشد تولید ، ضمن تبیین اولویت ها 
و برنامه های اصلی دولت برای کنترل تورم در ماه های 
پایانی سال، گزارش اقدامات استانداران در خصوص جلسه 

گذشته را دریافت کرد.

به گزارش پیام آشنا، وی مخبر در این نشست 
که در وزارت کشور برگزار شد، ضمن تسلیت ایام شهادت 
حضرت زهــرا )س( با یادآوری اینکه بخش مهمی از بار 
سنگین اداره کشور بر دوش استانداران است، از زحمات 
و تلاش های صورت گرفته در اســتان هــا قدردانی و 
استانداران سراسر کشور را مامور کرد تمرکز اصلی خود را 
بر طرح ها و پروژه هایی معطوف کنند که در رفع مشکلات 
مردم و پاســخ به مطالبات و نیازهای جامعه بیشترین 

اثرگذاری را دارد.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه هریک از استان 
ها از مزیت های خاص و منحصربفردی برخوردار هستند، 
تصریح کرد: استانداران باید مزیت ها و موضوعاتی را در 
اولویت قرار دهند که در  رشد تولید، مهار تورم، پیشبرد 
ماموریت های دولت و رفع مشــکلات مردم بیشترین 
نقش و تاثیر را دارد. مخبر از اســتانداران خواست ضمن 
پیگیری مجدانه سیاست ها و برنامه های دولت برای رشد 
تولید و مهار تورم، هر یک بر اساس نقشه راه جامع استان 
خود برای رشد تولید و مهار تورم حرکت کرده و گزارش 

عملکرد آن را به دولت ارائه دهند.
وی در ادامه با اشــاره به پروژه های نیمه تمام و مطالبه 
مردم برای سرعت بخشیدن به تکمیل این پروژه ها افزود: 
مردم چشم انتظار افتتاح هستند که لازم است طرح های 
با پیشرفت فیزیکی بالاتر که با اقدامات کوتاه مدت قابل 
افتتاح هستند، شناسایی شده و در اولویت قرار گیرند تا با 

بهره برداری از آنها شاهد رضایتمندی مردم باشیم.
معاون اول رئیس جمهور همچنین بر استمرار برنامه احیاء 
واحدهای تولیدی تعطیل و نیمه فعال تاکید کرد و گفت: 
احیاء واحدهای تولیدی و بنگاه های اقتصادی از اولویت 
های جدی دولت است و علاوه بر آن باید با گره گشایی و 
کمک به واحدهای تولیدی فعال، ظرفیت تولید و میزان 

اشتغال آنها را افزایش دهیم.
مخبــر از رونق تولید به عنوان یکی از راهکارهای اصلی 
مقابله با گرانی و تورم نام برد و اســتانداران را به ارتباط 
نزدیک با نخبگان و دانشــگاه ها برای بالا بردن ظرفیت 

تولید فراخواند و افزود: استانداران باید از ظرفیت دانشگاه 
ها و شرکت های دانش بنیان برای رونق بخش تولید و 

افزایش بهره وری حداکثر استفاده را انجام دهند.
وی همچنین بــر لزوم مردمی ســازی اقتصاد و جلب 
مشــارکت مردم برای ســرمایه گــذاری در طرح های 
تولیدی تاکید و خاطرنشان کرد: روش ها و مکانیزم های 
تامین مالی متعددی برای سرمایه گذاری وجود دارد که 
استانداران با همفکری دانشگاه ها می توانند در بکارگیری 
و اجرای روش های جدید تامین مالی نقش موثری ایفا 
کنند. معــاون اول رئیس جمهور بر ضرورت هماهنگی 
هرچه بیشتر میان استانداران و دولت تاکید کرد و گفت: 
لازم است کارگروهی با تاکید بر موضوعات رشد تولید و 
مهار تورم در حوزه معاونت اول تشکیل شود تا استانداران 
بتوانند مسائل و مشکلات خود را با فوریت و بدون معطلی 

در این کارگروه مطرح و به دولت منتقل کنند.
مخبر در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به جنایات 

رژیم صهیونیستی در غزه گفت: این فجایع و جنایات در 
طول تاریخ کم سابقه است و مجامع بین المللی و کسانی 
که می توانند برای جلوگیری از این اتفاقات کاری انجام 

دهند، هیچ اهتمامی ندارند.
وی همچنین در ابتدای سخنان خود بر اهمیت انتخابات 
پیش رو تاکید کرد و افزود: مشارکت در انتخابات از مولفه 
های مهم در اقتدار ملی است و باید تلاش کنیم انتخابات 

هرچه پرشورتر و با شکوهتر برگزار شود.
در این نشست معاون اقتصادی معاون اول رئیس جمهور 
گزارشی از برنامه های در دست اقدام دولت در خصوص 
فرایند رصد و مهار تورم و رشد تولید ارائه کرد و به تشریح 
راهکارها و سیاســت ها برای افزایش رشد اقتصادی در 

استان های سراسر کشور پرداخت.
در این جلسه گزارشی از عملکرد استان ها در حوزه رشد 
تولید و مهار تورم ارایه شــد. در آبان سال جاری گزارش 
مرکز آمار ایران درباره تورم نشان داد که تورم در ۲۱ استان 
کشــور بالاتر از میانگین نرخ تورم کشور بوده و اختلاف 
تورم سالیانه استان ها بین بیشترین و کمترین میزان تورم 

حدود ۱۵.۹ واحد درصد است.
استانداران سراسر کشــور نیز در این جلسه هر یک در 
سخنانی گزارشــی از اقدامات صورت گرفته در راستای 
تکالیف مرتبط با نشســت قبلی ارائــه و توضیحاتی در 
خصوص اقدامات انجام شده در حوزه های مختلف نظیر 
مولدسازی، سرمایه گذاری داخلی و خارجی، تامین مالی 
پروژه ها، استفاده از ظرفیت کشورهای همسایه، رفع نقاط 
حادثه خیز، الگوی زنجیره ارزش و سایر موضوعات مطرح 

کردند.

رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
گفت: مرکز پژوهش ها با همکاری دســتگاه های 
نظارتی ۲۰۲ گلوگاه مفسدالفساد را احصا کرده و 

3۷ مورد آن تحویل و ریشه یابی شده و در اختیار 
دستگاه های نظارتی قرار گرفته است.

به گزارش پیام آشنا، بابک نگاهداری در مراسمی 
به مناسبت روز پژوهش تصریح کرد: دبیرخانه مبارزه 
با فقر، فساد و تبعیض در مرکز پژوهش ها راه اندازی 
شده است که با همکاری دستگاه های نظارتی ۲۰۲ 
گلوگاه فساد شناسایی و راهکارهایی برای فقر و فساد 
ارائه شده است. در فاز اول موارد احصا شده در اختیار 

دستگاه های نظارتی قرار گرفته است.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در 
تشریح اقدامات تحولی مرکز پژوهش ها اظهار کرد: 

گزارش های مرکز پژوهش ها رشــد کمی و کیفی 
داشته است ما تلاش کردیم براساس توصیه رئیس 
مجلس شورای اسلامی از کارگزار پیرو به کارفرمای 
پیشرو تبدیل شویم. در همین راستا یک سال قبل از 
تدوین برنامه هفتم توسعه، پیش نویس برنامه هفتم 
توسعه تهیه شد ستاد بودجه هم تشکیل و منشور 

حکمرانی مردمی تدوین شد.
نگاهداری با اشــاره به رویکرد مردمی سازی گفت: 
مرکز نوآوری و خانه خلاق و همچنین اندیشکده 
حکمرانی راه اندازی شــد که ایــن ظرفیتی برای 
مشارکت مردم است. زیست  بومی در قالب نوآوری 
و خانه خلاق حول مرکز پژوهش ها شکل گرفت و 

تعداد قابل توجهی از اساتید کمک کردند.
وی تقویت بنیه کارشناسی مرکز را رویکرد تحولی 
دیگر برشــمرد و اظهار کرد: امکان شــبیه سازی 
طرح ها و لوایح را فراهم کردیم پروژه تنقیح قوانین 
با هوش مصنوعی تا انتهای دوره مجلس یازدهم به 

پایان می رسد.
نگاهداری با بیان این که مرکز پژوهش ها براساس 
جدول برنامه ای کارهایش را انجام می دهد، بیان کرد: 
رشد فعالیت ها به خاطر برنامه محوری و پایش است 
شورای راهبردی تولیدات مرکز هم راه اندازی شده، 
۶۰۰ بسته نظارتی به مجلس شورای اسلامی و ۵۷۰ 

بسته عملیاتی به دولت و وزارتخانه ها ارائه شدند. 

دادســتان عمومی و انقلاب چهارباغ گفت: در عملیات 
انجام شده در دو روســتای این حوزه قضایی از تغییر 
کاربری ۲۶۰ هکتار بــه ارزش ۱۵ هزار و ۶۰۰ میلیارد 

تومان جلوگیری شد.

به گزارش پیام آشنا، شاپور صفری با بیان اینکه در 
یک عملیات دو مرحله ای در این حوزه قضایی از تغییر 
کاربری مجموعا ۲۶۰ هکتار پیشگیری شده است، گفت: 
این اراضی زراعی در معرض تغییر کاربری در روستاهای 

»اقدسیه« و »قوهه« واقع بودند که پس از گزارش جهاد 
کشاورزی شهرستان، با دستور قضایی و حضور نماینده 

دادستان عملیات مقابله ای به اجرا درآمد.
دادســتان عمومی و انقــلاب چهارباغ بــا بیان اینکه 
محوطه ای که نســبت به اعمال قانون در آن اقدام  شد 
وسعت ۲۶۵ هکتاری را دربر داشت تصریح کرد: در این 
عملیات، دیوارکشــی به تعداد ۵۰۰  مورد، ویلا و بنای 
غیرمجاز ۷۰ مورد، دپوی مصالح ۴۷ مورد،  آلاچیق ۲۲ 
مورد، استخر ۲۵ مورد و محوطه سازی ۶۴ مورد اعمال 

قانون شد.
وی ارزش اراضی  که از تغییر کاربری آن جلوگیری شده 
اســت را ۱۵ هزار و ۶۰۰ میلیــارد تومان عنوان کرد و 
متذکر شــد: این اعمال قانون در راستای اجرای تبصره 
۲ ماده ۱۰ قانون حفظ کاربــری اراضی زراعی و باغها 
است که ماموران جهاد کشاورزی را موظف می کند با 
حضور نماینده دادستان، راسا نسبت به قلع و قمع بنا و 
مستحدثات غیرمجاز اقدام و وضعیت اراضی را به حالت 

اولیه اعاده کند.

وبینار »حسابرسی دستاوردهای آموزش عالی« با حضور ۲۷ 
شرکت کننده از دیوان محاسبات کشورهای عضو بریکس، به 

میزبانی روسیه برگزار شد.

به گزارش پیام آشــنا، وبینار بین المللی »حسابرســی 
دســتاوردهای آموزش عالی« با حضور ۲۷ شــرکت کننده از 
دیوان محاســبات کشورهای عضو سازمان »بریکس« شامل 
برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی و همچنین ایران به 

میزبانی کشور روسیه برگزار شد.
این وبینار با موضوع »حسابرســی دســتاوردهای آموزش 
عالی« و با حضور دیوان محاسبات کشورمان برای نخستین 
بار برگزار شــد و کشــورهای حاضر، به ارائه دســتاوردها و 
همچنین تشریح وضیعت آموزش عالی در کشورهای خود 
پرداختند. در این نشست، »رحیم باباکریمی« مدیرکل ارزیابی 

عملکرد شرکت ها و کنترل کیفیت امور عمومی و اجتماعی 
دیوان محاسبات کشور با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 
دارای ۲۴۶۸ دانشگاه و مؤسسه آموزش عالی است، افزود: در 
ســال ۱۴۰۲ حدود ۴۱ همت اعتبارات هزینه ای، ۱۰ همت 
اعتبارات اختصاصی و ۴.۵ همت اعتبارات عمرانی به این مراکز 
اختصاص یافته است. وی برخی از دستاوردهای حسابرسی 
دیوان محاسبات کشور در حوزه آموزش عالی را به شرح ذیل 

عنوان کرد:
- ایجاد انضباط مالی به واســطه رســیدگی به اجرای کامل 

حسابداری تعهدی
- شــفافیت در نظام مالی به واسطه پیگیری استقرار حساب 
واحد خزانه و انتقال حســاب های بانکی مراکز و مؤسسات به 
بانک مرکزی و انسداد حساب های غیر خزانه ای در جهت رصد 

گردش مالی و جلوگیری از رسوب منابع مالی دولتی

- ضابطه مند نمودن اخذ تاییدیه از سازمان برنامه و بودجه و 
سازمان اداری و استخدامی کشور

- کمک به مؤسســات و دانشــگاه ها در خصوص شفافیت 
قراردادهای پژوهشی و تحقیقاتی

- برگزاری جلسات هم اندیشــی و کارگاه های آموزشی برای 
مدیران مسئول در سطح آموزش عالی کشور

- برقراری روش ها و کنترل های داخلی مناسب برای نگهداری 
حســاب و مستندســازی اموال و املاک وزارتخانه و مراکز 

آموزشی و پژوهشی
- پیگیری هزینه کرد اعتبارات موضوع توسعه علوم و فناوری 
و پژوهش های کاربردی در چارچوب سیاست ها و اولویت های 

نقشه جامع علمی کشور
- نظارت بر اجرای صحیح و به موقع طرح ها و پروژه های عمرانی

- پیگیری اجرای صحیح سند آمایش آموزش عالی کشور

- تاکید بر استفاده هر چه بیشتر از ظرفیت های قانونی حمایت 
از شرکت های دانش بنیان به دانشگاه ها

- تاکید بر استفاده از ظرفیت های قانونی ایجاد شده در قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و قوانین بودجه سنواتی 

مبنی بر احداث و ایجاد خوابگاه های متاهلی
- گره گشایی و رفع موانع از طریق ارائه راهکارهای قانونی در 
قالب جلسات تعاملی با مدیران وزارتخانه و مؤسسات و مراکز 

آموزش عالی
شایان ذکر است پنج کشور روسیه، هند، چین، برزیل و آفریقای 
جنوبی اعضای اصلی دیوان محاسبات کشورهای عضو بریکس 
هســتند و برای اولین بار دیوان محاسبات جمهوری اسلامی 
ایران در نشست های این ســازمان حضور یافت و در پایان از 
دیوان محاســبات کشــورمان برای عضویت در این سازمان 

بین المللی دعوت شد.

سردار هداوند خبر داد

دستگیری ۴ نفر از اوباش کرج به دلیل قدرت نمایی در فضای مجازی

اصلاحیه لایحه بودجه ۱۴03 تقدیم مجلس شد

مخبر در نشست با استانداران سراسر کشور مطرح کرد:

باید تلاش کنیم انتخابات پرُشور برگزار شود

نگاهداری خبر داد

شناسایی ۲۰۲ گلوگاه فساد توسط مرکز پژوهش ها 

دادستان چهارباغ خبر داد

تخریب ۵۷0 دیوارکشی و ویلای در حال ساخت در البرز

برای نخستین بار؛

ایران در نشست  دیوان محاسبات کشورهای عضو »بریکس« حضور یافت

افشین قنبرلو 
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چند توصیه  برای کاهش 
خطرات ناشی از آلودگی هوا

کارشناس بهداشــت هوای معاونت بهداشت دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی ضمن بیان توصیه هایی برای حفظ 
سلامت افراد در هنگام آلودگی هوا، گفت: آلودگی هوا نه تنها 
یک موضوع زیست محیطی بلکه یک مسئله جدی بهداشتی 

در جهان است.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا، مهدی کمری مواجهه 
با هوای آلوده را باعث افزایش اختلالات تنفسی مانند آسم 
و برونشیت برشمرد و خاطرنشان کرد: هوای آلوده بر افراد 
آسیب پذیر مانند کودکان، سالمندان و زنان باردار تاثیرگذارتر 

است.
وی برای حفظ سلامت و کاهش خطرات ناشی از آلودگی هوا 

راهکارهایی را مطرح کرد که در پی می آید:
گزارش روزانه کیفیت هوا با شاخصی)AQI( اعلام می شود 
که با رنگ بندی های خاص نشان می دهد که هوای اطراف 
چقدر آلوده است و این میزان آلودگی چه اثراتی ممکن است 

بر سلامتی شما داشته باشد.
 برای دسترســی به اطلاعات شاخص کیفیت هوا در شهر 
تهران می توانید به ســایت شرکت کنترل و کیفیت هوای 
تهران یا سامانه پایش کیفی هوای کشور مراجعه کنید. البته 

نرم افزارهای موبایلی نیز برای این منظور آماده شده است.
کودکان، سالمندان و زنان باردار، افراد مبتلا به بیماری های 
زمینه ای، قلبی و عروقی، تنفسی و آسم از گروه های حساس 
و مستعد ابتلا به بیماری های مرتبط با آلودگی هوا  و بسیار 

آسیب پذیر هستند.
به طور کلی ژنتیک فرد، ابتلا به بیماری های زمینه ای و نوع 

تغذیه بر حساسیت فرد به آلودگی هوا تاثیرگذار است.
در شرایط آلودگی هوا برای کسانی که جهت خروج از منزل 
ضرورتی ندارند، ماندن در خانه بهترین راهکار است تا خود را 

از مواجهه با هوای آلوده دور نگه  دارند.
همچنین بهتر است در و پنجره ها را بسته و در صورت داشتن 
 )re-circulate( تهویه متبوع آن را در حالت بازچرخش
قرار دهید. دســتگاه های تصفیه کننده هوا در صورتی که 
متناسب با فضای خانه تهیه شوند می توانند به افزایش کیفیت 

هوا در منزل کمک کنند.
با توجه به این که آلودگی هوای سبب تحریک ناحیه فوقانی 
سیستم تنفسی و ایجاد سرفه می شود، بهتر است با نوشیدن 

آب و مایعات از خشک شدن گلو جلوگیری کنید.
با اســتفاده از دســتگاه های بخور می توان رطوبت خانه را 
متناســب کرد. در این شرایط کشیدن سیگار و استفاده از 
وسایل گرمایشی مثل شومینه سبب کاهش کیفیت هوا در 

منزل می شوند.
استفاده از گل ها و گیاهان آپارتمانی و استفاده از دستگاه های 
تصفیــه کننده هوا )حتما قبل از خرید مزایا و معایب آن را 
بررسی کنید( می تواند در بهبود کیفیت هوای داخل خانه 
موثر باشد. نرمش و ورزش در روزهای آلوده باید در منزل یا 
باشگاه های ورزشی مسقف و دارای سیستم تهویه انجام شود 
و از ورزش کردن در فضای باز به  ویژه فعالیت های سنگین 
و طولانی مدت مثل دویدن و دوچرخه ســواری که سبب 

افزایش میزان تعداد تنفس می شود، خودداری شود.
ماسک های جراحی یا سه لایه معمولی در آلودگی هوا تقریبا 
بی اثر هستند. ماســک های مناسب در این شرایط آلودگی 
شامل انواع ماسک های KN۹۵ ،N۹۵ و FFP۲ هستند که 
می توانند با استفاده از استانداردهای شناخته شده بین المللی 

تا ۹۵ درصد ذرات معلق را فیلتر کنند.
این ماســک ها در دو نوع بدون دریچــه و دریچه دار تولید 
می شوند. افراد دارای بیماری های قلبی و تنفسی و زنان باردار 
قبل از استفاده از این ماسک ها با پزشک خود مشورت کنند.

در شرایط آلودگی هوا، کمتر از خودرو شخصی استفاده کنیم 
و حمل و نقل عمومی را در اولویت قراردهیم.  

استفاده از خدمات الکترونیک برای خریدهای روزمره و امور 
بانکی می تواند کمک کننده باشد.

در فصول ســرد سال مصرف ســوخت در بخش خانگی 
افزایش می یابد. این مسئله سبب می شود تا صنایع به منظور 
جلوگیری از توقف در تولید، به مصرف سوخت هایی با کیفیت 
کمتر روی آورند. مدیریت مصــرف انرژی در منزل ضمن 
کاهش هزینه ها سبب می شود استفاده از این نوع سوخت ها 
به کمترین مقدار برســد. استفاده از لامپ های کم مصرف، 
ترموستات های اتوماتیک یا هوشمند و تنظیم درجه حرارت 
منزل روی ۲۰درجه ســانتی گراد، پوشیدن لباس مناسب 
با فصل، عایق کاری مناســب و استانداردسازی شوفاژخانه 

می تواند به مدیریت مصرف کمک کند.

محیط زیـــست

مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن از اتمام 
مرحلــه اول آماده ســازی پروژه های نهضت ملی 
مســکن تا اوایل ســال آینده خبــر داد و گفت: 
مکان یابی ۴۴ شهرک مسکونی در کشور قطعی 

شده است.

معاون  مالکی  ارسلان  پیام آشنا-  کیوان پور؛ 
وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل سازمان ملی 
زمین و مسکن از انجام پروژه های آماده سازی در 
۲۵ هزار هکتار زمین خبر داد و گفت: این حجم 
از آماده سازی زمین ها برای ساخت مسکن در این 

سازمان بی سابقه بوده است.
استان های کشور تکمیل می شود، افزود: پس از این آینده مرحله اول پروژه های آماده سازی در تمامی مالکی با اشاره به اینکه با ادامه این روند تا اوایل سال 

مرحله باید روسازی پروژه های طرح نهضت ملی 
مسکن را به انجام برسانیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه تاکنون 
مصوبه ساخت ۲۰ شــهرک مسکونی در شورای 
عالی شهرســازی و معماری تصویب شده گفت: 
عملیات اجرایی دو شهرک مسکونی در قم و یک 
شهرک در یزد آغاز شده و این شهرک ها در مرحله 

صدور پروانه ساختمانی هستند.
وی ادامه داد: همچنین مکان یابی ۴۴ شــهرک 

مسکونی در کشور قطعی شده است.
گفتنی است ساخت شهرک های مسکونی در حریم 
شهرها از جمله سیاست های دولت سیزدهم برای 

تسریع در پیشبرد طرح نهضت ملی مسکن است.

رئیس ســازمان ســیما، منظر و فضای سبز شهری 
شهرداری کرج از برگزاری جشنواره بزرگ انار با هدف 

وحدت اقوام در بوستان ملی ایران کوچک خبر داد.

به گزارش پیام آشــنا، علیرضا عاقلی با اشاره به 
برنامه ریزی برای برگزاری جشــنواره شب چله و انار، 
گفت: همزمان با واپســین روزهای فصل پاییز و در 
آستانه طولانی ترین شب ســال با هدف پاسداشت 
آداب و رسوم، سنت ها و فرهنگ ایرانی، جشنواره ای 
از جنس انار و شــب یلدا در پارک ملی ایران کوچک 

برگزار می شود.
وی، هدف از برگزاری جشــنواره “شب چله و انار” را 
ایجاد لحظات شاد، پرنشاط و خاطره انگیز در این آیین 
باستانی ذکر کرد و افزود: در بخش نمایشگاهی این 

جشنواره غرفه های متنوع شامل عرضه انار و مشتقات 
آن، نمایشگاه سوغات استان ها و صنایع دستی اقوام 
برای آشنایی شهروندان با میراث فرهنگی، تولیدات 
هنری و صنایع دســتی نقاط مختلف ایران در نظر 

گرفته شده است.
رئیس ســازمان ســیما، منظر و فضای سبز شهری 
شــهرداری کرج گفت: در بخش میدانی، برنامه های 
فرهنگی و هنری با معرفی آیین های دیرینه مرتبط، 
شــاهنامه خوانی، اجــرای زنده موســیقی اقوام و 

کارگاه های هنری طراحی شده است.

عاقلی گفت: : یکی از رسم ها و سنت های کهن ایرانیان، 
شب یلداست که بایستی این رسوم بیش از پیش ارج 
نهاده شود و برگزاری این جشنواره می تواند بهانه ای 
برای احیای آداب، رســوم و فرهنگ کهن مردم البرز 

و شهر کرج باشد.
شایان ذکر است جشنواره شب چله و انار با بیش از ۴۰ 
غرفه از محصولات مرتبط و برگزاری ویژه برنامه های 
فرهنگی هنری از ۲۸ آذر تا ۱ دی ماه از ساعت ۱3 الی 
۲۰ در پارک ملی ایران کوچک میزبان بازدیدکنندگان 

خواهد بود.

مکان یابی ۴۴ شهرک مسکونی  جدید تا اوایل سال آتی

احیای آیین های دیرینه شب چله؛

دومین جشنواره انار کرج برگزار می شود

کسب و کار

بازی طولانی درخواست
 اضافه حقوق

اولین باری که درخواست اضافه حقوق کردید را یادتان هست؟ چه حسی 
داشتید؟ استرس؟ تردید؟ آیا حسی در درونتان به شما می   گفت »این 
کار را نکنی چون استحقاقش را نداری؟« آیا نگران بودید که مبادا یک 
آدم »پول   دوست« به نظر بیایید؟ آیا با یک لحن طلبکارانه درخواست 
خود را مطرح کردید یا با لحنی آرام؟ درخواســت اضافه حقوق یکی از 
سخت   ترین کارهایی    اســت که یک کارمند در طول اشتغالش تجربه 
می کند، به خصوص اگر در سال های اول مسیر حرفه   ای اش باشد. بعضی   ها 
تصور می کنند درخواست افزایش حقوق، همان چانه زدن با مدیر است.

»آنه لیز گاتا«، نویسنده و کارشناس امور مالی و »گوریک انگ«، مشاور 
شغلی، معتقدند که درخواست اضافه حقوق، فراتر از یک گفت   وگوی کوتاه 
و بلکه یک فرآیند است که از مدت   ها قبل از مطرح کردن موضوع، آغاز 
می شود )برای کارمندهای جدید، از زمان استخدام(. این دو در مجموعه 
پادکست   های »تازه   وارد« به میزبانی »ایلینی ماتا« از مجله کسب وکار 
هاروارد، توضیح می دهند که چگونه زمینه را برای طرح این درخواست 
فراهم کنیم. همچنین تاکید می کنند که باید درخواستتان را در زمان 
مناسب و با لحنی مناسب مطرح کنید، یعنی نه خیلی زود، نه خیلی دیر، 
نه خیلی آرام و نه خیلی حق به جانب.  آنه معتقد است که ۶ ماه بعد 
از استخدام، زمان مناسبی    است. از همان ابتدا باید زمینه را برای طرح 
درخواست فراهم کنید، با اثبات عملکرد و پتانسیلتان و البته پذیرش 
مسئولیت   های اضافی.  گوریک نیز توصیه می کند که پیش از درخواست، 
با افرادی از درون سازمان صحبت کنید تا از روال کارها و قوانین نانوشته 
آنجا سر دربیاورید و البته متحدانی نیز پیدا کنید که از شما حمایت کنند.  
اینها مراحل زمینه   سازی هستند. سپس می توانید وارد مرحله مذاکره 
شوید. در بخش دوم و پایانی مصاحبه، ایلینی و مهمانانش مراحل مذاکره 

با مدیر را بررسی می کنند:

ایلینی: برویم سراغ مذاکره. آیا وقتی وارد اتاق مدیر می   شوم، 
باید یک رقم قطعی در ذهنم داشته باشم؟

آنه: به نظرم باید دو تا رقم داشــته باشــی، یکی رقمی که می   خواهی 
درخواست کنی و یکی هم رقم واقعی. دلیلش این است که احتمالا آنچه 
می   خواهی نصیبت نخواهد شد چون به هر حال، این یک مذاکره است. 

پس بهتر است دو تا رقم داشته باشی.
گوریک: یکی از رقم   ها، رقمی ا   ســت که با توجه به شرایط خاصت در 
نظر داری )مثلا اســتعداد خاصی از خودت نشــان داده   ای( و رقم دوم، 
ارزش تو بر اساس معیارهای بازار است. در ابتدای صحبت   هایمان، گفتیم 
که باید ارزشــت را پیدا کنی. اما پول، تنها معیار ارزش نیســت.  اگر با 
افزایش حقوقت موافقت نشد، می توانی سر چیزهای دیگر مذاکره کنی. 
مثلا مزایای بیشــتر )که بعدتر به آن خواهیم پرداخت(. پس می توانی 
درباره چیزهای دیگر هم مذاکره کنی. فرض کن در یک شرکت مشغول 
به کار هستی. یک نفر از راه می رسد و شغلی به تو پیشنهاد می کند که 
حقوقش چند برابر حقوق فعلی   ات است. این رقم وسوسه   ات می کند. 
سراغ کارفرمایت می   روی و می   گویی: »می   خواستم ببینم امکانش هست 
درباره افزایش حقوق صحبت کنیم؟« کارفرما بی   معطلی درخواستت 
را رد می کند. تو هم پیشــنهاد آن فرد را قبول می   کنی چون حقوقش 
خیلی بالاتر است. اما بعد کارفرمای فعلی      ات )که احتمالا احساس خطر 
کرده و می   ترسد تو را از دست بدهد( با افزایش حقوقت موافقت می کند. 
در چنین شــرایطی ممکن است بگویی: »حتما باید یک نفر از بیرون 
می   آمد و به من پیشــنهاد می   داد تا قدر من را بدانید؟« بعضی از افراد 
هنگام درخواست اضافه حقوق، از سایر موقعیت   ها و گزینه   هایی که دارند 
صحبت می کنند یا مثلا به حقوق هم   رده   هایشــان در سایر سازمان ها 

استناد می کنند تا ارزش خود را به محدوده بازار نزدیک کنند.

چطور برای گفت   وگــو برنامه   ریزی کنیم که با اعتماد به نفس 
صحبت کنیم؟ چطور برای گفت   وگو آماده شویم؟

گوریک: در اینجا ما دو مفهوم داریم. »تطابق حقوق« و »نابرابری حقوق«. 
در حالت اول، تو حقوقت را با رقمی خارج از ســازمان قیاس می   کنی و 
طبق آن، درخواست اضافه حقوق می   کنی. اما در حالت دوم، که در مورد 
زنان و برخی اقلیت   ها وجود دارد، حقوقت از همکارانت در همان سازمان 
کمتر است.  در این حالت، بهترین راه برای درخواست اضافه حقوق که 
خصمانه هم نیســت این است که بگویی: »سطح عملکرد من این قدر 
است. همکارانم این قدر حقوق می   گیرند. چه کار باید کنیم تا حقوق من 
هم اضافه شود؟« در واقع شرایط را برایشان توضیح می   دهی و می   پرسی 
»برای رسیدن به این رقم، چه باید کرد و امکانش هست با هم گفت   وگو 
کنیم؟« این روش بهتر است تا اینکه بگویی: »چرا با من درست رفتار 
نمی   کنید؟ من ارزشم بیشتر از این حرف   هاست« چون لحن طلبکارانه 
می تواند مخاطبت را آزرده خاطر کند. به هر حال، همه چیز به این بستگی 

دارد که طرف مقابل، نه تنها »بتواند« بلکه »بخواهد« کمکت کند.
پس این همان بازی طولانی »رابطه   سازی« است. »چطور این رابطه یا 
گفت   وگو را بسازم که به هدف نهایی   ام برسم؟« ابتدا باید بذرش را بکاری 
و بعد به مرور زمان، پرورشش دهی. گفت   وگو در این باره نیز درست به 

همین شکل است. باید در گذر زمان، مراقبش باشی.
گوریک: دقیقا. زمان می   برد. یک گفت   وگو می تواند به گفت   وگوهای بعدی 

منجر شود.

اگر مدیر یا رئیسمان یا هر کســی که مخاطبمان است آدم 
بداخلاقی باشد یا تمایلی به گفت   وگو نداشته باشد. آن وقت چه 

کنیم؟
آنه: بستگی دارد. شاید در زمان نامناسبی موضوع را مطرح کرده   ای. یا 

شاید هم به پیشرفت تو اهمیت نمی   دهد.

فرض کنیم مورد دوم است.
آنه: صادقانه بگویم، در آن صورت بهتر است به یک جایگاه دیگر در همان 
شرکت یا یک شرکت دیگر فکر کنی. اگر مدیرت به پیشرفتت اهمیت 
ندهد، مساله محدود به اضافه حقوق نیست. بعدها برای پیشرفت در آن 

شرکت با چالش مواجه خواهی شد.
 پــس این یک خط قرمز اســت! چطور حرفمــان را مختصر و مفید 
جمع   بندی کنیــم؟ در تیک تاک دیده   ام که می   گوینــد »رقم را بگو 
و سپس ســکوت کن.« من خودم از آن آدم   هایی هستم که پرحرفی 
می   کنم، توضیحات اضافه می   دهم و حرف   هایم به ضررم تمام می شود. 
من روش های مختلفی را امتحان کرده   ام، مثلا »این درخواست من است. 
فلان قدر«. چطور درخواست کنیم که معذب نباشیم و در عین حال با 

اعتماد به نفس و باوقار به نظر برسیم؟
آنه: من هم موافقم که بعد از گفتن رقم، نباید طوری حرف بزنی که به 
ضررت تمام شود. تو قبلا توضیحاتت را ارائه کرده   ای. پس بعد از اعلام 
رقــم، باید از آن رد شــوی و درباره موضوع دیگری صحبت کنی. مثلا 
اگر من در چنین موقعیتی باشــم، رقم را می   گویم و سپس به مدیرم 
نگاه می   کنم که واکنشی نشان می دهد یا نه. معمولا یک واکنشی نشان 
می دهند. و سپس سعی می   کنم گفت   وگو را جمع کنم. با پرسیدن سوالی 
درباره زمان پیگیری. مثلا »انتظار ندارم الان جوابم را بدهید. چه زمانی 
می توانم پیگیری کنم و گفت   وگو را ادامه دهیم؟« سپس بعد از گفت   وگو، 
حتما صحبت   هایمان را مستند می   کنم، یک ایمیل تشکر به او می   فرستم 

و در زمان پیگیری، توافق اولیه را تکرار می   کنم.
بــا این مضمون »ممنون که امروز با من دیدار کردید و درباره X حرف 

زدیم. خواستم یادآور شوم که در تاریخ Y با هم قرار داریم«.
آنه: این را هم در ابتدا اضافه کن که از کار با او و شرکت لذت می   بری و 
سپس تشکر و یادآوری. چرا تاکید می   کنم که پیگیری به صورت کتبی 
باشد؟ چون چند سال پیش با مدیرم درباره اضافه حقوق صحبت کردیم 
و او همان موقع با مدیر مالی صحبت کرده و رضایت او را گرفته بود و به 
من گفت »قبول کرده. فقط باید تا پایان ماه صبر کنی.« تا آن موقع، هم 
مدیرم از شرکت رفت و هم مدیر مالی. سراغ منابع انسانی رفتم و ماجرا را 
شرح دادم. مسئول منابع انسانی گفت »مدرکی داری که حرفت را ثابت 

کند؟ چون ما که خبر نداشتیم.«
خدای من! اگر من بودم گریه   ام می   گرفت. ممنون که تجربه   ات را برایمان 

تعریف کردی. 
مترجم: مریم مرادخانی
HBR :منبع

هنوز آماده نیستیم که تعاملات واقعی 
مردم در شهر را با نوع مجازی آن 

جایگزین کنیم
مایکل سورکین

من همچنان معتقدم که مجاورت و نزدیک بودن مردم به 
یکدیگر از پیش نیازهای اساسی یک زندگی دموکراتیک است. 
یکی از کارهایی که شهرها انجام می دهند این است که امکان 
برخورد )و ســازش( برنامه ریزی شده یا تصادفی مردم را در 
فضای مــادی و واقعی فراهم می کنند. به نظر من ما هنوز 
آماده نیســتیم که بخواهیم این نوع »واقعی« )این واژه را با 
تأمل انتخاب کردم( از تعاملات را با نوع مجازی و با واسطه  
آن جایگزین کنیم. تعاملاتی که کاملاً در کنترل ما نیست و 

نوع بدتری است از بینش پدرسالارانه.
تأکید می کنم که این استدلال فقط من نیست. بسیاری از 
مردم این استدلال را به کار گرفته اند و مطمئناً بخش بسیار 
مهمی از جنبش اشغال و بهار عربی پیرامون همین مسئله 
اســت؛ اثبات حق و قدرت مردمی که در یک فضا به شکل 
واقعی جمع شده اند و به همین وسیله مدعی خواسته های 
یک جمعیت هستند. بیان بسامدی و متناوب حضور داشتن 
در یک مکان و این فرم اساسی از تجمع برای معنای جنبش 
حیاتی است. معنای جنبش به شکلی عمیق در حقیقت و 
 Dale عمل تجمع واقعی مردم ریشه دارد. )در گفتگوی با
 Space and  منتشــر شــده در مجلــه ،Leorke

Culture در سال ۲۰۱۴(
منبع: گفتار

دیدگاه

بلوار کشــاورز از قدیم الایام تفرجــگاه تهرانی ها بود 
و همچنــان از جذاب تریــن محل های پیــاده روی و 
خاطره سازی مردم پایتخت است، بلواری که درآخرین 
ساعات حضور ملکه انگســتان در ایران به نامش تابلو 
زده شد، امروز می توان از آن به عنوان قطب گردشگری، 

 فرهنگی و پزشکی پایتخت نام برد.

همشهری آنلاین- صفورا صادقی: بلوار زیبایی که امروز به 
نام بلوار کشاورز می شناسیم، حدود ۱۵۰ سال قبل به آن 
بلوار آب کرج می گفتند. نهری که از میان آن می گذرد 
یک انشــعاب از آب رودخانه کرج بود و زمان امیرکبیر، 
به دستور او انجام شده بود. که تا قبل از لوله کشی آب 
شرب تهران، محل تامین آب مناطق شهر بود. این نهر به 
سمت اراضی بالادست بهجت آباد هدایت می شد و به 
دارالخلافه می رسید. آن زمان بلوار آب کرج محل تفریح 
تهرانی ها بود و مردم اغلب برای ۱3 بدر و تازه کردن حال 

و هوا به این محل می آمدند.
زمانی که پهلوی اول تصمیم به توسعه پایتخت گرفت 
یکی از مکان هایی که در مسیر توسعه بود همین بلوار 
بود. معمار و طراح این بلوار خاطره انگیز، سرفراز غزنی 
بود. او چندین سال استاد دانشکده معماری و دانشکده 
هنرهای زیبا بود. تحصیلات خود را در انگلستان گذرانده 
بود و قصد داشــت از خیابان شاه رضا )ولیعصر کنونی( 
تا خیابان کارگر یک مســیر ماشین رو بسازد. ولی ایده 
او تبدیل به ســاخت بلواری شــد که علاوه بر ماشین، 
محل تفریح و پیاده روی شــد. بعد از مطالعات اولیه و 
نقشــه برداری و طراحی، از شروع تا پایان کار حدود دو 
ســال زمان برد. او سال ۱3۹۶ بعلت بیماری در آلمان 

درگذشت.

چگونه ملکه انگلستان کشاورز شد؟
نصرالله حدادی، تهران شناس می گوید: »در دهه ۱33۰ 
چهره این محل تغییرکرد و بلوار و ساختمان سازی صورت 
گرفت پس از آن به نام الیزابت دوم شهرت یافت. دلیل 
این نام گذاری دیدار ملکه انگلستان در سال ۱33۹ بود.« 
از ۱۱ اسفند تا ۱۵ اسفند به مدت چهار روز ملکه الیزابت 
دوم همراه همسرش فیلیپ به ایران آمدند. این سفر در 
پاسخ به سفر محمدرضا شاه از انگلستان بود که در آن 
زمان محمدرضا شاه تازه از همسر دوم خود جدا شده بود 
و بدون ملکه سفر کرده بود. ولی زمانی که ملکه انگلیس 
به تهران آمد از ازدواج مجدد شــاه با فرح دیبا یک سال 
گذشته بود. شاه که پس از ماجراهای کودتای ۲۸ مرداد 
خود را مدیون انگلیس و آمریکا می دانست برای استقبال 
از ملکه انگلستان سنگ تمام گذاشت و به گفته حدادی، 
به محض ورود به تهران کلید طلایی تهران را تقدیم ملکه 
کرد. روز اول در کاخ گلســتان پذیرایی شاهانه شدند و 
روز بعد شاه و همسرش دعوت ملکه در محل سفارت 
انگلیس بودند. از شیراز و اصفهان هم بازدید کردند. روز 
آخر در ساعات پایانی سفر ملکه، محمدرضاشاه نام بلوار 
تازه تاسیس را به افتخار ملکه »الیزابت دوم« نام گذاشت 
که تا هجده ســال بعد به همین نام بود تا اینکه پس از 

انقلاب اسلامی به بلوار کشاورز تغییر یافت.
اراضی بالا دستی بلوار کشاورز امروز از ارتش خریداری 
شد و به جانمایی پارک لاله اختصاص یافت. ساختمان 
وزارت کشاورزی در ضلع شــمالی پارک ساخته شد. 
این خیابان مسیر غربی-شرقی دارد. از بیمارستان امام 
خمینی کنونی شــروع می شود تا تقاطع امیرآباد ادامه 
پیدا می کند، از خیابان فلسطین عبور می کند تا میدان 

ولیعصر و تا خیابان کریمخان زند امتداد می یابد.

 اهمیــت این بلوار علاوه بر ســاخت زیبا و منحصر به 
فــرد آن به دلیل وجود اولین و بزرگترین مرکز درمانی 
پایتخت بیمارستان امام خمینی)ره( است که در گذشته 
بیمارستان پهلوی یا ۵۰۰ تختخوابی نام داشت. همچنین 
ساخت بیمارستان های خصوصی و نیمه خصوصی مثل 
ساسان، یاس، پارس، فیروزگر در این خیابان، پزشکان 
مشهوری از ابتدا در این خیایان مطب داشتند و می توان 
گفت این محل قطب پزشکی تهران بود و همچنان این 

جایگاه را حفظ کرده است.
حدادی می گوید: »در ابتدای ســاخت این بلوار به یک 
مجموعه فرهنگی و گردشگری توجه شده بود. به همین 
دلیل پارک بزرگ لاله که در ابتدا )فرح( نام داشت ساخته  
شد و داخل آن زمین های مختلف ورزشی و همچنین دو 
بنای خاص برای موزه در نظر گرفته شــد. دوره پهلوی 
دوم، برای مدرن نشــان دادن شــهر و زیبایی معابر از 
خیابانهای اروپایی در ساخت و توسعه تهران بهره بردند. 
پیشنهاد ساخت موزه توسط فرح مطرح شد و با موافقت 
شاه و امیرعباس هویدا کارهای اجرایی آن برای ساخت 
موزه هنرهای معاصر و موزه فرش در اختیار معماری از 
نزدیکان فرح، به نام کامران دیبا قرار گرفت.« او با تلفیق 
سبک معماری مدرن و الهام گرفتن از بادگیرهای منطقه 
کویری ایران و همکاری مشاوران اروپایی خود در سال 
۱3۵۶ این بنا به مساحت ۵۰۰۰ متر مربع و با هزینه ای 

بالغ بر ۷/۲ میلیون دلار را به اتمام رساند.
روبه روی پارک لاله یک سینما وجود داشت به نام سینما 
بلــوار که در قدیم منزل یک روزنامه نگار معروف به نام 
محمد مسعود بود که کمتر کسی این موضوع را می داند. 
حدادی درباره این فرد می گوید: »او مدیر روزنامه »مرد 
امروز« بود. سرگذشــت عجیبی داشت. وقتی از قم به 

تهران آمد هیچ نداشت. اخلاق روزنامه نگاری را رعایت 
نمی کرد. تهمت می زد، دروغ می گفت و بیشتر از شیوه 
آنارشیستی استفاده می کرد. به آدم های سرشناس در 
روزنامــه می تاخت و بعد از آنها اخاذی می کرد و از این 
راه صاحب ثروت شــد. سرانجام یک روز در ۲3 بهمن 
۱3۲۶ در خیابان اکباتان جلو در چاپخانه مظاهربه به 
دست نیروهای حزب توده با گلوله کشته و در قبرستان 

ظهیرالدوله به خاک سپرده شد.«
حدادی می افزاید: »تا مدت ها در مورد مرگ این روزنامه 
نگار ابهام وجود داشت. توده ای ها مرگ او را به اطرافیان 
اشرف پهلوی نسبت می دادند و برخی قوام و درباریان را 
بانی مرگ او می دانستند. و برخی می گفتند رزم آرا که 
در آن زمان  رئیس ستاد مشترک ارتش بود در ماجرای 
قتل او دست داشته. بعضی از افراد برجسته حزب توده 
همراه ابوالقاسم عباسی تا سال ها موفق شدند این توجیه 
را داشته باشند که زمانی اشــرف خواهر شاه به دیدار 
استالین رفته بود او یک پالتوی پوست مینک گران به 
اشرف هدیه داده بود که محمد مسعود در روزنامه خود 
به شدت علیه دربار و شخص اشرف و این هدیه نوشته 
بود. توده ای ها از این موقعیت سوء استفاده کردند و دلیل 
قتل او را به اطرافیان اشرف و کینه او نسبت دادند و تا 
سال ها بعد از این شخص قهرمان ساختند و اسم او را به 
نیکی در میان مردم جا انداختند. بعدها در محل منزل او 
سینما بلوار بنا شد که این سینما را چند سال قبل تغییر 

کاربری دادند.«
از سال ۱3۹۱ تلاش ها برای ثبت این بلوار در فهرست 
آثار ملی شروع شد که در نهایت شهریور ۱3۹۴ به شماره 
3۱3۲۱ در فهرســت آثار ملی کشور جای گرفت تا به 

همین شکل باقی بماند.

خواندنی ترین روایت درباره یکی از زیباترین خیابان های تهران 

جلسه شورای اداری شهرستان کرج به میزبانی شهرداری 
کرج در محل ساختمان مرکزی این شهرداری با حضور 
فرماندار، شهرداران کرج، آسارا، کمالشهر، اعضای شورای 
اسلامی شهر کرج و جمعی از مدیران اداری و مدیریت 

شهری برگزار شد.

به گزارش پیام آشنا، مهرداد کیانی  در این جلسه 
ضمن ارائه گزارشی از عملکرد شهرداری کرج گفت: با 
توجه به ویژگی خاصی که کلانشهر کرج در استان البرز 
دارد تمام تلاش ما بر این بوده که علاوه بر اجرای سریع 
و جهادی ابرپروژه های چشــمگیر هرگونه کمکی که 
بتوانیم به دیگر شهرهای شهرستان کرج و استان البرز 
ارائه دهیم و آمادگی داریم که از نظر سخت افزاری و نرم 
افزاری در راستای خدمات رسانی به مردم شریف استان 
البرز با تمامی شهرداری های اطراف و ادارات مختلف 

همکاری کنیم.
شهردار کرج در ادامه گزارش عملکرد شهرداری کرج 
گفت: بالاخره بعد از ۲۰ سال متروی کرج به سرانجام 
رســید و هم اکنون  بخشی از خط متروی شهر کرج 
به صورت رایگان  و آزمایشی مشغول خدمات رسانی 
است و امید می رود که در ایام دهه فجر ایستگاه شهید 

سلطانی هم افتتاح شود.
وی افزود: یکی دیگر از ابرپروژه های مهم شهر کرج که 
البته در قامت یک پروژه ملی باید آن را در نظر داشت 
بزرگراه شمالی کرج است که بالاخره بخش مهمی از 
آن به طول ۷ کیلومتر زیر بار ترافیک رفت و هم اکنون 

شهروندان کرجی از آن استفاده می کنند. 
با همت و همکاری که از سوی دولت محترم سراغ داریم 
امید می رود بــه زودی بتوانیم این اتوبان را به  اتوبان 
همت تهران متصل کنیم تا نه تنها به مردم تهران و کرج 
که به مردم ۱۴ استان غربی کشور خدمت رسانی کنیم. 
کیانی در ادامه گفت: در کنار این دو ابرپروژه که حتی می 
توان آن ها را در شاخص ملی تعریف کرد، هفت تقاطع 
غیر همسطح را هم به صورت همزمان شروع کرده ایم 
که با اختصاص بودجه لازم امید می رود با احداث این 

تقاطعات شاهد باز شدن گره های ترافیکی مهمی در 
سطح شهر کرج باشیم. شهردار کرج تاکید کرد: با افتخار 
باید بگوییم که کرج اولین شهری است که به اتوبوس 
برقی مجهز خواهد شد و ۴۰ دستگاه اتوبوس برقی به 
زودی به ناوگان حمل و نقل عمومی شــهرداری کرج 
اضافه می شود.  همچنین قرار داد ۲۰۰ دستگاه تاکسی 
برقی  هم بسته شــده  که در کنار احداث خط بی آر 
تی از حصارک تا میدان مرکزی امام خمینی شهر کرج 
می تواند تحول بزرگی را در حمل و نقل عمومی شهر 
کرج ایجاد کند. وی ادامه داد: در حوزه نیروی انسانی نیز 
خوشبختانه شهرداری کرج یکی از پیشروترین ارگان ها 
در اجرای دستور مقام معظم رهبری در راستای جوان 
گرایی بوده؛ امروز شاهد حضور مدیران گام دومی جوان، 
مومن و انقلابی هستیم که در نوع خودش موجب بالا 
رفتن کیفیت کار و سلامت محیط اداری شده است. در 
ادامه این جلسه  ابوالفضل رحمانی مدیریت پروژه بزرگراه 

شمالی گزارشی از عملکرد این پروژه ارائه داد.
وی گفت: در حقیقت پروژه بزرگراه شــمالی تنها یک 
پروژه شهری نیســت بلکه ابعاد بزرگ ملی دارد. این 
پروژه یک کریدور مهــم ارتباطی بین پایتخت با ۱۴ 
استان غربی کشور را فراهم می کند و از این منظر واقعا 
مدیریت شــهری کرج یک کار بزرگ را بر دوش خود 

گرفته است.
این مسئول با اشاره به اینکه از سال ۹۴ پروژه بزرگراه 
شمالی استارت خورد عنوان کرد: با تمام فراز و نشیب 
هایی که به خاطر تحریم ها و مشکلات گرانی مصالح 
به وجود آمد اما در نهایت با حمایت مدیریت شهری و 
همت مدیران و متخصصان جوان ایرانی توانستیم بخشی 

از این پروژه را به سرانجام برسانیم.
رحمانی تاکید کرد: البته احداث پل بیلقان و اتصال این 
بزرگراه به بزرگراه همت تهران به جرات یکی از بزرگترین 
کارهای عمرانی در سطح ملی و حتی بین المللی خواهد 
شد که امید می رود با همت نیروهای متخصص داخلی 
به سرانجام برسد تا یکی از شاهکارهای مهندسی ایرانی 
را شاهد باشیم. وی در توضیح ابعاد دیگر پروژه بزرگراه 

شــمالی گفت: این پروژه علاوه بر این که بار ترافیکی 
اتوبان کرج و قزوین را کاهش می دهد، کریدوری برای 
۱۴ استان غربی کشور با پایتخت محسوب می شود و 
دارای ۱۹ تقاطع است و یکی از پیچیده ترین عملیات 
عمرانی جاری در کل کشــور اســت که در سفر اخیر 
استانی ریاست جمهوری هم مورد توجه ویژه دولت قرار 
گرفت. با تکمیل این پروژه می توان روزانه ۹۰ میلیارد 

تومان در مصرف بزنین صرفه جویی کرد.
در ادامه جلسه خلیل کوزه کنانی رئیس سازمان حمل و 
نقل ریلی شهرداری کرج در توضیح روند تکمیل پروژه 
متروی کرج گفت: همان طور که شهردار محترم تاکید 
کردند نهایتا بعد از ۲۰ ســال قطار شهری کرج در زیر 

پوست شهر به جریان افتاد. 
هم اکنون حدود ۶ کیلومتر از این خط مورد استفاده 
قرار گرفته و امید ما این است که بقیه خط نیز به سرعت 
تکمیل شود. وی افزود: مشکل اصلی ما تامین رام قطار 
اســت که قول های مساعدی از دولت محترم و وزارت 
کشور در این زمینه گرفته ایم. البته دومین رام قطار هم 
اکنون در مراحل نهایی قرار گرفتن روی ریل است که به 

زودی از آن استفاده می کنیم.
کوزه کنانی تاکید کرد: تمام تلاش ما این اســت که تا 
ایام دهه فجر امسال ایستگاه شهید سلطانی متروی کرج 
که در واقع نقطه اتصال متروی کرج به متروی تهران به 

عنوان یک زنجیره است را به اتمام برسانیم.
رئیس سازمان حمل و نقل ریلی شهرداری کرج اضافه 
کرد: اگر این مهم محق شــود بار ترافیکی بسیاری از 
دوش شهر کرج در محدوده پل فردیس و اتوبان کاسته 
خواهد شد و در این زمینه مدیریت شهری کرج با تمام 
توان مشغول بوده و حتی رکوردهای ساخت ایستگاه 
در سطح کشور را نیز جا به جا کرده است. در ادامه این 
جلسه منوچهر غفاری معاون برنامه ریزی و منابع انسانی 
شهرداری کرج گزارشی از دیگر عملکردهای شهرداری 
کرج ارائه داد و گفت: لازم به اشــاره است که در چند 
ماه اخیر ۲۴۴ هزار تن آسفالت توسط شهرداری کرج 
تولید و پخش شــده است. همچنین در حوزه سیما و 

منظر پروژه های شــاخصی همچون پارک رود افتتاح 
شده است.

وی ادامــه داد: با توجه به این که شــهرداری کرج ۱3 
هزار پرسنل دارد ساماندهی و سازماندهی این نیروی 
انسانی در قالب معماری سازمانی و نظام پرداخت مبتنی 
بر میزان عملکرد در دســتور کار مدیریت شهری قرار 
دارد که با اجرایی شدن این دو موضوع شاهد بالا رفتن 
کیفیت مجموعه خواهیم بود.  غفاری افزود: همچنین 
در حوزه شــهر هوشمند و ارائه خدمات الکترونیکی با 
راه اندازی ۲۵ ســامانه هوشمند و در نهایت متمرکز 
کردن تمام آن ها در مجموعه کرج من در آینده نزدیک 
خدمات بسیار بهتری در حوزه خدمات الکترونیکی به 

شهروندان ارائه خواهیم داد.
در ادامه جلسه شــورای اداری شهرستان کرج یحیی 
رمضانی، فرماندار ویژه شهرستان کرج ضمن تشکر از 
گزارشات ارائه شده گفت: خوشبختانه در یک همکاری 
همه جانبه بین دولت با مجموعه مدیریت شهری شاهد 
کارهای بزرگ و جهادی بودیم که عزیران در این جلسه 

گزارش آن را ارائه دادند. 
همین جا از تمامی مدیران  شهرستان کرج می خواهم 
از این ابرپروژه ها بازدید کنند تا میزان همت و تلاشی که 
مجموعه  مدیریت شهری کرج انجام داده را با چشمان 

خود مشاهده کنند. 

شهردار کرج در جلسه شورای اداری شهرستان کرج:

شهرداری کمک به شهرهای دیگر شهرستان را وظیفه خود می داند
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زنان و خانواده

براســاس یک مطالعه جدید،  قرار گرفتــن در معرض مواد 
شیمیایی به کار رفته در محصولات شیمیایی مصرفی روزمره 
و خانگی ممکن اســت باردار شــدن را دشوارتر کرده و این 

فرآیند را به تاخیر بیندازد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از نیواطلس، یک مطالعه جدید 
نشان می دهد که قرار گرفتن در معرض مواد شیمیایی موسوم 
به فتــالات)phthalate( پیش از بارداری، با مشــکلات 
سلامت در باروری زنان ارتباط دارد. این مطالعه با شناسایی 
اینکه چگونه فتالات  شانس باردار شدن را کاهش می دهد، 
هورمون های مهم تولید مثلی را به هم می ریزد و باعث التهاب 
و استرس اکسیداتیو می شود، بر شواهد فزاینده ای درباره اثرات 

منفی این مواد شیمیایی می افزاید.
مواد شــیمیایی موسوم به فتالات گروهی از مواد شیمیایی 
ساخت دست بشر هستند که معمولا به عنوان حلال، نرم 
کننده و تثبیت کننده در محصولات مراقبت شخصی مانند 
صابون، لوســیون بدن، عطر، لاک ناخن، شــامپو، ژل مو و 
اسپری مو مورد استفاده قرار می گیرند. آنها همچنین در سایر 
محصولات موجود در خانه، مانند کفپوش ها، بسته بندی های 

پلاستیکی، شلنگ باغبانی و اسباب بازی ها نیز وجود دارند.
بر اســاس گزارش مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های 
ایالات متحده)CDC(، مردم با خوردن و نوشیدن غذاهایی 
که در تماس با این مواد شیمیایی بوده اند، در معرض فتالات ها 
قرار می گیرند. مطالعات نشان داده است که قرار گرفتن در 
معرض برخی از انواع فتالات ها باعث اختلال در سیستم غدد 

درون ریز و افزایش التهاب و استرس اکسیداتیو می شود.
دانشــگاه  توســط محققــان  یــک مطالعــه جدیــد 
ماساچوست)UMass( ارتباط میان قرار گرفتن در معرض 
فتالات قبل از بارداری و شــانس باردار شــدن زنان و حفظ 
بارداری و تاثیر آنها بر التهاب و استرس اکسیداتیو را بررسی 

کرده است.
کری نوبلز)Carrie Nobles(، نویسنده ارشد این مطالعه، 
می گوید: فتالات ها مختل کننده های غدد درون ریز هستند و 

ما هر روز در معرض آن ها قرار می گیریم.
محققان داده های به دست آمده را به عنوان بخشی از مطالعه 
اثرات آسپرین در بارداری و تولید مثل)EAGeR( تجزیه 
و تحلیل کردند. در این مطالعه ۱۲۸۸ زن مورد بررسی قرار 

گرفتند که میانگین سنی آنها ۲۸ سال بود.

نوبلز می گوید: ما توانستیم به برخی از تاثیرات قرار گرفتن در 
معرض فتالات ها و چگونگی ارتباط آن با مدت زمان بارداری 

نگاهی بیاندازیم.
هنگامی که بدن فتالات ها را تجزیه می کند، متابولیت ها از 
طریق ادرار دفع می شــوند. محققان ۲۰ متابولیت فتالات و 
هورمون های تولیدمثلی را در نمونه ادرار شرکت کنندگان 
تجزیه و تحلیل کردند و سطح سرمی پروتئین واکنش پذیر 
سی )CRP( نشانگر زیســتی التهاب است را اندازه گیری 
کردند. CRP پروتئینی است که توسط کبد ساخته و در 

پاسخ به التهاب به جریان خون فرستاده می شود.
به طور کلی، غلظت چند متابولیت فتالات در ادرار پیش از 

بارداری با احتمال کمتر باردار شدن مرتبط بود.
هیچ ارتباط واضحی بین متابولیت های فتالات و خطر سقط 

جنین وجود نداشت.
نوبلز می گوید: ما متوجه شدیم که سه ترکیب اصلی وجود 
دارد که به نظر می رسد بیشترین نقش را در طولانی تر شدن 
فرآیند اقدام به بارداری ایفا می کنند. این در حالی است که 
ما شاهد یک روند کلی نیز بودیم که فتالات هایی که مورد 
بررسی قرار می دادیم، زمان انتظار برای باردار شدن را افزایش 

می دادند.
سه ترکیب اصلی که بیشترین ارتباط را داشتند شامل دی )-۲

اتیل هگزیل( فتالات)DEHP( که در محصولات پلاستیکی 
پلی وینیل کلراید)PVC( مانند اسباب بازی ها، روکش های 
وینیل، پرده های حمام، چســب ها و برخی بسته بندی های 
مواد غذایی و همچنین آفت کش ها و لوازم آرایشی و بهداشتی 
وجــود دارد، دی ان بوتیل فتالات)DBP( که در اســپری 
مو، لاک ناخن و برخی از عطرها و ســایر اقلام خانگی یافت 
می شــود و بنزیل بوتیل فتالات)BzBP( که در برخی از 
کیف های دستی، کمربندها و کفش ها و تا حدی در برخی 

از محصولات مراقبت شخصی وجود دارد، بودند.
سطوح بالاتر برخی از متابولیت های فتالات با کاهش سطح 
هورمون اســترادیول و افزایش ســطوح هورمون محرک 
فولیکول)FSH( و هورمون لوتئینی)LH( مرتبط بود. این 

هورمون ها نقش مهمی در شروع اولیه بارداری ایفا می کنند.
نوبلز می گوید: این مشخصات یعنی پایین ماندن استرادیول 
و بالا ماندن هورمون محرک فولیکول در واقع چیزی است 
که در زنانی که نارســایی تخمدان دارند مشاهده می شود 
که می تواند با افزایش ســن و بروز برخی عوامل دیگر ایجاد 

شود. در چنین شرایطی تخمک گذاری به خوبی قبل اتفاق 
نمی افتد. محققان همچنین دریافتند که زنانی که در معرض 
سطوح بالاتری از فتالات هستند بیشتر دچار التهاب و استرس 
اکسیداتیو می شوند که می تواند به سلول ها و دی ان ای آنها 
آسیب برساند و منجر به بیماری شود. آنها می گویند ماهیت 
فراگیر فتالات ها، علیرغم انجام اقدامات احتیاطی مانند بررسی 
برچســب محصولات مصرفی و انتخــاب گزینه های بدون 
فتالات، کنترل قرار گرفتن در معرض آنها را برای زنان دشوار 

است.
خانم ها ممکن اســت از طریق راه های مختلف در معرض 
ترکیبات اصلی این مواد قرار بگیرند. برای مثال ممکن است با 
قرار گرفتن در معرض گرد و غبار ناشی از کف پوش ها و سایر 
وسایل خانه، استفاده از محصولات مراقبت شخصی از جمله 
لاک ناخن و عطرها و قــرار گرفتن در معرض رژیم غذایی 
آلوده به دلیل بسته بندی نامناسب مواد غذایی قرار بگیرند و 
همچنین نوشیدن آب آشامیدنی آلوده به این مواد شیمایی 

آلوده شوند.
Environmental Health Per�این مطالعه در مجله 

spectives منتشر شده است.

مواد شیمیایی روزمره ای که باروری زنان را مختل می کنند
طرح جدید وزارت بهداشت 

برای شناسایی بیماری های اسکلتی 
کودکان و نوجوانان

مدیرکل دفتر مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشــت 
درباره طرح مطالعاتی جدید وزارت بهداشت در زمینه شناسایی 
بیماری های اسکلتی و عضلانی گروه سنی کودکان و نوجوانان 

توضیح داد.

به گزارش پیام آشــنا، کوروش اعتماد به یکی از طرح های 
مطالعاتی جدید وزارت بهداشت اشاره کرد و گفت: در این طرح 
که از ابتدای امسال آغاز شده است به بررسی اختلالات عضلانی 
و اســکلتی کودکان و نوجوانان می پردازیم. در واقع می خواهیم 
فراوانی شیوع این اختلالات در این گروه سنی را بررسی کنیم 
زیرا هرچه این اختلالات در سنین پایین تر شناسایی شوند شانس 

انجام مداخلات درمانی موثر هم افزایش می یابد. 
وی افزود: فاز مطالعاتی این طرح در یک شــهر کشور در گروه 
مذکور انجام شده اســت و نتایج جالبی هم به دست آمده که 

نیازمند بررسی بیشتر است.
او درخصوص چگونگی انجام این طرح توضیح داد: عکسی عادی 
و ساده از کودک یا نوجوان تهیه می شود تا وضعیت ایستادن و 
ستون فقرات وی با استفاده از هوش مصنوعی بررسی شود که 
آیا اختلالی دارد یا خیر؟ با این کار شاهد افزایش دسترسی ها و 

کاهش هزینه ها هستیم.
اعتماد ادامه داد: در صورتی که مشخص شود کودک یا نوجوانی 
مشکلاتی دارد به متخصص ارتوپدی ارجاع داده می شود تا برای 
گام های بعدی درمان بررســی شود. در این فاز اقدامات درمانی 
برای افراد رایگان اســت و هزینه ها توسط یک گروه خیر انجام 

می شود.
وی افزود: امیدواریم به زودی با نهایی شدن نتایج، شاهد اجرای 
این طرح در کل کشور باشیم. پیش از این، چنین طرح مشابهی 
نداشتیم که هم تشــخیص اولیه بیماری را آسان تر کند و هم 
دسترســی ها را افزایش دهد و دیگر لازم نباشد بیمار یا پزشک 

جابه جا شوند.

توصیه های طب ایرانی برای 
جلوگیری از بروز و پیشرفت آلزایمر

دمانس انواع مختلفی دارد که یکی از شــایع ترین انواع آن بیماری 
آلزایمر است؛ هرچند علت اصلی بروز دمانس آلزایمر ناشناخته است 
ولی دیده شده که برخی فاکتورهای ژنتیکی در بروز آن تاثیرگذار 
است؛ با این حال می توان با اتخاذ راهکارهایی از بروز یا پیشرفت آن 

تا حدی جلوگیری کرد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت 
بهداشت، توصیه می شود که بیمار مبتلا از مواجهه با عوامل استرس زا 
یا ناراحت کننده دور نگه داشته شود. همچنین انجام فعالیت های 
سنگین یا خسته کننده، اختلالات خواب از قبیل خواب نامنظم یا 
بی خوابــی و بدخوابی، خوابیدن در طول روز و بویژه در زمان غروب 
آفتاب، حمام کردن با آب بسیار داغ یا بسیار سرد و مصرف مشروبات 

الکلی نیز از عوامل آسیب رسان هستند.
مصرف آب خیلی ســرد، غذاهای نفاخ، سیر و پیاز خام، کاهو، تره، 
شاهی، مواد غذایی ترش )سرکه، سیب ترش و ...( پنیر، گشنیز، پیاز 

خام، لوبیا و عدس بهتر است محدود شود.
بوییدن گل های خوشــبو و گوش دادن به اصوات زیبا و همچنین 
مشارکت در مباحث علمی به ویژه تدریس متناسب با توان علمی فرد 

در بهبود بیماری وی موثر است.
همچنین مصرف فرنی با پودر بادام، عسل، گلاب، هل و کمی زنجبیل، 
حریره بادام، فالوده سیب، شیر بادام، شیر فندق، شربت آب سیب 
یا گلابی و به جای چای اســتفاده از دم کرده گاوزبان، بادرنجبویه، 

اسطخدوس و بابونه می توانند در تقویت حافظه موثر باشند.

الگوی خوابی که با خطر بالاتر زوال 
عقل مرتبط است

اختلال خواب در زوال عقل شایع اما دلیل آن نامشخص است و 
الگوی خواب کشف شده نشانه ای از ابتلا به این بیماری خواهد 

بود.

به گزارش پیام آشنا به نقل از هلث، نتایج تحقیق کنونی 
نشان می دهد که میزان کمتر خواب رمِ با خطر ابتلا به زوال 
 ،)REM( عقل مرتبط است. رم، خواب با حرکت سریع چشم

مرحله ای که با رویا دیدن و تثبیت حافظه مرتبط است.
در طول خواب، مغز بین دوره های خواب عمیق سپس به سمت 
دوره های کم عمق تر خواب می چرخد و در این مرحله تمایل به 
دیدن خواب داریم، چه آن خواب ها را به خاطر بیاوریم یا خیر.

در طول خواب رم چشــم ها به سرعت از پهلو به پهلو حرکت 
می کننــد و فعالیت مغز نیز افزایــش می یابد و نبض ما تند 

می شود.
دکتر متیو پی پاس، محقق ارشد این تحقیق گفت: اختلالات 
خواب در زوال عقل رایج اســت امــا اطلاعات کمی در مورد 
مراحل مختلف خواب و اینکه آیا آنها در خطر زوال عقل نقش 

دارند یا خیر، ارائه شده است.
ما تصمیم گرفتیم کشف کنیم که کدام مراحل خواب ممکن 
است با زوال عقل مرتبط باشند و در حالی که ارتباطی با خواب 

عمیق پیدا نکردیم، با خواب رم این کار را انجام دادیم.
تحقیق کنونی شامل 3۲۱ نفر با میانگین سنی ۶۷ سال بود که 

به مدت ۱۲ سال تحت نظر بودند.
نتایج نشان داد، افرادی که در نهایت به زوال عقل مبتلا شدند، 
زمان کمتری را در خواب رم صرف کردند. به ازای هر یک درصد 

کاهش در خواب رم، خطر زوال عقل ۹ درصد افزایش می یابد.
در این مطالعه، میانگین خواب رم برای کسانی که به زوال عقل 
مبتلا نشدند ۲۰ درصد و برای کسانی که به زوال عقل مبتلا 

شده بودند ۱۷درصد بود.
دکتــر پاس گفــت: یافته هــای ما بــه خــواب رم به عنوان 
پیش بینی کننده زوال عقل اشاره می کند. گام بعدی تعیین این 
مورد است که چرا خواب رم کمتر خطر زوال عقل را پیش بینی 

می کند.
با روشن شدن نقش خواب در شروع زوال عقل، امید این است 
که در نهایت راه های احتمالی مداخله شناسایی شود تا بتوان 

زوال عقل را به تاخیر انداخت یا حتی از آن پیشگیری کرد.
محققان دریافتند سایر مراحل خواب با زوال عقل ارتباطی ندارد.
نتایج این تحقیق در نشریه Neurology منتشر شده است.

آیا دارو بدون بودجه متمم 
به پایان سال می رسد

بودجه دارو در ســال ۱۴۰۲، همان ۶۹ همت اســت که مجلس 
شورای اسلامی آن را تصویب کرده است، در حالی که فعالان بازار 

دارو، کمبود بودجه در سه ماه پایانی سال را هشدار داده اند.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از مهر، پیشنهاد دولت در لایحه 
بودجه ۱۴۰۲، ۶۹ همت بودجه برای دارو، تجهیزات پزشــکی و 
شیرخشک بوده است. در حالی که خیلی ها فکر می کنند این بودجه 

فقط مختص دارو است.
با این اوصاف، فعالان حوزه سلامت و صنعت دارو، از همان ابتدای 
سال ۱۴۰۲، نســبت به کمبود بودجه دارو هشدار داده بودند. به 
طــوری که حداقل ۱۰۵ همت بودجه را بــرای دارو، تجهیزات و 
شیرخشک، لازم می دانســتند؛ اما در نهایت با همان ۶۹ همت، 

بودجه دارو بسته شد.
با گذشــت چند ماه از سال ۱۴۰۲ و قبل از پایان تابستان بود که 
زمزمه های کمبود نقدینگی شرکت های دارویی، علنی شد و اینگونه 

بود که بحث کاهش تولید دارو نمایان گردید.
در همان ایام، سندیکاها و اتحادیه های دارویی، بار دیگر گلایه های 
خود را از کمبود بودجه دارو را بازگو کردند و از بانک مرکزی و سایر 
بانک ها که در تأمین ارز و تسهیلات بانکی سنگ اندازی می کنند، 

شاکی شدند.
در آبان ۱۴۰۲، خبرنگار مهر با سیدحیدر محمدی رئیس سازمان 

غذا و دارو، پیرامون کمبود بودجه دارو گفت وگو کرد.
رئیس ســازمان غذا و دارو، در آن گفت وگو، موضوع متمم بودجه 
را مطرح کرد و گفت: درخواست ما تا ۸۵ هزار میلیارد تومان برای 
سال جاری است که باید از طریق سازمان برنامه و بودجه و بانک 

مرکزی دنبال کنیم.
وی افزود: آن بخش که مربوط به سازمان های بیمه گر است که باید 
خود سازمان برنامه و بودجه تأمین کند، اما آن قسمت که مربوط به 

بانک مرکزی است، باید با رایزنی حل شود.
محمدی با عنوان این مطلب که حوزه سلامت وابسته به نرخ ارز 
است، ادامه داد: یکی از مواردی که رابطه تنگاتنگ با مسائل ارزی 

دارد؛ دارو، تجهیزات پزشکی و شیرخشک است.
در عین حال، در روزهای ابتدایی آذر ۱۴۰۲ بود که رئیس سازمان 
غذا و دارو، عنوان داشــت؛ ســازمان برنامه و بودجه قول پرداخت 
۱.۲۰۰ میلیــارد تومان را بابت دارو داده اســت که امیدواریم این 

پرداختی در اسرع وقت و بدون تأخیر انجام شود.
محمدی گفت: همچنین خواستار اختصاص تسهیلات و اعتبارات 
مورد نیاز از سوی بانک های عامل هستیم تا در حوزه ارزی به مشکل 

نخوریم.
حالا در آخرین روزهای فصل پاییز و در حالی که وارد سه ماه پایانی 
ســال می شویم، رئیس سازمان غذا و دارو گفت: به دفعات پیگیر 

متمم بودجه شدیم، اما خبری نشد.
وی در واکنش به کمبود بودجه دارو در سه ماه پایانی سال، اظهار 
کرد: فعلاً که بودجه هست، به شرطی که همان بودجه تخصیص 

یافته به موقع تأمین شود.
رئیس سازمان غذا و دارو گفت: مشکل اینجاست که همین بودجه 
مصوب هم با تأخیر چند ماهه همراه است و در نتیجه، شرکت های 

دارویی دچار مشکل می شوند.
در همین حال، سلمان اسحاقی سخنگوی کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس، یکی از علل اصلی کمبود دارو را عدم انجام تکالیف 
به موقع بیمه ها دانست و گفت: به دلیل بدهی بیمه ها به داروخانه ها، 
این مراکز انگیزه لازم را برای تأمین دارو نخواهند داشت؛ زیرا وصول 
بدهی بیمه ها دردسرهایی زیادی داشته و زمان زیادی می برد و این 

موضوع باعث بی انگیزگی آنها شده است.
حالا باید دید در زمستان ۱۴۰۲، بازار دارویی کشور با همین شرایط 
حاکم پیش خواهد رفت و یا اینکه دچار دست اندازهایی خواهد شد 

که در نتیجه آن، کمبودهای دارویی افزایش یابد.

تازه های سلامت

گوناگون

وزیر آموزش و پرورش به اهداف سند تحول بنیادین در 
رشد شخصیت نوجوانان اشاره کرد و گفت: در این سند 
۴۰ ویژگی برای رشد کودکان و نوجوانان پیش بینی شده 

که این ویژگی ها در شخصیت شهدا بوده است. 

به گزارش پیام آشنا به نقل از وزارت آموزش و پرورش، 
رضا مراد صحرایی وزیر آموزش و پرورش، در گردهمایی 
فرزندان شاهد و ایثارگر شهر تهران اظهار کرد: فرهنگ 
ایثار و شــهادت فرهنگی است که خدمت در این مسیر 
توفیق می خواهد. شهدا را مظهر بصیرت، دشمن شناسی، 
کیاست، محبت و فداکاری هستند، اگر بصیرت و دشمن 
شناسی این شهدای عزیز نبود اکنون چنین جامعه آباد و 

امنیت پایدار را نداشتیم.
وی با بیان اینکه شــهدا گوهرهای یک جامعه هستند، 
تصریح کرد: احترام به خانواده شــهدا، یکی از کمترین 
کارهایی اســت که باید در قبال ایثار آنان انجام داد، چرا 
که شهدا محبت خودشان را نه به خانواده شان، بلکه به کل 

خانواده ایرانیان نشان دادند.

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به نامگذاری برخی اقدامات 
در دستگاه ها به نام شــهدا اظهار کرد: با این اقدام مرام، 
مسلک و مسیر شــهدا را یادآوری می کنیم؛ در آموزش 
و پرورش ده ها طرح به نام شــهیدی که مصداق آن کار 
هست، نام گذاری شده است تا الگوی زنده و روزآمد جلوی 

چشمان ما قرار گیرد.
صحرایی ادامه داد: به عنوان مثال طرح شــهید روح الله 

عجمیان این شهید مظلوم که ناجوانمردانه سال گذشته 
به شهادت رسید، اکنون به یک مرام و مسلک تبدیل شده 
اســت و طرحی در سازمان نوســازی مدارس به نام این 
شــهید والامقام است که ۱۰۰ هزار کلاس درس شاداب  
سازی شده اند. همچنین طرح هایی به نام شهید آرمان و 
یا سیدالشهدای مقاومت، که اکنون به مکتب حاج قاسم 

تبدیل شده است.

وی شهدا را مظهر وطن دوستی دانست و افزود: شهدای 
گرانقدر ما باید الگوی دانش آموزان باشند.

وزیر آموزش و پرورش در ادامه به تبیین دشمنی دشمنان 
فطرت و انسانیت در جهان پرداخت و افزود: جریانی در دنیا 
به دنبال انحراف بشریت است، آزادی، آزادگی و انسانیت 
بر مبنای فطرت پاک را از انسان می خواهد بگیرد و جوانان 
ما باید مسیر خودشان را از فرهنگ شهدا و ایثارگران به 

دست بیاورند.
صحرایی با بیان اینکه دشــمن به شدت در تلاش است 
تا سرمایه فرهنگ شــهدا را از ما بگیرد، افزود: دو امر در 
وصیت نامه ها و توصیه های شهدا بسیار تاکید شده است؛ 
اول ولایت فقیه که ترجمــه حضور مکتب اهل بیت و 

اجرای آن در جامعه است و دیگری مسئله حجاب است.
وی در پایان با بیان اینکه باید با گرامی داشــت نام و یاد 
شــهدا، دین و حق آن ها را ادا کنیــم، تصریح کرد: آن 
چیزهایی که برای شهدا مهم بوده باید برای ما مهم باشد، 
موضوع انسجام و اتحاد ملت حول محور ولایت فقیه تاکید 

شده است.

دولت برای برخورداری کودکان از تغذیه سالم، 
بــه تازگی طرحی در قالب امنیت غذایی روی 
شبکه ملی اعتبار پیاده سازی کرده است تا بر 
این اســاس کودکان ۶ تــا ۵۹ ماهه که دچار 
مشکلات تغذیه ای هستند شناسایی و تحت 
حمایت قرار گیرند؛ تاکنون ۱۲۵ هزار کودک با 
دهک درآمدی یک تا هفت شناسایی و براساس 
دهک درآمدی خانوارشــان مشمول دریافت 
اعتبار یک میلیون تا ۶۰۰ هزارتومانی شده اند؛ 
حمایتی که بعد از گذشت کمتر از یک ماه، تا 

کنون ۵۰ هزار خانوار از آن استفاده کرده اند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا، علیرضا 
عسگریان با اشاره به اینکه طرح امنیت غذایی 
یکی از بهترین طرح هایی اســت که به صورت 
اعتباری به روی شــبکه ملی اعتبار پیاده سازی 
شــده اســت، بیان کرد: در این طــرح ارتباط 
تنگاتنگ و عمیقی میان وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و وزارت بهداشت ایجاد شده تا دیگر 
کودکی نیازمند تغذیه مضاعف نباشد. این کار 
از طریق ساختار فعال وزارت بهداشت از قبیل 
درمانگاه ها و خانه های بهداشت انجام شده است.

وی افــزود: بعد از تولد نــوزادان، این مراکز به 

سرپرســتان خانوار کارت سلامت کودک که 
دارای نمودار ســلامتی است ارائه می دهد. در 
این کارت، شاخص های مختلفی از جمله اندازه 
دور سر، وزن و قد کودک در نظر گرفته می شود 
و اگر کودکی اســتانداردهای لازم را نداشــته 
باشــد، مختصات سلامتی او زیر خط سلامت 
قرار می گیرد و نیازمند توجه ویژه خواهد بود. 
بخشی از توجه شامل مشاوره سلامتی و بخشی 

شامل تغذیه است.
معــاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی با بیان اینکــه قاعدتاً برخی 
خانواده ها توان تامین امنیت غذایی کودکشان 
که نیازمند امنیت غذایی است را ندارند، اعلام 
کرد: در حال حاضــر ۱۴۰ هزار کودک دچار 
مشکل امنیت غذایی در سطح کشور شناسایی 

شده اند.
به گفته عســگریان، در این راســتا ۱۴۰ هزار 
کودک به وزارت رفاه اعلام شــده و وزارت رفاه 
نشانی سرپرســت خانوار این کودکان را پیدا 
کرده است. از این ۱۴۰ هزار نفر، ۱۵ هزار نفر 
در دهک درآمدی بالای هفت قرار داشته اند که 
به آنها مشاوره داده شده است. اما ۱۲۵ هزار نفر 
از این کودکان در دهک یک تا هفت درآمدی 

قرار هســتند که در این راستا از این کودکان 
حمایت می شود.

وی با اشــاره به اینکه دولت بودجه خوبی برای 
رفع مشکل کودکان ۶ تا ۵۹ ماه دارای مشکل 
تغذیه تامین کرده اســت، تصریح کرد: به ازای 
هر کودک شناسایی شده توسط وزارت بهداشت 
که نیازمند تغذیه مضاعف باشــد، مبلغی برای 
خرید از اقلام سبد غذایی تعریف شده به حساب 
سرپرستان خانوار واریز می شود، به طوریکه برای 
کودکان دهک درآمدی یک تا پنج، یک میلیون 
تومــان و برای کودکان با دهــک درآمدی ۶ و 

هفت، ۶۰۰ هزارتومان واریز می شود.
معــاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی با اشــاره بــه ۱۱ قلم کالای 
ســبد غذایی کالابرگ افــزود: طرح کالابرگ 
فقط شــامل ۱۱ قلم بوده اســت، اما در این 
طرح، خانوار مشــمول می توانند علاوه بر ۱۱ 
قلم کالابرگی، خرما، سیب، هویج، کدو سبز، 
پیاز، گوجه فرنگی، عدس و مغزدانه نیز خرید 
کنند. اقلام سبد دارای پروتئین و ویتامین و... 
است و قدرت تبدیل شدن به پوره را نیز دارد. 
مشمولان این طرح تنها در شرایطی می توانند 
از اعتبارشان استفاده کنند که از میان ۱۶ قلم 

کالای غذایی خرید کنند.
عسگریان تاکید کرد: در این طرح افراد باید از 
این اقلام خریداری کنند و نمی توانند خطایی 
انجام دهنــد، چراکه هر ۶ مــاه یکبار وزارت 
بهداشــت کارت ســلامتی کودک را بررسی 
می کند. اگر نمودار سلامتی کودک بهبود پیدا 
کرده باشد این کمک ادامه پیدا می کند در غیر 
این صورت این کمک قطع شــده و مشاوره به 
خانواده ارائه می شود و با تایید وزارت بهداشت، 

مجددا واریز انجام می شود.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا این طرح 
مستقل از طرح کمیته امداد که برای رفع سوء 
تغذیه مادران باردار و کودکان دچار مشــکل 
تغذیه اجرا می شــود، است؟ اینطور پاسخ داد: 
این طرح به صورت مستقل است. طرح امنیت 
غذایی حمایت مستقیم دولت با هماهنگی و کار 
میدانی کمیته امداد و مشارکت وزارت بهداشت 
است. کمیته امداد تعداد زیادی مددجو دارد که 

ذیل آن فعالیت های مختلفی عرضه می کند.
براســاس اعلام معاون رفــاه و امور اقتصادی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکنون ۵۰ 
هزار خانــوار از طرح امنیت غذایی اســتفاده 

کرده اند.

۴0 ویژگی برای رشد فرزندان در سند تحول بنیادین پیش بینی شده است

استقبال ۵0 هزار خانوار از طرح امنیت غذایی

آنفلوآنزای طولانی به عنوان خطری برای سلامت 
عمومی محسوب می شود.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از ارث، از زمان 
شیوع کووید۱۹، تحقیقات فراوانی بر توانایی این 
ویروس در تأثیرگذاری بر سیســتم های اندامی 
مختلف تاکید کرده اند که منجر به وضعیتی به 
نام کووید طولانی می شود و با مشکلات سلامتی 

مداوم و اغلب ناتوان کننده مشخص می شود.
یافته های اخیر دانشکده پزشکی دانشگاه واشنگتن 
در ســنت لوئیس نشــان داده است که بستری 
شدن در بیمارســتان به دلیل آنفلوآنزای فصلی 
نیز می تواند منجر به اثرات طولانی مدت و مضر 
سلامتی، به ویژه بر روی ریه ها و مجاری تنفسی 

شود.
این مطالعه که اثرات بلند مدت کووید۱۹ وآنفلوآنزا 
بر سلامتی را مقایسه کرد، نشان داد که بیماران 
بستری شــده در بیمارستان برای هر یک از این 
بیماری ها با خطر افزایش مرگ، بستری مجدد 

و مشکلات ســلامتی مختلف تا ۱۸ ماه پس از 
عفونت مواجه هستند و بیشترین دوره خطر فراتر 

از 3۰ روز اول پس از عفونت اولیه است.
محقق ارشد این تحقیق، اپیدمیولوژیست بالینی 
در دانشــگاه واشــنگتن گفت: این مطالعه آمار 
بالای مرگ و میر و از دست دادن سلامتی پس 
از بســتری شدن در بیمارســتان با کووید۱۹ یا 

آنفلوآنزای فصلی را نشان می دهد.
توجه بــه این نکته ضروری اســت که خطرات 
سلامتی پس از 3۰ روز اول عفونت بیشتر است. 
بسیاری از افراد پس از ترخیص از بیمارستان فکر 
می کنند که مبتلا به کووید۱۹ یا آنفلوآنزا شده اند و 
این مورد ممکن است برای برخی افراد صادق باشد 
و نتایج تحقیقات نشان می دهد که هر دو ویروس 

می توانند باعث بیماری های طولانی مدت شوند.
عفونت کووید طولانی مدت بسیار بیشتر از کووید 
به مشکلی بهداشتی تبدیل شده است و آنفلوآنزای 
طولانی مدت بسیار بیشــتر از آنفلوآنزا مشکل 

سلامتی تلقی می شود.
نتایج این تجزیه وتحلیل نشــان داد که بیماران 
کووید۱۹- نســبت به مبتلایان به آنفلوآنزا ۵۰ 
درصد بیشــتر در معرض خطر مرگ و میر قرار 
داشتند که معادل حدود هشت مرگ اضافی به 
ازای هر ۱۰۰ نفر در گروه کووید۱۹- در مقایسه با 

افراد مبتلا به آنفلوانزاست.
نتایج بر اهمیت واکسیناسیون برای کووید۱۹- 
و هــم برای آنفلوآنــزا، به ویژه بــرای گروه های 
آسیب پذیر مانند افراد مسن و افراد دارای نقص 
ایمنی تاکید کرد زیــرا می توانند از بیماری های 
شدید پیشگیری کنند و خطر بستری شدن در 

بیمارستان و مرگ را کاهش دهند.
The Lancet In�  نتایج تحقیق کنونــی در

fectious Diseases منتشر شده است.

آنفلوآنزا یا کووید، کدامیک خطرناکتر است؟
روزنه
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کافه کتاب

آرامش

نویسنده: آلن دوباتن
مترجم: محمد کریمی

انتشارات کتاب سرای نیک

پیام آشــنا: کتاب آرامش اثر آلن دوباتن است. این کتاب از 
مجموعه کتاب های »مدرسه  زندگی« و از جمله  کتاب های موفق 
حوزه  خودیاری است. در این کتاب آلن دو باتن به بیان اضطراب ها 
و مشکلاتی که در مسیر رسیدن به آرامش با آن روبه رو خواهیم 
بود پرداخته و سپس از مهارت های کنترل و برطرف کردن آن ها 
سخن گفته است. این کتاب در اکتبر سال ۲۰۱۶ برای نخستین 

بار توسط موسسه  »مدرسه  زندگی« منتشر شده است.

درباره کتاب آرامش اثر آلن دوباتن
آلن دو باتن مدیر موسسه ی »مدرسه  زندگی« است که کتاب 
آرامش را نیز به کمک همین موسســه و به عنوان بخشــی از 
مجموعه کتاب های »مدرسه ی زندگی« منتشر کرده است. او 
در این کتاب نگاه فلســفی و عمیقی به مقوله  آرامش و ارتباط 
اضطراب های درونی ما با آن داشته است. آلن دو باتن در کتاب 
ارامش به راهکارهای مقابله با اضطراب می پردازد که نه با تمرینات 
ذهنی مراقبه و اهمیت ندادن به مسائل، بلکه با تفسیر نگرانی ها، 

بی تابی و حتی خشم ناگهانی حاصل می شوند.
به گفته  دو باتن هربار که در رسیدن به آرامش شکست می خوریم 
می توانیم دلایل شکســت را بررسی و تحلیل کنیم و از دل آن 
نکات ارزشمندی برای دستیابی به آرامش پیدا کنیم. او می گوید 
»در این کتاب به طور نظام مند به طیفی از مســائل می پردازیم 
که سرچشمه اضطراب ها، خشم ها و عصبانیت های ما هستند؛ 
علت ها را می شکافیم و به محتوای مشکلات گوش می سپاریم تا 
به واسطه  درک صبورانه و ارزشمندی که از زوایای ناجور ذهنمان 
حاصل می کنیم به شــرایطی سراسر آرامش برسیم«. مسائلی 
مانند تعدیل انتظارات در روابط عاطفی، امیدهای کمال گرایانه و 
آسیب زا، ضعف قدرت، تنفر از خویشتن، قضاوت های زودهنگام 

و در نهایت سرچشمه های آرامش در این اثر مطرح شده است.

خلاصه کتاب آرامش
آلن دو باتن در کتاب آرامش به طور مفصل به بررسی ریشه های 
اضطراب ها، عصبانیت ها و دلهره های روزمره  افراد پرداخته است. 
پس از آن از مهارت های مهار این مسائل سخن می گوید و معتقد 
است که آسیب اصلی که در این زمینه  به افراد وارد می شود بابت 
عدم شناخت کافی این مهارت هاست. کلیدی ترین مهارت در این 
بین مهارت حفظ آرامش است. آلن دو باتن بررسی اضطراب ها 
و آسیب ها و مهارت ها را در چهار فصل اصلی تقسیم بندی کرده 
است که هرکدام شامل زیربخشی های جزئی تری خواهند بود. 
ایــن چهار فصل »۱.روابط«، »۲. افراد دیگــر«، »3. کار« و »۴. 

سرچشمه های آرامش« هستند.

خواندن و دانلود کتاب ارامش را به چه کسانی پیشنهاد 
می کنیم؟

اگر در میان کتاب های حوزه  خودیاری و توسعه  فردی به دنبال 
کتابی هستید تا ریشه  نگرانی ها و اضطراب های خود را دریابید و 
با کسب مهارت هایی آن ها را مهار کرده و به آرامش دست یابید، 

خواندن این کتاب را به شما پیشنهاد می کنیم.

درباره آلن دوباتن
آلن دو باتن نویسنده  و فیلسوف بریتانیایی تبار متولد سوئیس 
اســت که در ۲۰ دسامبر سال ۱۹۶۹ در زوریخ چشم به جهان 
گشوده است. او تا ۱۲ سالگی در سوئیس زندگی کرده و در آنجا 
به زبان های آلمانی و فرانســه مسلط شده است. آلن در دوران 
تحصیل خود به مدرسه ای انگلیسی زبان فرستاده شد و به این 
ترتیب انگلیسی زبان اصلی او گشت. آلن تحصیلات دانشگاهی 
خود در رشته فلسفه را در دانشگاه کمبریج انگلستان آغاز کرد، 
مدرک کارشناسی ارشد خود را در همین رشته از دانشگاه کینگر 
کالج لندن دریافت کرد و ســپس در دانشــگاه هاروارد شروع 
به تحصیل برای دکترای فلســفه کرد. آلن دو باتن تحقیقات 
دانشگاهی خود در رشته  فلسفه را به قصد نگارش کتاب ها برای 

عموم مردم رها کرد.
کتاب های او موضوعات و مضامین مختلف معاصر را مورد بحث 
قرار می دهند و بر ارتباط فلسفه با زندگی روزمره تأکید می کنند. 
از جمله پرفروش ترین این کتاب ها می توان به کتاب »اضطراب 
موقعیت« و کتاب »معماری شــادی« اشاره کرد. آلن دو باتن 
در ســال ۲۰۰۸ موسسه »مدرسه ی زندگی« و در سال ۲۰۰۹ 
موسسه  »معماری زندگی« را تاسیس کرد. هدف آلن دو باتن از 
تاسیس »مدرسه  زندگی« این بود که به دور از فضای دانشگاهی 
درس هایی در باب حکمت زندگی را به مردم عادی آموزش دهد. 
موسسه »مدرسه  زندگی« از سال ۲۰۱۶ شروع به انتشار مجموعه 
کتاب های خود با نام مجموعه  »مدرسه  زندگی« کرد. از جمله 
کتاب های این مجموعه می توان به کتاب »آرامش«، »شغل مورد 

علاقه« و کتاب »خودشناسی« اشاره کرد.

نظرات افراد یا مجله های مشهور درباره کتاب آرامش آلن 
دو باتن

کتاب آرامش نوشته  آلن دو باتن نظرات مثبت زیادی دریافت 
کرده و به دلیل توصیه های کاربردی و مفیدش مورد تحسین 
قرار گرفته اســت. گاردین کتاب »آرامش« را راهنمای مفید و 
آرام بخشی نامید که »راه های عملی برای پرورش آرامش درونی 
ارائه می کند«. مجله روانشناسی نوشت که »آرامش کتابی است 
که خوانندگان را وادار می کند توقف کنند، فکر کنند و سپس 
اقدام نمایند«. فایننشال تایمز این کتاب را به عنوان »راهنمای 
متفکرانه و به زیبایی طراحی شده برای یافتن آرامش بیشتر در 
دنیای دیوانه کننده« توصیف کرد. اما در کنار این نظرات مثبت، 
برخی منتقدان با نگاهی نگران درباره  اثرگذاری کتاب »آرامش« 

نظر داده اند.
در مقاله ای برای نیویورک تایمز، هدر هاوریلســکی، نویسنده، 
بینش کتاب در مورد اهمیت آســیب پذیری و شفقت به خود 
را ســتوده اســت، اما از تمرکز محدود آن بر فرد انتقاد کرده و 
استدلال می کند که »این کتاب در پرداختن به مسائل اجتماعی 
بزرگ تر که به استرس کمک می کند، ناکام است«. الیور برکمن 
نویسنده و منتقد فرهنگی نیز استدلال می کند که کتاب های 
خودیاری مانند کتاب »آرامش« می توانند مشکل ساز باشند، زیرا 
تاکید بیش از حد بر مسئولیت فردی در قبال سلامت روان دارند، 
در حالی که عوامل اجتماعی و اقتصادی گسترده تری را که به 
استرس و اضطراب کمک می کنند نادیده می گیرند. برکمن در 
نقد خود پیشنهاد می کند که به جای تجویز ساده تکنیک های 
تمرکز حواس و مراقبه برای افراد، به مسائل سیستمی مانند کار 

بیش از حد، انزوای اجتماعی و نابرابری اقتصادی بپردازیم.

بر اساس تازه ترین تصمیمات اتخاذشده در شورای 
هنر ســند جامع دیپلماسی هنری کشــور با نگاه 
فرادســتگاهی و با بهره مندی از نظرات کارشناسی 

تدوین می شود.

به گزارش پیام آشــنا به نقــل از روابط عمومی 
دبیرخانه شورای هنر، جلسه شورای هنر با حضور 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و رییس شورا و اعضای 
شورا صبح دوشنبه ۲۷ آذر در این وزارتخانه برگزار 

شد.
در این جلســه مصوب شــد ســازمان فرهنگ و 
ارتباطات اسلامی با تشکیل کمیته های تخصصی 
سند جامع دیپلماسی هنری کشور را با نگاه جامع 
و فرادستگاهی تا پایان سال جاری تدوین کند و متن 
سند پیشنهادی در اوایل سال آینده در شورای هنر 

طرح و بررسی شود.
همچنین دراین جلسه طرح پیشنهادی برای توسعه 

همکاری های هنری با کشــورهای منطقه از سوی 
سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی ارائه شد و اعضای 
شورای نظرات و دیدگاه های خود را درباره این طرح 

بیان کردند.
همچنین در این جلسه شورای هنر، نظرات و نکات 
اصلاحی اعضای شورای معین شورای عالی انقلاب 
فرهنگی درباره سند موسیقی کشور و تشکیل بنیاد 

پویانمایی بررسی و موارد موردنظر اصلاح شد. 

سخنگوی ستاد چهارمین سالگرد گرامیداشت شهید حاج 
قاسم سلیمانی گفت:هر جایی نام شهید سلیمانی برده 
می شود کلاس درسی است که انسان به آن نیازمند است. 

بشریت به مکتب سلیمانی و انقلاب اسلامی نیاز دارد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مهر، نشست رسانه ای 
سخنگوی ستاد چهارمین سالگرد گرامیداشت شهید حاج 
قاسم سلیمانی با حضور سید مجتبی ابطحی سخنگوی 
این ستاد و اصحاب رسانه پیش از ظهر دوشنبه ۲۷ آذر در 

سالن رودکی تالار وحدت برگزار شد.
ابطحی در ابتدای این نشست گفت: در سه سال گذشته 
سالگرد شهادت سردار سلیمانی با همراهی آحاد ملت و 
یک جوشش درونی و احساس دین و تکلیف برگزار شد 
تا نام و مکتب حاج قاسم زنده نگه داشته شود. چهارمین 
سالگرد مرد میدان با مجاهدت های رزمندگان حماس و 
جهاد و مقاومت در فلسطین و میلاد حضرت زهرا )س( و 
امام خمینی )ره( مصادف شده است. هر جا نام سلیمانی 

برده می شود زیر خیمه حضرت زهرا )س( است.
وی افزود: نبرد طوفان الاقصی، این نبرد قهرمانانه ملت 
فلسطین در هفتاد و سومین روز خود به سر می برد. این 
عملیات یک پرش جهشی بود و همه فنون نظامی و امنیتی 
و نبردهای روز دنیا را در بر داشت چهره زیبایی را برای 
مردم فلسطین به تصویر کشیده است. روح سردار جاری و 
ساری شد و ده شنبه پیاپی مردم فرانسه، انگلیس، آلمان و 
آمریکا برای آزادی فلسطین شعار دادند. روح سردار مردم 
آمریکا را به مقابل کاخ ظلم سفید کشانده است. امروز در 
میان ملت های جهان پیام جدیدی جاری شده است. نام 

شهید سلیمانی از قاسم سلیمانی خطرناک تر است.
سخنگوی چهارمین سالگرد گرامیداشت شهید حاج قاسم 
سلیمانی در ادامه سخنانش افزود: افکار و آزاد منشی 
سردار سلیمانی برای حمایت از حق و مظلوم در ملت های 
دیگر جا گرفته و منجسم شده است. می خواهند جهان 

دیگری خلق کنند. در این جهان انسان های با کرامت و 
شریف رشد و تعالی پیدا خواهند کرد و افول آمریکا و 
رژیم صهیونیستی قطعی است. ابطحی گفت: اسماعیل 
هنیه در مراسم تشییع شهید سلیمانی به نمایندگی از 
مردم فلسطین حضور پیدا کردند و این شهید را شهید 
چهارمین  نام  دلیل  همین  به  کردند؛  خطاب  القدس 
سالگرد شهادت قاسم سلیمانی »شهید القدس« است. 
امروز صدا و اثر شهید القدس را در جبالیا و باب المندب و 
مرزهای لبنان و فلسطین می بینیم. مکتب قاسم سلیمانی 
یک دانشگاه برای تربیت انسان در وقت و زمان مناسب 
است. هر جایی نام شهید سلیمانی برده می شود کلاس 
درسی است که انسان به آن نیازمند است. بشریت به 
مکتب سلیمانی و انقلاب اسلامی نیاز دارد. آزادگانی که 
امید به حمایت دارند چشمشان به حسینیه امام خمینی 

)ره( است.
وی افزود: سردار همیشه می گفت: »من نمی ترسیدم.« ۷3 
روز از نبرد فرزندان فلسطین می گذرد. ببینید از چیزی 
نمی ترسند. هر روز آمار و تلفات دشمن بالا و بالا می رود. 
ابتکار میدان در اختیار دشمن نیست بلکه در اختیار 
مجاهدان فلسطینی است. میدان را مقاومت اداره می کند 
و نمی ترسند. این مکتب سلیمانی است؛ این دانشگاه باید 

عمومی تر بشود تا از ملت های مختلف وارد مکتب شوند.
حاج  گرامیداشت شهید  سالگرد  سخنگوی چهارمین 

قاسم سلیمانی در ادامه گفت: ده دی تا هفده دی هفته 
مقاومت و سیزده دی روز جهانی مقاومت نامگذاری شده 
است. مردم و ملت های آزادی خواه برنامه های متعددی را 
برای این ایام در نظر دارند. برنامه هایی که توسط مکتب 
قاسم سلیمانی و گروه های مردمی برگزار خواهد شد را 
برای شما در ادامه تشریح خواهم کرد. هجده پویا نمایی 
به نام سرباز، مستند دوئل بوکمال، شهید القدس، حبیب 
مقاومت، میهمان داریم و سریال جهان مرد از شبکه های 
سیما پخش خواهد شد. همچنین سی شب نمایش ژنرال 

در تالار وحدت اکران می شود.
ابطحی در پایان این نشست گفت: کتاب های »اگر باران 
بگیرد« که به روایت زندگی سردار از بدو تولد تا شهادت 
می پردازد و »همراه ما بود« که صحبت های سید حسن 
نصرالله درباره حاج قاسم است، رونمایی خواهند شد. 
پویش به نیت حاج قاسم با تاکید بر آزادی زنان زندانی 
جرایم غیرعمد و عهد می بندم حاج قاسمت باشم ویژه 
نوجوانان که جنبه های تربیتی دارد، برگزار می شود. ۱3 
دی مراسمی از ساعت ۱۸ تا ۲۱ در تهران با حضور سران 
مقاومت برگزار خواهد شد. مردم تجمعی در میدان ولیعصر 
همزمان با ساعت شهادت سردار ۱:۲۰ خواهند داشت. 
همچنین اجلاسیه بین المللی زنان مقاومت در کرمان 
برگزار می شود. نشست ابعاد حقوقی ترور سردار سلیمانی 
با حضور حقوق دانان بین المللی نیز در دستور کار است. 

با حضور وزیر ارشاد به تصویب رسید؛

تدوین سند جامع دیپلماسی 
هنری کشور در شورای هنر

برنامه های چهارمین سالگرد سردار سلیمانی تشریح شد

موسیقی چه خبر

سینمای جهان

کوتاه از ادبیات

علیرضا قربانی از ۷ دی ماه
 در تهران روی صحنه می رود

دور جدید اجراهای علیرضا قربانی با اضافه شدن قطعات 
جدید به رپرتوار کنســرت ســعدآباد از هفتم دی ماه در 

پایتخت آغاز می شود.

به گزارش پیام آشنا به نقل از 
روابط عمومی کنسرت، با توجه به 
استقبال کم نظیر از کنسرت های 
تابســتان علیرضا قربانی خواننده 
موسیقی سنتی در کاخ سعدآباد 
و تقاضای علاقه مندان برای اجرای 

مجدد، پس از پایان تورکنســرت های بین المللی، امکان 
اجرای کنسرت از هفتم دی ماه در رویال هال اسپیناس 

پالاس تهران فراهم شده است.
در این کنسرت، قطعات جدید و متنوعی اجرا خواهند شد.
مدیریت هنری این اجراها را حسام ناصری بر عهده دارد.

قربانی در تور کنسرت کانادا در شهرهای کالگری، ونکوور، 
تورنتو و مونترال و در تورکنســرت اروپا در شــهرهای 
دوســلدورف، فرانکفورت، مالمو، مونیخ، استکهلم روی 
صحنه رفت که مورد استقبال و توجه ویژه مخاطبان قرار 

گرفت.
او ســپس در روزهای اخیر در قونیه روی صحنه رفت و 
اواخر ماه ژانویه سال جدید میلادی در استرالیا اجرا خواهد 

داشت.

»وانکا« مخاطبان خود را 
پیدا کرد

فیلم »وانکا« با بازی تیموتی شالامه در افتتاحیه خود در آمریکا 
3۹ میلیون دلار فروخت و در مجموع در سطح جهان کارش را 

با فروش ۱۵۱.۴ میلیون دلاری شروع کرد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از هالیوود 
ریپورتر، »وانکا« با بازی تیموتی شالامه 
در نقش اصلی گیشه های سینماهای 
آمریکا را پیش از کریسمس با فروش 
3۹ میلیــون دلاری از آن خود کرد تا 
بهتر از آنچه انتظار می رفت، ظاهر شود.

در خارج از کشــور ایــن فیلم ۵3.۶ 
میلیون دلار از نمایش در ۷۷ بازار کسب کرد تا از آثار کلاسیک 
خانوادگی مانند »پدینگتون« یا موزیکال هایی مانند »بزرگ ترین 
شومن« و »مری پاپینز بازمی گردد« جلوتر برود. فروش جهانی 
آخر هفته این فیلم در مجموع ۹۲.۶ میلیون دلار شد و با محاسبه 
آنچه پیشتر در برخی کشورها فروخته، مجموع فروش اولیه فیلم 
در سرتاســر جهان به ۱۵۱.۴ میلیون دلار می رسد که شامل 
مجموع فروش خارجی ۱۱۲.۴ میلیون دلاری می شود. این فیلم 
در انگلســتان و استرالیا، همراه با برخی از بازارهای دیگر زودتر 

افتتاح شده بود.
این فروش شروعی دلگرم کننده برای یک موزیکال محسوب 
می شــود که ژانری است که در ســال های اخیر اقبال خود را 
از دســت داده بود. »وانکا« فیلمی از دیوید هیمن تهیه کننده 
فرانچایز »هری پاتر« اســت و داستانی عجیب درباره آب نبات 
جادویی ویلی وانکا را باز تعریف می کند. پیش از این جین وایلدر 
در فیلم کلاسیک »ویلی وانکا و کارخانه شکلات سازی« نقش 

آفرینی کرده بود.
تماشاگران به »وانکا« امتیاز A داده اند و این در حالی بود که ۶۰ 

درصد از خریداران بلیت ۱۸ تا 3۴ ساله بودند.
این فیلم به کارگردانی پل کینگ سازنده »پدینگتون« و بازی 
شالامه در نقش ویلی وانکا جوان ساخته شده و بازیگران صاحب 
نامی چون هیو گرانت و اولیویا کولمن را همراه کیگان-مایکل 
کی، کالاه لین، پترسون جوزف، مت لوکاس، متیو بینتون، سالی 
هاوکینز، روآن اتکینسون، ناتاشا راثول، ریچ فولچر، راخی تاکرار، 
تام دیویس و کوبنا هولدبروک اســمیت با خود دارد تا داستان 
پیدایش ویلی وانکا شخصیت رمان »چارلی و کارخانه شکلات 

سازی« رولد دال را تعریف کند.
شــالامه برای بازی اش در این فیلــم نامزد جایزه گلدن گلوب 

بهترین بازیگر مرد در فیلم موزیکال یا کمدی شده است.
»وانکا« یکی از اولین فیلم های هالیوودی است که پس از پایان 
اعتصاب بازیگران اکران شد و کمپانی برادران وارنرز و سازندگان 
فیلم از اینکه توانستند از شالامه برای تبلیغ فیلم استفاده کنند، 

نفس راحتی کشیدند.
در حالی که انیمیشن ژاپنی »پسر و مرغ ماهی خوار« در رتبه 
سوم فروش سینماهای آمریکا جای دارد، »ناپلئون« سونی که در 
رتبه هشتم قرار دارد، خوشحال است که گرچه از سوی گلدن 
گلوب نادیده گرفته شــد اما در حال نزدیک شدن به مرز ۲۰۰ 
میلیون دلاری در سطح جهانی است. فروش داخلی این فیلم 

تاکنون ۱3۱.۴ میلیون دلار بوده است.

کتابی برای بچه های بیش فعال
»لالا و جادوی کلماتش« نوشــته گِریســی جانگ با موضوع 

کودکان بیش فعال و رفتار والدین منتشر شد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا، 
»لالا و جادوی کلماتش« با نویسندگی 
و تصویرگری گِریسی جانگ با ترجمه 
معصومه نفیسی در ۴۸ صفحه مصور با 
شمارگان ۱۰۰۰ نسخه و قیمت ۱۲۰ 
هزار تومان در انتشارات میچکا برای 

کودکان ۶ سال به بالا راهی بازار کتاب شده است.
 در معرفی این کتاب آمده اســت: لالا دختر پرانرژی و خلاقی 
است. او دوست دارد پر از جنب وجوش باشد. اما گاهی بزرگ ترها 
حوصله او را ندارند بنابراین به هر ترتیبی می خواهند جلویش را 
بگیرند. کتاب لالا و جادوی کلماتش پر از زیبایی است … زیرا 
لالا متوقف نمی شود. او به کارش ادامه می دهد. هرچند به حرف 
بزرگ ترهایش هم گوش می دهد. داستان لالا، ماجرای خیلی 
از بچه هاست. خصوصاً آن هایی که ممکن است گیر پدر و مادر 
بی حوصله یا کم حوصله افتاده باشند. یا اینکه آنچه آنان دوست 
دارند، لزوماً دلخواه بزرگترهایشان نیست. یا اینکه والدین ممکن 

است فکر کنند که با انجام آن کار، جان بچه در خطر می افتد.

از  البرز  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
برگزاری همایش پاسداشت زبان فارسی در اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی خبر داد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از روابط عمومی اداره 
البرز، سعید  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل 
جابری انصاری -مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان البرز- ضمن اعلام این خبر اظهار داشت: از 

آنجا که پاسداشت زبان فارسی وظیفه ای قانونی برای 
همه مسئولین و مردم می باشد برگزاری این همایش 
باعث ارتقای اجرای قوانین و مقررات و آگاهی های 

عمومی در این عرصه می شود.
وی خاطر نشان کرد: از این روی، همایش پاسداشت 
زبان فارسی ساعت ۱۰ صبح چهارشنبه ۲۹ آذر 
۱۴۰۲ در سالن سیروس صابر اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی استان البرز برگزار می شود.

همایش پاسداشت زبان فارسی با حضور خانه اصناف، 
روسا، هیات رئیسه و بازرسان اتحادیه های صنفی 
شهرستان کرج، نمایندگان شهرداری های شهرستان 
کرج، چاپخانه ها، کانون های تبلیغاتی، انجمن های 
ادبی، تابلوسازی های شهرستان کرج برگزار می شود 
اجرای  آسیب شناسی وضعیت  آن ضمن  و طی 
مقررات این عرصه در شهرستان کرج و موارد قانونی 

تبیین می گردد.

جشنواره ملی سرود فجر با استقبال گروه های سرود 
از سراسر کشور مواجه شده و با پایان مهلت ثبت نام، 
۸۰۰ گروه سرود از سراسر کشور در این جشنواره 

ثبت نام کردند.

عمومی  روابط  از  نقل  به  آشنا  پیام  گزارش  به 
جشنواره ملی سرود فجر، نخستین جشنواره ملی 
سرود فجر که مهلت ارسال آثار به جشنواره را تا 
۱۵ آذرماه تمدید کرده بود، با استقبال گسترده ای از 
سوی گروه های مختلف سرود از سراسر کشور مواجه 

شد.
با پایان مهلت ارسال آثار به جشنواره؛ هشتصد گروه 
در جشنواره ثبت نام کرده اند که از این میان و پس 
از داوری مرحله گروهی؛ ۸۱ گروه به مرحله گروهی 
در حال حاضر داوری مراحل استانی هم آغاز شده است.را شهروز حقی و صمد جلالیان تشکیل می دهند.در بخش استانی راه یافتند. هیئت انتخاب این مرحله 

رقابتی  جشنواره ملی سرود فجر شامل دو بخش 
قالب  در  گروه ها  رقابتی  بخش  در  است؛  و جانبی 
گروه های سرود، کُر و آکاپلا )اجرای اثر بدون ساز( 
شرکت کرده اند. بخش جانبی جشنواره هم شامل 
درباره  موضوع هایی  با  رساله  و  پایان نامه  کتاب، 
جمع خوانی است که در این بخش هم برگزیدگان 

معرفی خواهند شد.
موضوعی  محورهای  با  فجر  سرود  ملی  جشنواره 
مقاومت و حماسه، ملی، آیینی و آزاد برگزار می شود. 
این جشنواره شامل چهار مرحله است که مرحله 
دوم  مرحله  دارد،  اختصاص  آثار  ارسال  به  نخست 
بود و در مرحله سوم  به صورت منطقه ای خواهد 
راهبری  مرحله  وارد  منطقه ای  بخش  برگزیدگان 
می شوند. مرحله چهارم هم به صورت کشوری در 

تهران و با معرفی برگزیدگان برگزار خواهد شد.

همایش پاسداشت زبان فارسی برگزار می شود 

۸00 گروه در جشنواره ملی سرود فجر ثبت نام کردند

بیش از بیســت و پنج قرن اســت که کتابخانه در 
جهان وجود دارد. تاریخ تمدن جوامع گوناگون حاکی 
از آن است که پیدایش کتابخانه به عنوان نهادی با 
کارکرد آموزشی، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی ناشی 
از ضرورت های اجتماعی بوده و سرنوشت جوامع بر 

سرنوشت کتابخانه ها  تاثیرگذار بوده اند.
 یکی از افتخارات ایران باستان داشتن کتابخانه بود که 
نشان می دهد ایرانیان در سه هزار سال قبل، مردمانی 
دانش پژوه و متفکر بوده اند و این یکی از دلایل برتری 
فرهنگ این ملت بر سایر ملل و اقوام در قرون متمادی 
پیشین اســت. ایرانیان در ابتدا برای نوشتن از گِل 
استفاده می کردند و آنچه را می خواستند بنویسند 
بر روی خشــت های قالب گیری شده می نوشتند، 
سپس آنها را در کوره-های مخصوص می پختند تا 
مانند سفال محکم شود. اکثر نوشته های دوران مادها، 
هخامنشیان و اشکانیان بر روی الواح گلی بوده است. 
آنها همچنین بر روی پوست حیواناتی که برای معابد 
و آتشکده ها قربانی می کردند، متون دینی خود را می 
نوشتند؛ سپس برای حفاظت و نگهداری از این آثار و 
منابع نیازمند مکان ها و مراکزی شدند، بدین صورت 
بود که اولین کتابخانه ها در اولین تمدن ها شــکل 

گرفت. یکی از کتابخانه های ایران باستان، کتابخانه 
کاخ آپادانا در تخت جمشید بود و بزرگ ترین مخزن 
کتاب و نوشته های عهد هخامنشی به شمار می رفت و 
داریوش هخامنشی در تاسیس و ترویج این کتابخانه 

نقش زیادی داشته است.
بزرگ ترین و معروف ترین کتابخانه  در عصر باستان، 
کتابخانه اسکندریه بود. سابقه تشکیل این کتابخانه 
به زمانی برمی گردد که اسکندر بر مصر تسلط یافت 
و دستور داد تا در کنار رود نیل شهری بزرگ به نام 
»اسکندریه« ایجاد کنند. او که علاقه فراوانی به کتاب 
و هنر داشت، کتابخانه اسکندریه را در این شهر بنا 
نهاد. قسمت اعظم این کتابخانه بر اثر آتش سوزی 

از بین رفت.
در روم، سرداران رومی به کتاب و کتابداری علاقه مند 
بودند و در هر جنگی، کتاب های کتابخانه ها را غارت 
می کردند و بــه روم می بردند و بعــد از ترجمه به 
زبان لاتین در کتابخانه های شخصی خود نگهداری 

می کردند.
برخــی از مورخان بر این باورند که مهم ترین عاملی 
که نام آشــوریان را در تمدن جهــان جاودانه کرد، 
کتابخانه های آنان است. آشور بانیپال، پادشاه آشوری، 

کتابخانه نینوا را که یکی از مجلل ترین و پربار ترین 
کتابخانه ها بود در مرکــز حکومتش نینوا )موصل 
کنونــی( بنا نهاد. او که از دوســتداران علم و ادب و 
فرهنگ بود، زندگیش را وقف فعالیت های فرهنگی 
کرد. کاتبانی را به شهرهای مختلف در بابل فرستاد 
تا لوحه های گِلی را نسخه برداری و ترجمه کنند و به 

نینوا انتقال دهند.
مصریــان در تاریخ خط و کتابت گوی ســبقت را 
از دیگــران ربوده بودند. آنان کتــاب را چنان بزرگ 
می پنداشتند که گویی آن را می پرستند. برای مثال، 
در یکی از متون مصری می خوانیم: “انسان می میرد، 
جنازه  او به خاک تبدیل می شود و همه هم روزگاران 
او چهره در نقاب خاک می کشند و این کتاب است 
که یــاد او را از زمانی به زمان دیگر انتقال می دهد. 
نگارش کتاب سودمند تر از یک خانه ساخته شده یا 

یک صومعه و یا یک قلعه شکست ناپذیراست.”
امانت دادن کتاب در دوران باستان دارای قید و بند 
بســیاری بود. نخست اینکه نه تنها بیسوادی، بلکه 
نداشتن مقام و موقعیت اجتماعی نیز افراد زیادی را 
از دسترسی به کتاب محروم می کرد. شرایط امانت 
گرفتن کتاب بسیار سخت بود و امانت گیرنده می-

بایست در قبال گرفتن کتاب، وثیقه ای بگذارد؛ مثلا 
لویی پانزدهم برای امانت گرفتن یک کتاب، صد سکه 
طلا به ودیعه گذاشت و یک سری از کتابها هم بودند 
که با قفل و زنجیر نگهداری می شدند و جزء اموال 
ارزشمند کتابخانه های باستان محسوب می شدند. بر 
سر در یکی از کتابخانه های باستان نوشته شده بود 
که “هیچ کتابی نباید از کتابخانه خارج شود و ما بدین 
منظور سوگند خورده-ایم.”همچنین درقوانین یکی از 
کتابخانه های باستان آمده است که چنانچه کسی 
کتابی را به امانت بگیرد و به طور کامل مطالعه نکند، 
بایستی به خطای خود اعتراف کند و به زانو بیفتد و 

طلب بخشایش کند. 
اکنون کـتابخانه های باستان به نحو اسـفناکی آسیب  
دیده  و اکثر آنها از بین رفته اند. هنوز کسی قادر به 
ارزیابی کامل گستردگی این  خسارت ها و آسـیب 
هـا  نیست  و در حقیقت هرگز برای مورخان میسر 
نخواهد بود تا حدود این خسارتها را تخمین بزنند. اکثر 
کتابخانه های آسیب دیده، دیگر ترمیم نمی پذیرند و 
تعداد زیادی از کتابها، غـارت شـده و ممکن نیست 

جایگزین شوند. 
نجمه سیددخت

از کتابخانه های باستان چه می دانید!
یادداشت اختصاصی
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تدوین برنامه ملی کاهش حوادث 
جاده ای

معاون علمی رئیس جمهور گفت: امیدواریم بتوانیم در قالب یک 
برنامه ملی ۵ ساله از توان ۱۰ هزار شرکت دانش بنیان بهره ببریم 

و به این ترتیب شاهد کاهش حوادث رانندگی باشیم.

به گزارش پیام آشنا، روح الله دهقانی فیروز آبادی معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در آئین 
افتتاحیه هفتمین نمایشگاه حمل و نقل، لجستیک، گفت: 
تصادفات علاوه بر آسیبی که به خودرو وارد می کند، یک آسیب 
روحی و خانوادگی نیز محسوب می شود و در صورت وقوع فوت 

حتی عواقب اجتماعی جبران ناپذیری نیز به همراه دارد.
وی افزود: در آسیب های جاده ای انسان هایی را از دست دادیم که 
هر یک سرمایه های کشور بودند که در این رابطه می توان به از 

دست دادن نخبگان در حوادث رانندگی اشاره داشت.
دهقانی بیان کرد: باید به موضوع حوادث رانندگی در قالب یک 
برنامه کلان ملی بپردازیم. در موضوع آسیب های جاده ای چندین 
دستگاه مستقیم وظیفه دارند و ارزان ترین و کارآمدترین راهکارها، 
راهکارهای فناورانه هستند که در پیشگیری از حادثه و کنترل 

عواقب حادثه فعالیت دارند.
معاون رئیس جمهوری با بیان اینکه برنامه ملی کاهش حوادث 
جاده ای با سرعت و قدرت مورد توجه قرار گرفته است، گفت: 
امیدواریم بتوانیم در قالب یک برنامه ملی ۵ ساله از توان ۱۰ 
هزار شرکت دانش بنیان بهره ببریم و به این ترتیب شاهد کاهش 

حوادث رانندگی باشیم.

محدودیتی در صادرات 
محصولات کشاورزی نداریم

در  انسدادی  هیچ  اینکه  به  اشاره  با  کشاورزی  جهاد  وزیر 
صادرات محصولات کشاورزی وجود ندارد، گفت: کشاورزان و 

تولیدکنندگان باید در بازارهای بین المللی نقش آفرین باشند.

جهاد  وزیر  نیکبخت،  محمدعلی  آشنا،  پیام  گزارش  به 
کشاورزی در نشست شورای معاونین و مدیران گفت: نظارت و 
حساب کشی در همه زمینه ها وظیفه مسؤولان است و اگر تخلفی 

صورت گرفت، به سرعت پیگیری شود.
وی در همین حال افزود: با رانت، فساد و انحصار به شدت برخورد 
می شود و در صورت اثبات، مسؤول در هر سطحی باشد عزل 
می شود، این خط قرمز است و در ستاد و استان جاری خواهد 

بود.

مردمی  دولت  در  رجوع  ارباب  با  ناشایست  برخورد 
جایگاهی ندارد

وزیر جهاد کشاورزی بر مبارزه با فساد، تکریم ارباب رجوع، تقویت 
صندوق بیمه کشاورزی و اولویت واردات از کشورهای پیرامون، 
تاکید کرد و از پایان محدودیت در سرمایه گذاری خبر داد و گفت: 
تکریم ارباب رجوع از خطوط قرمز دولت است و برخورد نامناسب 
با مراجعه کنندگان در دولت مردمی جایگاهی ندارد. بخش زیادی 
از مشکلات و مراجعات کشاورزان، بهره برداران و مردمی که از 
روستا و شهرستان به تهران می آیند، در همان محل قابل حل 

است.

محدودیت سرمایه گذاری برچیده می شود
الزامات  به  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  نیکبخت 
سرمایه گذاری در زیربخش های کشاورزی پرداخت و گفت: هیچ 
محدودیتی برای سرمایه گذاری نخواهیم داشت بنابراین ستاد 
دستورالعمل اصلاحی را تهیه و ابلاغ کند، این دستورالعمل ها به 
گونه ای طراحی شود که رؤسای سازمان ها بتوانند موافقت اصولی، 

پروانه بهره برداری و تأسیس را در خود استان صادر کنند.
وی همچنین افزود: از این پس ارجاع سرمایه گذار به تهران، جای 
سوال دارد، علاوه بر این پروانه بهره برداری واحدهای کوچک 
سنتی به سهولت صادر شود و برای رونق تولید در روستاها، 

محدودیت ها برداشته شده و پروانه ها تمدید شود.

سخنگوی صنعت آب: وضعیت 
آب های زیرزمینی، خوب نیست

سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه دومین گفت وگوی آبی با 
محوریت چالش آب های زیرزمینی برگزار می شود، اعلام کرد: 

وضعیت آب های زیرزمینی کشور هم چندان مناسب نیست

به گزارش پیام آشنا، عیسی بزرگ زاده افزود: نخستین دور 
گفت وگوهای آبی با محوریت انتقال آب دریا برگزار شد و تجربه 

موفقی به همراه داشت.
وی ادامه داد: اکنون دور دوم این گفت وگو به بررسی چالش های 

آب های زیرزمینی خواهد پرداخت.
سخنگوی صنعت آب خاطرنشان کرد: وضعیت آب های زیرزمینی 
کشور چندان مناسب نیست، بر همین اساس در دومین گفت و 
گوی آبی اساتید دانشگاه، بخش های مردم نهاد و علاقمندان به 
بررسی این وضعیت می پردازند تا به نتیجه درست دست یابیم.

بزرگ زاده گفت: دوشنبه آینده شرکت مدیریت منابع آب ایران 
پذیرای صاحب نظران و علاقمندان به بررسی چالش های آب 

های زیر زمینی خواهد بود.

اخبار کوتاه

تداوم رشد اقتصاد ایران 
چگونه ممکن است؟

بر اساس آخرین نتایج حساب های ملی فصل مرکز آمار کشور، 
تولید ناخالص داخلی به قیمت ثابت ۱3۹۰ )واقعی( در تابستان 
و  نفت  احتساب  با  ریال  میلیارد  ۲۱۹۰هزار  رقم  به   ۱۴۰۲
۱۸۵۰هزار میلیارد ریال بدون احتساب نفت رسیده است. مقایسه 
تولید ناخالص داخلی واقعی تابستان ۱۴۰۲ با تابستان ۱۴۰۱ 
گویای آن است که رشد تولید ناخالص داخلی واقعی ۷.۱درصد 
و رشد آن بدون نفت ۴.۲درصد بوده است. در این نوشتار تلاش 
می شود ابعاد مختلف تجربه رشد اقتصادی اخیر مورد بررسی قرار 
گرفته و به این سوال مهم پاسخ داده شود که آیا در فصل های آتی 
نیز می توانیم انتظار رشد اقتصادی را داشته باشیم؟ به بیان دیگر، 

آیا رشد اقتصادی تجربه شده می تواند پایدار باشد؟

تحلیل ابعاد رشد اقتصادی تجربه شده
هر چند رشد اقتصادی کشور در فصل تابستان ۱۴۰۲ در مقایسه 
با تابستان ۱۴۰۱، رشد مطلوبی ارزیابی می شود، اما نیازمند بررسی 
ابعاد مختلف آن است. در نگاه کلی، رشد اقتصادی تجربه شده در 
تابستان ۱۴۰۲ در مقایسه با رشد اقتصادی فصل های تابستان 
از سال ۱3۹۶ و به بعد جزو رشدهای اقتصادی فصلی بالا به 
شمار می آید. ازاین رو، چنین رشد تجربه شده ای می تواند به عنوان 
عملکرد مطلوبی از اقتصاد کشور مورد توجه قرار گیرد. اما به منظور 
فهم دقیق تر از چنین تجربه رشدی، نیاز است ابعاد مختلف آن 

مورد بررسی قرار گیرد.
سایر  زیرگروه های  تابستان ۱۴۰۲،  اقتصادی  رشد  تجربه  در 
خدمات عمومی، اجتماعی و شخصی، استخراج نفت و گاز طبیعی 
و زیرگروه واسطه گری های مالی به ترتیب با رشد 33.۵، ۲۵.۶ و 
۱۶.۹درصد بالاترین میزان رشد و زیرگروه های تامین آب، برق و 
گاز طبیعی و گروه کشاورزی به ترتیب با رشد منفی ۶.3 و منفی 
3.۲درصد کمترین رشد را تجربه کرده اند. بر این اساس مشاهده 
می شود تفاوت معناداری بین رشد اقتصادی با نفت و بدون نفت 
در تابستان ۱۴۰۲ وجود دارد. بر اساس آمار منتشر شده، تفاوت 
رشد اقتصادی با لحاظ نفت و بدون لحاظ نفت در تابستان ۱۴۰۲ 
در مقایسه با تابستان ۱۴۰۱، برابر با ۲.۹درصد بوده است. این 
میزان تفاوت در رشد اقتصادی با احتساب نفت و بدون احتساب 
نفت فصلی در طول سال های اخیر تنها در فصل های سال ۱3۹۵ 
و فصل اول ۱۴۰۰ تجربه شده است. این امر نشان می دهد که 
رشد اقتصادی بالای تجربه شده فصل تابستان بیشتر ناشی از رشد 

بخش نفت بوده است.
مقایسه رشد اقتصادی فصلی بدون نفت در تابستان ۱۴۰۲ با رشد 
تجربه شده در سال های اخیر نشان می دهد که رشد اقتصادی 
بدون نفت در تابستان ۱۴۰۲ تنها نسبت به رشد اقتصادی بدون 
نفت در فصل تابستان و پاییز سال ۱۴۰۱ بیشتر بوده و در مقایسه 
با رشد اقتصادی فصلی تابستان ۱۴۰۰، نیز پایین تر بوده است. 
نکته مهم آن است که رشد اقتصادی فصلی بدون احتساب نفت 
در تابستان ۱۴۰۲، به متوسط رشد اقتصادی تجربه شده از بهار 
۱3۹۸ تا تابستان بهار ۱۴۰۲ نزدیک است. این تجربه می تواند 
امیدوارکننده باشد. هرچند نباید فراموش کرد که رشد اقتصادی 
پایین فصول سال های ۱3۹۹ و ۱۴۰۰ تحت تاثیر همه گیری کرونا 

نیز بوده است.
بررسی رشد اقتصادی از نگاه اجزای هزینه نهایی در تابستان ۱۴۰۲ 
نیز نشان می دهد که صادرات کالاها و خدمات و هزینه مصرف 
نهایی دولت به ترتیب با ۴۶.۹ و ۱۶.۶درصد بالاترین رشد اجزای 
هزینه تولید ناخالص داخلی را تجربه کرده اند. این در حالی است 
که تشکیل سرمایه ثابت ناخالص با رشد ۴.3درصد کمترین میزان 
رشد را تجربه کرده است. بررسی رشد اجزای هزینه نهایی در 
فصول سال های اخیر نشان می دهد که رشد مصرف نهایی دولت 

تفاوت فاحشی با تجربه رشد آن در فصول سال ۱۴۰۱ دارد.
متوسط رشد هزینه نهایی دولت در فصول سال ۱۴۰۱ برابر با 
به ۱۶.۶درصد  تابستان ۱۴۰۲  در  بوده، درحالی که  ۵.۸درصد 
رسیده است. همچنین مقایسه رشد فصل صادرات کالاها و 
خدمات در فصل تابستان ۱۴۰۲ با فصول سال ۱۴۰۱ گویای 
آن است که رشد معناداری تجربه شده است. دلیل اصلی این 
تجربه به رشد صادرات نفت و محصولات پتروشیمی در تابستان 
۱۴۰۲ در مقایسه با فصول گذشته برمی گردد. نکته مهم از نگاه 
بررسی اجزای هزینه تولید ناخالص داخلی آن است که تشکیل 
سرمایه ثابت ناخالص هر چند در مقایسه با تابستان ۱۴۰۱ افزایش 
یافته، اما دلیل اصلی آن رشد در تشکیل سرمایه در ساختمان در 
تابستان ۱۴۰۲ در مقایسه با تابستان ۱۴۰۱ بوده و رشد تشکیل 
سرمایه در ماشین آلات در تابستان ۱۴۰۲ در مقایسه با تابستان 
۱۴۰۱، کاهش ۱.۸درصدی را تجربه کرده و حتی رشد تشکیل 
سرمایه در ماشین آلات در مقایسه با تمام فصول سال ۱۴۰۱ کمتر 
بوده است. نکته قابل ذکر آن است که هرچند رشد تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص مثبت بوده، اما رشد تشکیل سرمایه در ماشین آلات 
کاهش یافته است و این امر می تواند علامتی جدی برای کاهش 
رشد اقتصادی در فصل های باقی مانده و حتی در سال آینده باشد.

نتیجه گیری
رشد اقتصادی تجربه شده در تابستان ۱۴۰۲ هر چند به لحاظ 
عددی در مقایسه با رشد فصل سال های اخیر، رشد مطلوبی 
ارزیابی می شود، اما بخش نفت و گاز سهم بالایی در این رشد 
داشته اند. به بیان دیگر، رشد اقتصادی فصل تابستان ۱۴۰۲ 
بیشتر ماهیت نفتی داشته است و سایر بخش های اقتصادی، 
رشد پایینی را تجربه کرده اند. در این میان، رشد فصلی بخش 
کشاورزی همچنان نسبت به فصل بهار ۱۴۰۱ منفی بوده و در 
تابستان ۱۴۰۲ نیز رشد منفی 3.۲درصد در این بخش تجربه شده 
است. این امر نشان می دهد که برخلاف تجربه سال های گذشته 
که بخش کشاورزی حتی در شرایط تحریم نیز رشد مثبت را 
تجربه می کرد، این بخش آسیب جدی در سال های اخیر دیده و 
تداوم این وضعیت برای پایداری رشد اقتصادی در سال های آینده 

می تواند تهدید جدی باشد.
رشد  هرچند  که  داد  نشان  انجام شده  بررسی  دیگر  سوی  از 
در  کشور  جدی  نیاز  به رغم  ماشین آلات  در  سرمایه گذاری 
تابستان ۱۴۰۲ مثبت بوده است، اما با توجه به رشدهای منفی 
بالای سال های ۱3۹۷، ۱3۹۸ و ۱3۹۹ همچنان ضعیف بوده و 
سرمایه گذاری در بخش تولید آسیب جدی دیده است. تداوم رشد 
اقتصادی کشور نیز نیازمند سرمایه گذاری در ماشین آلات از منابع 
داخلی و خارجی است. تداوم محدودیت های ناشی از تحریم ها، 
نه تنها آسیب جدی به جریان سرمایه و تکنولوژی از خارج به 
داخل وارد می کند، بلکه به دلیل افزایش نااطمینانی در اقتصاد 
کشور، سرمایه های داخلی را نیز به خروج از کشور تشویق می کند. 
ازاین رو، ضروری است تلاش جدی در خصوص کاهش تحریم ها 

و خروج از وضعیت رشد اقتصادی حداقل در کشور دنبال شود.
دکتر سجاد برخورداری
 دانشیار اقتصاد دانشگاه تهران
Alborz.payam@gmail.com 

یادداشت

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در پی اختلال در 
جایگاه های عرضه سوخت اعلام کرد اختلال فنی در 

بعضی از جایگاه های عرضه سوخت کشور ناشی از توطئه 
معاندان برای تحت الشعاع قرار دادن رفاه و آسایش مردم 
است و عرضه فرآورده های نفتی در جایگاه های عرضه 
سوخت، تا اطلاع ثانوی به صورت آفلاین انجام خواهد 

شد.

به گزارش پیام آشنا، اطلاعیه شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی ایران به شرح زیر است:
» به اطلاع عموم هموطنان شریف ایران می رساند نظر به 
بروز اختلال فنی در بعضی از جایگاه های عرضه سوخت 
کشور ناشی از توطئه معاندان برای تحت الشعاع قرار دادن 
رفاه و آسایش مردم، تا اطلاع ثانوی عرضه فرآورده های 
نفتی در جایگاه های عرضه سوخت، به صورت آفلاین 

انجام خواهد شد.

شایان ذکر است کارشناسان و کارگروه های تخصصی در 
حال حل مشکل هستند و تا ساعاتی دیگر همه جایگاه ها 
به وضع عادی بازخواهد گشت و روند سوخت گیری عادی 

خواهد شد.
یادآوری می شود: سهمیه سوخت هم میهنان در کارت 
سوخت آنها محفوظ است و پس از حل مشکل قابل 

استفاده خواهد بود.«

معاون وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی از هدف گذاری 
اجرای طرح طبقه بندی مشاغل در ۱۰۰۰ واحد در سال 
۱۴۰۲ خبر داد و گفت: با اجرای طبقه بندی مشاغل در 

کارگاه ها به عدالت مزدی نزدیک می شویم.

به گزارش پیام آشنا، طرح طبقه بندی مشاغل با هدف 
از  کار  قانون  مشمول  کارگران  و  کارکنان  برخورداری 
مزایای گروه، سنوات و مزد با رعایت شرایط احراز شغلی 
پیش بینی شده که در کارگاه های بالای ۵۰ نفر کارکن 

لازم الاجراست.
وزارت کار موظف است طبق قانون کار نظام ارزیابی و 
طبقه بندی مشاغل را با استفاده از استاندارد مشاغل و عرف 

مشاغل کارگری در کشور تهیه کرده و به اجرا درآورد.
بر اساس ماده ۴۹ قانون کار برای استقرار مناسبات صحیح 
کارگاه در زمینه مزد و مشخص شدن شرح وظایف و 
دامنه مسئولیت مشاغل مختلف در کارگاه ها، کارفرمایان 
موظفند با همکاری کمیته طبقه بندی مشاغل کارگاه یا 
موسسات ذیصلاح این طرح را تهیه و پس از تایید وزارت 

کار در کارگاه به اجرا درآورند.
اعتقاد کارشناسان و فعالان حوزه کار، طبقه بندی  به 
مشاغل بهترین معیار برای صدور احکام شغلی کارگران 
است و موجب می شود از نیروهای کار در کارگاه ها بر 

اساس شایستگی استفاده شود.
 ـمعاون وزیر  در همین راستا علی حسین رعیتی فرد 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اخیرا از اجرای این طرح در 
۱۰۰۰ واحد مشمول طرح خبر داده و گفته است: برای 
امسال ۱۰۰۰ واحد مشمول طرح طبقه بندی مشاغل در 
کشور هدف گذاری شده که در راستای برنامه های تحولی 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیگیری می شود.
به گفته وی طبق ماده ۴۹ قانون کار واحدهای بالای ۵۰ 
نفر باید حتماً طرح طبقه بندی مشاغل را داشته باشند 
که تاکنون تعداد قابل ملاحظه ای از واحدها این طرح را 

رعایت کردند.

رعیتی فرد معتقد است با عملیاتی شدن طرح طبقه بندی 
مشاغل در کارگاه های مشمول، عدالت مزدی محقق و 

رضایت جامعه هدف تامین خواهد شد.
 ـکارشناس  در همین خصوص حمید حاج اسماعیلی 
طرح  اجرای  لزوم  بر  ایسنا،  با  گفت وگو  در  کار  حوزه 
طبقه بندی مشاغل در بنگاه ها تاکید کرده و می گوید: در 
بحث اجرای طرح طبقه بندی مشاغل در طول سال های 
اجرا با چند مشکل مواجه بودیم که لازم است برطرف 
شود. اول اینکه حقوق و دستمزدی که در طرح مشاغل 
دیده شده باید بهبود یابد و ترمیم شود زیرا این دستمزد 

برای بخش خصوصی رضایتبخش نیست.

وی می گوید: بیشتر افراد ماهر و کارآفرین و خلاق از طریق 
طبقه بندی مشاغل حقوق می گیرد، به دلیل آنکه پرداخت 
دستمزدشان به اندازه سطح مهارت و فعالیتشان نیست 
راضی نیستند و بر همین اساس تاکید داریم که بازنگری 
در سطوح پایه و مزایا بر اساس تجربیات و مهارت افراد 

صورت گیرد.
این کارشناس حوزه کار متذکر شد: مساله مهم دیگر که 
در بحث طبقه بندی مشاغل باید رعایت شود، بحث تعریف 
مشاغل فعلی و مشاغل جدید است که باید در این طرح 
صورت گیرد زیرا تعداد مشاغل ذکر شده در این طرح 

محدود است.
به گفته حاج اسماعیلی، بنگاه های اقتصادی با اجرای 
طرح طبقه بندی مشاغل رضایت خاطر و انگیزه کار را در 
نیروهای کار خود ایجاد و موجب افزایش بهره وری بنگاه 

می شوند.
با  قانون کار  در حال حاضر همه کارگاه های مشمول 
ماهیت  دولتی، خصوصی و تعاونی در قالب انجام کارهای 
پیمانکاری  شرکت های  و  آموزشی  عمرانی،  خدماتی، 
حقیقی یا حقوقی با هر تعداد پرسنل و هر نوع فعالیتی 
مشمول اجرای طرح طبقه بندی مشاغل هستند. کارگران 
با قراردادهای موقت نیز در هر شرکتی حتی پیمانکاری 

مشمول این طرح قرار می گیرند.

سرپرست اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان 
البرز از افزایش ۲۰ برابری میزان صدور مجوز سرمایه 
گذاری خارجی طی سال جاری در این استان خبر 

داد.

به گزارش پیام آشنا، حسین جلیل پیران افزود: 
میزان مجوز سرمایه گذاری خارجی صادر شده از 
ابتدای سال ۱۴۰۲ تاکنون حدود۴۰3 میلیون دلار 
بوده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

بیش از ۲۰ برابر افزایش داشته است.
از  خارجی  گذاران  سرمایه  بیشتر  کرد:  بیان  وی 
کشورهای چین، امارات متحده عربی و ترکیه مربوط 
به حوزه صنعت استان البرز است که بیشتر سرمایه 

گذاران خارجی تمایل دارند در حوزه های دارویی، 
صنعتی،انرژی های پاک، مواد غذایی و گردشگری 

سرمایه گذاری کنند.
سرپرست اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان 
از  گذاری  سرمایه  های  فرصت  شناسایی  البرز، 
طریق پنجره واحد سرمایه گذاری و سایر ابزارها در 
استان ، انجام مطالعات پیش امکان سنجی مربوط 
به فرصت های سرمایه گذاری، بازاریابی بین المللی 
فرصت های سرمایه گذاری ، برنامه ریزی به منظور 
برگزاری همایش معرفی فرصت های سرمایه گذاری، 
شناسایی و صدور مجوزهای بی نام، پیگیری راه 
اندازی سامانه SDI و توسعه اطلس سرمایه گذاری 
استان البرز را از جمله اقدامات و تمهیدات مرکز 

خدمات سرمایه گذاری استان در راستای افزایش 
جذب و رشد سرمایه گذاری خارجی در این استان 

برشمرد.
جلیل پیران درخصوص نحوه اخذ مجوز سرمایه 
گذاری خارجی گفت: مجوز سرمایه گذاری خارجی 
، مجوزی است که برطبق ماده )۶( قانون جذب و 
حمایت از سرمایه گذاری خارجی ، برای هر مورد 

سرمایه گذاری خارجی صادر می شود.
وی ادامه داد: پذیرش این گونه سرمایه گذاری ها 
تابع شرایط عمومی پذیرش سرمایه خارجی و مبتنی 
بر ارائه درخواست کتبی و مدارک مورد نیاز از سوی 
سرمایه گذار خارجی به مرکز خدمات سرمایه گذاری 

خارجی استان است.

پیران خبر داد

افزایش ۲0 برابری میزان صدور مجوز سرمایه گذاری خارجی در البرز

اطلاعیه شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی

اختلال فنی ناشی از توطئه معاندان

هزار واحد مشمول طبقه بندی مشاغل می شوند

سرمایه  تاکنون  گذشته  از 
از  یکی  طلا  در  گذاری 
سرمایه  راه های  رایج ترین 
گذاری برای بشر بوده است. 
با پیشرفت علم و تکنولوژی 
سرمایه  روش های  مرور  به 
گذاری در طلا نیز به روزتر شد 
و امروز، گواهی سپرده کالایی 
شمش طلا جدیدترین ورقه بهادار قابل معامله در بورس 
کالای ایران است که برای اولین بار از روز پنجشنبه ۱۸ 
اسفند ۱۴۰۱ در این بازار عرضه شد. هر گواهی سپرده 
شمش طلا معادل ۰.۱ گرم )۱۰۰ سوت( از شمش طلای 
»یک کیلو گرمی« با »عیار ۹۹۵ از ۱۰۰۰« است که با نماد 
)CD۱G۰B۰۰۰۱( و از روز شنبه تا پنجشنبه  با بازه ی 

نوسان  ۵±درصد معامله  می شود.

گواهی سپرده چیست؟
گواهی سپرده کالایی اوراق بهاداری است که مؤید مالکیت 
دارنده آن بر مقدار معینی کالا است و پشتوانه آن قبض 
انبار استانداردی است که توسط انبارهای مورد تایید بورس 

صادر می گردد. 
علاوه بر شمش طلا که به تازگی معاملات گواهی سپرده 
آن آغاز شده است؛ سکه طلا، برنج، سیمان، شیشه ، 
پسته و زعفران نیز دارای معاملات در بازار مالی بورس 
کالای ایران هستند. معاملات گواهی سپرده شمش طلا، 
از ساعت ۱۰ الی ۱۷ روزهای شنبه تا پنجشنبه صورت 
این معاملات دارای یک پیش گشایش 3۰  می گیرد؛ 
دقیقه ای هستند و معاملات در روز پنجشنبه ساعت 
۱۵به پایان می رسند. کارمزد خرید و فروش شمش طلا  
۰.۰۰۴۸ ارزش معاملات است وهزینه انبارداری برای هر 

گرم روزانه 3۰ تومان است.
در حال حاضر شمش طلا دارای سه انبار فعال بانک ملت، 
بانک صادرات و بانک سپه با مجموع ظرفیت 3۰۰.۵ 
کیلوگرم است. طبق آخرین آمارها که توسط سید جواد 
جهرمی مدیر عامل بورس کالای ایران مطرح شد: حجم 
معاملات شمش طلا از ۲ تن )معادل۲۷۵ هزار قطعه 
سکه( عبور کرده است و چیزی بالغ بر ۰۰۰.3۰۰ هزار 
نفر از این معاملات استقبال کرده اند. می توان گفت این 
معاملات با توجه به جذب نقدینگی حدود ۷ همتی از 
بازار، نقش مهمی در تعادل و آرامش بازار طلا داشته است.

چرا گواهی سپرده شمش طلا بخریم؟
امکان خرید طلا با حداقل سرمایه، حفظ امنیت دارایی 
به دلیل نگهداری درخزانه های بانکی مورد تایید بورس 
کالا وتضمین اصالت کمی و کیفی کالا توسط انباردار، 
معافیت مالیاتی و حفظ سرمایه از آسیب های ناشی از تورم 

و رکود از مزایای خرید شمش طلاست. لازم به ذکراست 
شمش طلا به نسبت سکه و جواهر زینتی از حباب قیمتی 
کمتری برخوردار است و با توجه به ریسک پذیری افراد 
می تواند گزینه ی مناسبی برای نگهداری بلند مدت باشد.

برای خرید و تحویل شمش طلا باید چه کار کرد؟
اولین مرحله برای خرید شمش طلا اخذ کد مشتقه 
است و پس از آن با توجه به قیمت تابلو که برحسب 
۰.۱ گرم است باید وجه را به شماره حساب معرفی شده 
در کارگزاری واریز کرد؛ درانتها با ثبت سفارش آنلاین در 
سیستم معاملاتی کارگزاری می توان خرید خود را نهایی 
کرد. باید مد نظر داشت برای تحویل شخص باید مالک 
حداقل ۱۱ هزار گواهی سپرده باشد. در صورت واجد 
شرایط بودن، فرد می تواند با ثبت در خواست و ارسال 
آن به بورس و پس از تایید بورس و هماهنگی با انبار، به 
همراه مدارک هویتی به خزانه مراجعه کرده و شمش را 

تحویل بگیرد.
بیش از ۹۵ درصد معاملات شمش طلا از طریق گواهی 
سپرده صورت می گیرد. اما بورس کالا امکان استفاده از 
ابزار مشتقه همچون قراردادهای آتی و اختیار معامله را 
برای پوشش ریسک فراهم کرده است. قراردادهای مشتقه 
دارای کارمزد به شدت پایینی هستند و معامله گران 
می توانند از اهرم معاملاتی، دوطرفه بودن بازار و توانایی 

تنظیم اتوماتیک حد سود و ضرر نیز بهره ببرند. 
بعد از امکان بهره مندی از استراتژی کاورد کال در بورس 
کالا برای پوشش ریسک بدون تودیع وجه تضمین، آپشن 
شمش طلا حجم معاملات بی سابقه ای را ثبت کرد. این 
استراتژِی ازخرید شمش طلا و فروش اختیار خرید آن 
حاصل می شود که برای فروش اختیار خرید نیاز به تودیع 
وجه تضمین است. اما با قابلیت جدید بورس کالا شما 
می توانید با هماهنگی کارگزاری خود، گواهی سپرده را به 

جای وجه تضمین وثیقه بگذارید.

نتیجه گیری:
طی معاملات آبان ماه ۴۶ میلیون گواهی سپرده کالایی 
دست به دست شد که ۴۶۷.۲۹۸.۴ آن به ارزش حدود 
۱۴ هزار میلیارد ریال متعلق به شمش طلا بود. شمش 
طلا با توجه به پوشش دغدغه هایی همچون حفظ ارزش 
پول در برابر تورم، استرس نگهداری فیزیکی طلا، پرداخت  
مالیات و هزینه های خرید طلا، می تواند ابزار نوینی باشد 
تا علاوه بر ایجاد امکان کسب سود برای سرمایه گذار خرد 
و کلان، راه گشای دولت برای سازماندهی سیاست های 
پولی و کنترل نوسانات طلا با استفاده از جذب نقدینگی از 
بازار های غیر رسمی و موازی به مبادلات رسمی وشفاف 

باشد.
کارشناس مشتقه بورس کالا

چطور با 300 هزار تومان طلا بخریم؟
اختصاصی پیام آشنا

رضا محمدی اکباتان

حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه سه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰33۱۰۱۱۰۰۲۸۸۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۰۴ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای غریب بشیری بشناسنامه شماره ۵۹۶ صادره از پارس آباد فرزند ایمان در 
ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۱۱3۰/۸۰ مترمربع مفروز از پلاک شماره ۱۴۶ اصلی واقع در البرز وبا خریداری از آقای مسعود سلامت شریف وبا مالکیت مالک اولیه آقای علی مصطفی ئی تایید مینماید.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ۱۶۱۲۸۱۶
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۲/۰۹/۱۲   تاریخ انتشار نوبت دوم :  ۱۴۰۲/۰۹/۲۸

حسین رضا نوری شاد- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 
ازطرف الهه عزیزی
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شیرجه هماهنگ ایران در مسابقات دوستانه روسیه 
توسط سید محمد مقدسی و کیومرث اصلانی موفق 
به کسب مدال برنز شد و محمد قاسمی موفق شد 
رکورد ۱۵۰۰ متر مسافت کوتاه شنا ایران را جابجا 

کند.

و  مقدسی  محمد  سید  آشنا،  پیام  گزارش  به 
کیومرث اصلانی به عنوان دو نماینده ایران جهت 
آماده سازی هرچه بیشتر برای مسابقات بین المللی 
پیش رو به همراه مهدی سبزه پرور مربی تیم برای 
راهی  کازان  شیرجه  دوستانه  مسابقات  در  حضور 

روسیه شدند.
این مسابقات در شهر کازان برگزار شد و ملی پوشان 
ایران در جریان رقابت های شیرجه هماهنگ از سکو 

موفق شدند مدال برنز این مسابقات را کسب کنند.
مقدسی و اصلانی در شیرجه هماهنگ سکو با کسب 
۲۸۲.۴۲ پس از دو رقیب روس خود با امتیازهای 

۴33.۸۶ و 3۵۴.۷۲ در جایگاه سوم قرار گرفتند.
پیش از این نمایندگان شیرجه ایران در تخته سه متر 
انفرادی نیز از بین ۲۷ شرکت کننده این ماده ابتدا جواز 
حضور در فینال را کسب کردند و در فینال این ماده 

نیز محمد مقدسی نهم و کیومرث اصلانی دهم شدند.

مسابقات  به  اعزامی  شیرجه روهای  اسامی 
دوستانه کازان

سید محمد مقدسی
کیومرث اصلانی

مربی:
مهدی سبزه پرور

رکورد شکنی محمد قاسمی در ۱۵۰۰ متر مسافت 
کوتاه

محمد قاسمی شناگر جوان و آینده دار ایران در جریان 
مسابقات شنای جام ولادیمیر سالینکوف روسیه موفق 

به جابجایی رکورد ۱۵۰۰ مسافت کوتاه شد.
چهار ملی پوش جوان شنای ایران روز ۲3 آذر ۱۴۰۲ 
دوره مسابقات شنا جام  در هفدهمین  برای حضور 
ولادیمیر سالنیکوف روسیه عازم شهر سنت پترزبورگ 
شدند. این رقابت ها از روز شنبه )۲۵ آذر ماه( آغاز و ملی 
پوشان ایران در روز نخست این مسابقات ملی پوشان 
ایران در ماده های ۵۰ متر آزاد، ۵۰ متر قورباغه و ۴۰۰ 
متر مختلط با حریفان خود به رقابت پرداختند و در 
دومین روز از این مسابقات نمایندگان شنای ایران در 
ماده های ۱۰۰ متر آزاد، قورباغه، پروانه و مختلط و 

همچنین ۱۵۰۰ متر آزاد به آب زدند.
در جریان روز دوم این مسابقات محمد قاسمی شناگر 
جوان و آینده دار ایران با یک عملکرد خوب و دیدنی 
موفق شد رکورد ماده ۱۵۰۰ متر مسافت کوتاه را جابجا 
کند. قاسمی ۱۵۰۰ متر را در مدت زمان ۱۵:۲۴.۲۱ 
شنا کرد و رکورد پیشین این ماده را که توسط علی 
جعفری در آبان ماه سال جاری با مدت زمان ۱۵:۴۵.۹۱ 

به ثبت رسیده بود را بهبود بخشید.
رکورد ۱۵۰۰ متر آزاد مسافت کوتاه

رکورد جدید:
محمد قاسمی: ۱۵:۲۴.۲۱ )مسابقات شنا جام ولادیمیر 

سالنیکوف روسیه(
رکورد پیشین:

علی جعفری : ۱۵:۴۵.۹۱ )مسابقات شنا ملی مجارستان 
آبان ۱۴۰۲(

مدال برنز شیرجه هماهنگ ایران در مسابقات روسیه

آنچلوتی: فعلا رقیب اصلی ما 
ژیروناست

کارلو آنچلوتی از نمایش شاگردانش در دیدار برابر ویارئال بسیار راضی 
است و آنها را شایسته پیروزی دانست.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مارکا، رئال مادرید سرانجام به روند 
ناکامی هایش برابر ویارئال پایان داد و توانست با نتیجه چهار بر یک برابر 

این تیم به پیروزی برسد و سه امتیاز ارزشمند را کسب کند.
کارلو آنچلوتی در نشست خبری بعد از بازی ابتدا درباره آسیب دیدگی 
داوید آلابا گفت: طبق گزارش پزشکی که به ما دادند ظاهرا آلابا رباط 
صلیبی پاره کرده است. این واقعا تاسف آور و بسیار غم انگیز است. قبلا 
هیچگاه این اتفاق برای من رخ نداده که در یک فصل سه بازیکن از 
تیمم رباط پاره کنند. ما بسیار بیشتر از آنچه تصور می شود اذیت شده 

و فشار تحمل کرده ایم.
او درباره جذب بازیکن جدید در زمستان گفت: تیم باید ایستادگی کند. 

باید دید در آینده چه اتفاقی رخ خواهد داد.
کارلتو درباره پیروزی برابر ویارئال گفت: بسیار خوشحالیم که در این 
بازی به پیروزی دست پیدا کردیم. فعلا که صدرنشین هستیم و ژیرونا 
بزرگ ترین رقیب ماست. تا پایان لیگ بازی های زیادی باقی مانده است 
و بارسلونا و اتلتیکومادرید هم برای قهرمانی تا پایان تلاش خواهند کرد.
آنچلوتی در ستایش از بلینگام گفت: بلینگام ستاره میدان بود و بازی 
بسیار خوبی را به نمایش گذاشت. او همواره می جنگد. برای جلوگیری 
از مصدومیت او را تعویض کردم. وقتی شرایط این کار را داشته باشم 
حتی او را تعویض می کنم. او کمی از ناحیه کتف احساس درد داشت. 
امشب به خوبی به حریف فشار آوردیم و این باعث شد تا بازی بهتری را 
به نمایش گذاریم. وقتی توان فشارآوردن زیاد روی بازیکنان حریف را 

داشته باشیم می توانیم بهتر و روان تر بازی کنیم.
آنچلوتی درباره بازگشت شوامنی گفت: او در زمان خوبی بازگشت. 
شوامنی گزینه اول ما در قلب خط دفاعی خواهد بود. او برابر اوساسونا 
هم بسیار خوب بود. پست اصلی او هافبک دفاعی است اما مجبوریم از 

او در خط دفاعی استفاده کنیم.
آسیب دیدگی  و  تیمش  صدرنشینی  درباره  پایان  در  آنچلوتی 
وینیسیوس گفت: از صدرنشینی خوشحالیم. فکر می کنم این یکی 
از بهترین بازی های ما بود و با شایستگی به پیروزی رسیدیم. درباره 
وینیسیوس هم بگویم که او به همراه آردا گولر بعد از تعطیلات آماده 

بازی خواهند شد.

اونانا: همه چیز موقتی است
دروازه بان کامرونی منچستریونایتد گفت: »امیدوارم اوضاع هر چه زودتر 
تغییر کند. بهترین دروازه بان فصل گذشته لیگ قهرمانان اروپا می تواند 
بدترین دروازه بان جهان شود؟ خیر. همه چیز موقتی است. می دانم که 

شرایط خوب خواهد شد. دیر یا زود شرایط تغییر خواهد کرد.«

به گزارش پیام آشنا به نقل از دیلی استار، لیورپول در دیدار با یونایتد 
3۴ شوت به سمت دروازه آندره اونانا داشت اما نتوانست دروازه او را 

باز کند.
گری نویل که وظیفه تفسیر بازی را برای شبکه اسکای اسپورت بر 
عهده داشت، درباره سکوت هواداران لیورپول صحبت کرد و گفت: باید 
بگویم که این بدترین جوی است که تا به حال در آنفیلد برای بازی با 

منچستریونایتد دیده ام.
نویل تنها کسی نبود که به جو ساکت آنفیلد پی برد. آندره اونانا، 
دروازه بان منچستریونایتد، نیز پس از سوت پایان بازی گفت: هیچ 
فشاری از سوی هواداران حس نکرد و متوجه چیز خاصی در بازی نشد.
اونانا درباره عملکردش در یونایتد به اسکای اسپورت گفت: اگر مجبور 
باشم در مورد بازی هایی که تاکنون برای منچستریونایتد داشتم 
صحبت کنم، باید تاکید کنم خوشحال نیستم چون می دانم می توانم 
خیلی بهتر از این کار کنم و می دانم که بهتر از اینها هستم. امیدوارم 
اوضاع هر چه زودتر تغییر کند. بهترین دروازه بان فصل گذشته لیگ 
قهرمانان اروپا می تواند بدترین دروازه بان جهان شود؟ خیر. همه چیز 
موقتی است. می دانم که شرایط خوب خواهد شد. دیر یا زود شرایط 

تغییر خواهد کرد.
یونایتد شنبه آینده باید در زمین وستهم به میدان برود که دیوید مویس 
را روی نیمکتش دارد و با تیم سابقش روبه رو خواهد شد. شیاطین سرخ 
که از لیگ قهرمانان حذف شدند، بعد از این دیدار باید با آستون ویلای 

شگفت انگیز با هدایت اونای امری پیکار کنند.

واکنش تند روی کین به گفته های 
کاپیتان لیورپول

روی کین، کاپیتان لیورپول را به دلیل اظهاراتش پس از پایان بازی 
مورد حمله قرار داد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از اسپورتال، شاگردان یورگن کلوپ 
آلمانی که امیدوار بودند با تداوم روند پیروزی هایشان برابر شیاطین 
سرخ به صدر جدول لیگ برتر راه یابند، با مقاومت جانانه یونایتدها 
روبه رو شدند و در نهایت این دیدار با تساوی بدون گل دو تیم به پایان 
رسید. شاگردان یورگن کلوپ مالکیت توپ را در اختیار داشتند اما 

نتوانستند موقعیت های خوب زیادی را ایجاد کنند.
ویرژیل فان دایک پس از پایان بازی گفت فقط لیورپول تلاش می کرد 
بازی را ببرد و در همه زمینه ها برتر بود. فان دایک به اسکای اسپورت 
گفت: ما بیشتر توپ را در اختیار داشتیم و بیشتر موقعیت خلق کردیم. 
تنها یک تیم برای بردن تلاش می کرد. متاسفانه این اتفاق نیفتاد. به 
همین دلیل است که ناراحتیم چون می خواهیم در هر بازی پیروز 

شویم؛ به خصوص وقتی مقابل تیمی مانند یونایتد بازی می کنیم.
روی کین، کاپیتان سابق منچستریونایتد، اظهارات فان دایک را متکبرانه 
دانست و عنوان کرد او به شیاطین سرخ بی احترامی کرده است. کین 
او  از صحبت های فان دایک برداشت می شود.  گفت: »غرور زیادی 
منچستریونایتد را خیلی بد جلوه داد. او نیاز به یادآوری دارد که برای 
باشگاهی بازی می کند که در 3۰ سال اخیر یک قهرمانی را به دست 
آورده است. منچستریونایتد در شرایط سختی قرار دارد؛ درست مانند 
لیورپول که سال ها شرایط دشواری داشت. او باید به خاطر بیاورد که از 

کجا می آید. یک قهرمانی در 33 سال!«
کین افزود: بارها با منچستریونایتد به آنفیلد رفتم و لیورپول در شرایط 
سختی قرار داشت و آنها با تساوی خوشحال بودند. نکته آخر این است 
که مهم ترین بخش بازی گل زدن است. لیورپول موقعیت هایی داشت و 

از آنها استفاده نکرد. این تقصیر خودشان است.
دنیل استوریج، مهاجم سابق لیورپول، در واکنش به ادعای کین گفت: 
فکر نمی کنم فان دایک به یونایتد بی احترامی کرده باشد بلکه او از 

عملکرد لیورپول ناامید شده است.
یونایتد پس از تساوی بدون گل در ورزشگاه آنفیلد در رده هفتم لیگ 
برتر باقی ماند و اکنون شش امتیاز تا رسیدن به چهار تیم برتر فاصله 
دارد. در طرف مقابل لیورپول در حال حاضر در رده دوم قرار دارد و یک 
امتیاز کمتر از آرسنال صدرنشین جدید لیگ دارد که توانست برایتون 

را دو بر صفر شکست دهد.

اخبار اخبار کوتاه

تایید نظام نامه جدید پژوهش و 
مطالعات راهبردی توسط وزیر 

ورزش
سرپرست مرکز مطالعات و پژوهش های راهبردی وزارت ورزش از تایید 
نظام نامه جدید پژوهش و مطالعات راهبردی توسط وزیر ورزش و جوانان 

خبر داد.

به گزارش پیام آشنا، امیرحسین واعظی سرپرست مرکز مطالعات و 
پژوهش های راهبردی در مصاحبه با پایگاه خبری وزارتخانه به مناسبت 
گرامیداشت هفته پژوهش، گفت: با عنایت به تاکیدات وزیر ورزش و 
جوانان در خصوص اهمیت موضوع پژوهش در سطوح ملی و ستادی 
و توجه ویژه به ارائه یافته های پژوهش ها و مطالعات راهبردی در سطوح 
کلان سیاست گذاری، تصمیم گیری و برنامه ریزی برای انجام مأموریت های 
کلان و خرد در حوزه های تخصصی و ادارات کل استان ها و به منظور 
تسهیل و تسریع در اجرای فرآیندهای مرتبط با مطالعات، تحقیقات و 
پژوهش های کاربردی؛ نظام نامه پژوهشی وزارت ورزش و جوانان در این 
مرکز مورد مطالعه و بازبینی قرار گرفت و پس از انجام اصلاحات مورد نیاز 
منطبق با سیاست های کلان شورای عالی علوم تحقیقات و فناوری، توسط 

وزیر ورزش و جوانان تایید شد.
امیرحسین واعظی در خصوص رئوس برنامه های گرامیداشت هفته 
پژوهش که در روزهای ۲۷ الی ۲۹ آذر ماه سال جاری به میزبانی اداره 
کل ورزش و جوانان خوزستان و در شهر اهواز برگزار می شود به قرائت 
پیام وزیر ورزش و جوانان در بزرگداشت روز و هفته پژوهش، برگزاری 
نشست های علمی تخصصی دانش افزایی برای دبیران پژوهشی استان ها، 
 هم اندیشی دبیران با مدیران، روسای گروه های مطالعاتی و کارشناسان 

مرکز اشاره کرد.
وی افزود: در این هم اندیشی سیاست ها و رویکردهای جدید وزارتخانه 
ذیل نظام نامه پژوهشی و آیین نامه های پیوست آن و نیز شناسایی 
راهکارهای اجرایی مرتبط در سطوح ملی و استانی مورد بحث و تبادل 

نظر قرار خواهد گرفت.
واعظی گفت: معرفی و تقدیر از دبیران پژوهشی برتر و برگزیده ادارات 
کل و دریافت نقطه نظرات و پیشنهادات سازنده و اثربخش که توسط 
اساتید، صاحب نظران و کارشناسان ارائه خواهد شد، بخشی از برنامه های 

پیش بینی شده است.
سرپرست مرکز مطالعات و پژوهش های راهبردی در پایان گفت: برگزاری 
کارگاه های دانش افزایی علمی تخصصی برای سازمان های مردم نهاد 
جوانان و رؤسای هیئت های ورزشی استان میزبان از برنامه های جانبی 

این رویداد است که در روز پایانی صورت خواهد پذیرفت.

چشمی در دیدار مقابل نساجی 
محروم نیست

هافبک استقلال مشکلی برای همراهی این تیم در دیدار فردا نخواهد 
داشت.

به گزارش پیام آشنا، تیم فوتبال استقلال در هفته سیزدهم رقابت های 
لیگ برتر، فردا در ورزشگاه آزادی به مصاف نساجی مازندران خواهد رفت.

ظاهرا مسئولان استقلال در محاسبات خود دچار اشتباه شده و گمان 
کرده اند که روزبه چشمی ۴ اخطاره شده و در دیدار فردا غایب است اما 
پس از استعلام دوباره آبی ها از سازمان لیگ مشخص شد این بازیکن در 
دیدار برابر استقلال خوزستان کارت زرد دریافت نکرده و با این حساب 

مشکلی برای همراهی استقلال در دیدار پیش رو نخواهد داشت.
امید حامدی فر تنها بازیکن استقلال است که در دیدار فردا مقابل نساجی 

غایب خواهد بود.

تکذیب دوپینگ طلایی ایران در 
بازی های آسیایی هانگژو

نصیری نژاد دبیرکل فدراسیون جهانی کوراش و صدیقی رئیس فدراسیون 
ووشوی ایران دوپینگ ورزشکار ایران در بازیهای آسیایی را تائید نکردند.

به گزارش پیام آشنا، در روزهای اخیر شایعه ای مبنی بر مثبت شدن 
دوپینگ یکی از طلایی های کاروان ورزشی ایران در بازی های آسیایی  

۲۰۲۲ هانگژو منتشر شده که حواشی را به همراه داشت.
فدراسیون ووشوی ایران در بازی های آسیایی ۲۰۲۲ هانگژو موفق شد 3 
مدال طلا )۲ مدال طلا در بخش ساندا و یک مدال طلا در کوراش مردان( 
کسب کند و از جمله فدراسیون های موفق ایران در این مسابقات بود. 
طبق این شایعه، شنیده می شد که این ورزشکار، میان یکی از طلایی های 
فدراسیون ووشو قراردارد که البته این موضوع توسط رئیس این فدراسیون 

تکذیب شد.
امیر صدیقی رئیس فدراسیون ووشوی ایران، درباره این شایعه به ایسنا 
گفت: چنین چیزی تاکنون مطرح نشده و این موضوع را تکذیب می کنم.

همچنین محمدرضا نصیری نژاد دبیر کل فدراسیون جهانی کوراش نیز 
در گفت وگو با ایسنا در این مورد اظهار کرد: از دو ورزشکار کوراش ایران 
)یک خانم و یک آقا( در دهکده مسابقات تست دوپینگ خارج از مسابقه 
گرفتند که اگر مثبت بود همان زمان و در هانگژو اعلام می شد؛ چرا 
که یک کوراش کار سنگین وزن ترکمنستانی تست دوپینگ خارج از 
مسابقه اش مثبت شد که همانجا آن موضوع اعلام شد و او را از دهکده 

بازی های آسیایی اخراج کردند.
او همچنین ادامه داد: درباره ورزشکاران ایران چنین اتفاقی نیفتاد و در 
مورد دوپینگ کوراش کار ایرانی نیز تاکنون چیزی به فدراسیون جهانی 

کوراش اعلام نشده است.

تساوی مرد شماره ۱ شطرنج ایران 
مقابل سوپراستاد بزرگ هندی

ملی پوش و مرد شماره ۱ شطرنج ایران در مسابقات هند مقابل 
شطرنج باز میزبان به تساوی رسید.

به گزارش پیام آشنا، در دور سوم مسابقات چنای هند، پرهام 
مقصودلو مرد شماره یک شطرنج ایران به مصاف گوکش سوپراستاد 
بزرگ هندی رفت و به تساوی رسید. مقصودلو که با ریتینگ ۲۷۴۲ 
در این مسابقات حضور دارد درحالی در این بازی به تساوی رسید 
که حریف قدرتمند هندی او در این دور از مسابقات دارای ریتینگ 

۲۷۲۰ بود. 
مقصودلو در دور نخست این مسابقات مقابل حریف اوکراینی تن به 
شکست داد و در بازی دوم مقابل لوون آرونیان به تساوی رسید. با 
توقف مقصودلو مقابل سوپراستاد بزرگ هندی، شطرنج باز ایران در این 

مسابقات یک امتیازی شد تا قعر نشین این مسابقات شود.
مسابقات چنای با حضور هشت شطرنج باز در هفت دور کار خود را 
دنبال می کند.  این مسابقات از ۱۵ تا ۲۱ دسامبر برگزار می شود و  
مجموع جوایز این مسابقات ۶۰ هزار دلار تخمین زده شده است. در 
این مسابقات شطرنج بازانی چون گوکش هندی و آرونیان آمریکایی 
دست به مهره شده اند. مقصودلو در صورتی که می توانست  ۵.۵ امتیاز 
از هفت امتیاز ممکن این مسابقات را کسب کند، از طریق ریتینگ 

خود می توانست واجد شرایط مسابقات کاندیداهای ۲۰۲۴ شود.

پرسپولیس  تیم  دیتابیس،  فوتبال  سایت  اعلام  طبق 
بهترین جایگاه را در بین تیم های ایرانی در قاره آسیا و 

رنکینگ جهانی داشته است.

 »footballdatabase« به گزارش پیام آشنا، سایت
جدیدترین رنکینگ باشگاهی در فوتبال جهان را اعلام 
کرد که بر اساس آن تیم فوتبال پرسپولیس با کسب 
۱۵۹۹ امتیاز در مکان چهارم آسیا، ۱۲۹ جهان و اول 

ایران قرار گرفت.
در این رده بندی تیم استقلال تهران با ۱۵۸۶ امتیاز در 
مکان پنجم آسیا، ۱۴۱ جهان و دوم ایران ایستاد و سپاهان 
اصفهان هم با ۱۵۷3 امتیاز در مکان هفتم آسیا، ۱۵۷ 

جهان و سوم ایران جای گرفت.
از بین 3 تیم برتر ایران در رنکینگ جهانی و آسیایی در 
یک سال گذشته، تنها تیم پرسپولیس در رده جهانی با 
افُت مواجه شده و تیم های استقلال تهران و سپاهان روند 
صعودی را در پیش گرفته اند. همچنین با توجه به اینکه 

۴ تیم از قاره آسیا در جام باشگاه های جهان حضور پیدا 
می کنند و از آنجایی که الهلال عربستان صدرنشین آسیا 
است، تیم النصر با ۱۶۱۸ امتیاز در مکان دوم آسیا قرار 

گرفته و در رده جهانی هم در مکان ۱۰۷ است و بیشترین 
شانس را دارد تا به عنوان سومین تیم آسیا حضور خود را 

در این مسابقات قطعی کند.

طبق قانون فیفا، قهرمان های دو سال اخیر لیگ قهرمانان 
آسیا )الهلال عربستان و اوراواردز ژاپن(، قهرمان فصل ۲۴- 
۲۰۲3 لیگ قهرمانان و بهترین تیم رنکینگ باشگاهی 
آسیا در پایان سال ۲۰۲3 می توانند در جام باشگاه های 
جهان حضور یابند که با توجه به امتیازات و بازی های 
باقی مانده تا پایان سال ۲۰۲3 بعید است پرسپولیس و 
استقلال بتوانند خود را به مکان دوم رنکینگ باشگاهی 
در آسیا برسانند. سپاهان هم که در مرحله حذفی حضور 
دارد، کار سختی برای حضور در جام باشگاه ها خواهد 
داشت چراکه شاگردان ژوزه مورایس تنها با قهرمانی در 
آسیا می توانند جواز حضور در مسابقات جهانی را به دست 

آورند.
لازم به ذکر است که پس از 3 تیم پرسپولیس، استقلال 
و سپاهان، تراکتور تبریز با قرارگیری در رده 33 آسیا به 
عنوان چهارمین تیم برتر ایران شناخته می شود. در رده 
بندی جهانی تیم های منچسترسیتی، رئال مادرید و اینتر 

به ترتیب در رده های اول تا سوم جهان قرار دارند.

رئیس فدراسیون تکواندو با بیان اینکه کسب سهمیه 
از سوی مهران برخورداری ثمره کار تیمی بود، گفت: 
چالش بسیار سخت و البته شیرینی برای انتخاب ۲ 
بازیکن اعزامی به مسابقات انتخابی المپیک قاره ای 

خواهیم داشت.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایرنا، هادی ساعی  
پاریس توسط  المپیک  در خصوص کسب سهمیه 
مهران برخورداری تکواندوکار وزن منهای ۸۰ کیلوگرم 
کشورمان، گفت: خدا را شکر که برخورداری به سهمیه 
المپیک رسید و کار تیمی که در گرنداسلم داشتیم به 
نتیجه ختم شد. واقعا ثمره یک کار تیمی را در این 
مسابقات دیدیم. بازیکنانی که در مرحله مقدماتی بودند 
و سپس به ایران بازگشتند نیز در اوزان مختلف کمک 

زیادی کردند و سپس در مرحله نهایی، دیگر بازیکنان 
ما در جدول کمک زیادی به مهران برخورداری کردند 

که باید از آنان تشکر کنم.
خوشبختانه  کرد:  بیان  تکواندو،  فدراسیون  رئیس 
تاکنون به ۲ سهمیه المپیک توسط ناهید کیانی و 
مهران برخورداری دست یافتیم و امکان رسیدن به ۲ 

سهمیه دیگر در مسابقات قاره ای داریم.
وی در پاسخ به این سئوال که به نظر می رسد اکنون 
فدراسیون تکواندو یک چالش سخت و البته شیرین 
برای معرفی تنها دو بازیکن )یک خانم و یک آقا( برای 
حضور در پیکارهای انتخابی قاره ای دارد، گفت: واقعا 
همین طور است که شما گفتید. باید اعضای کادر فنی 
تیم ملی در جلسه کمیته فنی حاضر شوند و به طور 
کامل شرایط اوزان مختلف المپیکی که در آن سهمیه 

نگرفته ایم را بررسی کنیم.
ساعی گفت: علاوه بر بازیکنان خودمان، باید شرایط 
حریفان را هم رصد کرده و ببینیم در کداون وزن 
شانس بیشتری برای کسب سهمیه و حتی رسیدن 
به مدال در المپیک را داریم تا دو بازیکن خودمان را 

مشخص کنیم.
وی تصریح کرد: ابتدا قرار بود مسابقات قاره ای، بهار 
سال آتی در اردن برگزار شود که اکنون مقرر شد در 
اسفندماه سال جاری در چین برگزار شود و نفرات 
فینالیست اوزان مختلف، مسافر المپیک خواهند شد و 

کار در پیکارهای قاره ای نیز بسیار سخت است.
ساعی در خصوص عملکرد آرین سلیمی که نتوانست 
انتظارات را برآورده کند نیز، اظهار کرد: آرین بیشترین 
شانس را در بین نفرات ما داشت اما نتوانست انتظارات 

را برآورده کند. او همیشه با آمادگی کامل وارد مسابقات 
می شود و سطح فنی بالایی دارد اما با وجود همه 
تلاش ها، فکر می کنم استرس کسب سهمیه اجازه نداد 

تا همان بازیکن همیشگی باشد.

سرمربی تیم ملی وزنه برداری زنان ایران گفت: 
با توجه به رکوردهایی که وزنه برداران تا این 
لحظه دارند گرفتن سهمیه المپیک پاریس 
دور از دسترس است اما امیدوار هستیم که 

شرایطشان بهتر شود.

ایسنا،  از  نقل  به  آشنا  پیام  گزارش  به 
کوروش باقری در پاسخ به این پرسش که 
دختران وزنه بردار در دو مسابقه باقی مانده 
چه  تایلند(  جهانی  جام  و  آسیا  )قهرمانی 
اندازه شانس گرفتن سهمیه المپیک پاریس 
را دارند؟ بیان کرد: قطعا بدون شانس نیستند 
و مهمتر از شانس این است که ما باید فضا را 
برای آنها فراهم کنیم تا در مسابقات انتخابی 
المپیک حضور داشته باشند.  اینکه چقدر 
شانس دارند، بستگی به روند رو به رشد آنها 
دارد. در حال حاضر با توجه به رکوردهایی 
که تا این لحظه دارند گرفتن سهمیه دور از 

دسترس است.
او افزود: الهام حسینی، ریحانه کریمی و فاطمه 
کشاورز شرایط بدی ندارند اما با این رکوردها 
حضور در المپیک واقع بینانه نیست. با این 

حال در این چند ماه باقی مانده هم امیدوار 
هستیم که شرایطشان بهتر شود. در چارچوب 
شرایط  داریم  وظیفه  خود  کاری  تعهدات 
حضور در المپیک را فراهم کنیم که شامل 
حضور در مسابقات کسب سهمیه المپیک 

است و این کار را هم انجام داده ایم.

دختران باید افزایش رکورد داشته باشند
این  به  پاسخ  در  زنان  ملی  تیم  سرمربی 

پرسش که دختران وزنه بردار ایران روی کاغذ 
برای رسیدن به سهمیه المپیک باید افزایش 
رکورد قابل توجهی داشته باشند و تا مسابقات 
قهرمانی آسیا و جام جهانی تایلند که در بهمن 
و اواخر فروردین برگزار می شوند، این افزایش 
رکورد امکان پذیر است؟ تصریح کرد: در اینکه 
باید افزایش رکورد داشته باشیم هیچ شکی 
وجود ندارد. من همیشه خوشبین و امیدوار 
هستم. من پتانسیل ورزشکاران را می شناسم 

و نیاز است خودباوری و تلاش آنها بیشتر شود.

نگران  تکنیک ها  بخاطر  گذشته  سال 
مصدومیت بودیم!

با  باقری در مورد تفاوت فضای کار مردان 
زنان وزنه بردار ایران گفت: تفاوت زیادی وجود 
دارد. بانوان ما هنوز اصول اولیه وزنه برداری 
را به خوبی درک نکرده اند. درک از ورزش 
حرفه ای و قهرمانی، خودباوری و زیاده طلبی 
باید در بانوان هم نهادینه شود. اینکه دنبال این 
باشند صرفا یک برنز بگیرند یا اینکه بخواهند 
مدال  و خوشرنگ ترین  مرغوب ترین  دنبال 
مردان  در  موضوع  این  دارد.  تفاوت  باشند، 
نهادینه شده است اما در دختران باید هر روز 
راجع به آن صحبت شود تا نگاه آنها تغییر 
کند. از لحاظ تکنیک وضعیتشان بهتر شده 
است. سال گذشته هر زمان دختران ما زیر 
وزنه می رفتند، نگران بودیم که مبادا آسیب 
ببینند چون تکنیک هایشان دور از واقعیت 
وزنه برداری بود. البته خیلی از چالش ها را در 
تیم بانوان رد کرده ایم و خیلی امید دارم که 

آینده خوبی در انتظار وزنه برداری زنان است.

رنکینگ جدید باشگاهی اعلام شد

پرسپولیس اول ایران، چهارم آسیا

ساعی: با کار تیمی به سهمیه المپیک رسیدیم

دختران وزنه بردار المپیکی می شوند؟

زمان افتتاح مقر کنفدراسیون کبدی آسیا در 
تهران مشخص شد.

ماه  اسفند  هشتم  آشنا،   پیام  گزارش  به 
۱۴۰۱ مجمع انتخاباتی کنفدراسیون آسیا برای 
نخستین مرتبه به میزبانی ایران در ارومیه و با 
حضور مونی سامی رئیس فدراسیون جهانی و 
محمد سرور دبیرکل فدراسیون جهانی برگزار 
شد. در این انتخابات عباس اورسجی رئیس 
فدراسیون کبدی ایران با مجموع ۲۵ رای به 
عنوان رئیس کنفدراسیون کبدی آسیا انتخاب 

شد.
با توجه به انتخاب اورسجی به عنوان ریاست 
کنفدراسیون کبدی آسیا قرار بر این شد که 
مقر این فدراسیون هم در ایران باشد. بر همین 
اساس قرار است همزمان با برگزاری کلاس های 
ملی  آکادمی  در  کبدی  داوری  المللی  بین 
المپیک تهران که از ۲3 تا ۲۷ بهمن ماه خواهد 
بود مقر کنفدراسیون کبدی آسیا نیز افتتاح 

شود.
کبدی  کنفدراسیون  رئیس  اورسجی  عباس 

آسیا این خبر را تایید کرد.

فرانسه برای سومین بار فاتح بیست و ششمین 
دوره مسابقات قهرمانی هندبال زنان جهان شد.

به گزارش پیام آشنا، تیم هندبال زنان فرانسه 
مسابقات  دوره  ششمین  و  بیست  فینال  در 
هندبال قهرمانی جهان با نتیجه 3۱ بر ۲۸ نروژ 
را شکست داد و بر سکوی قهرمانی ایستاد تا 
سومین قهرمانی خود را پس از سال های ۲۰۰3 
و ۲۰۱۷ جشن بگیرد. در دیدار رده بندی نیز 
دانمارک ۲۸ بر ۲۷ سوئد را از پیش رو برداشت 

و مدال برنز این مسابقات را از آن خود کرد.

هلند نیز با پیروزی برابر آلمان با نتیجه 3۰ بر ۲۶ 
رده پنجم و مونته نگرو نیز با برد برابر جمهوری 
چک با نتیجه ۲۸ بر ۲۴ رده هفتم را از آن خود 

کردند.
هندبال  مسابقات  دوره  ششمین  و  بیست 
قهرمانی زنان جهان از ۹ آذر به میزبانی سه 
کشور دانمارک/نروژ/سوئد آغاز شد و روز گذشته 

با معرفی قهرمان به کار خود پایان داد.
با ۶  رقابت ها  این  در  ایران  زنان  هندبال  تیم 
شکست و یک پیروزی به کار خود پایان داده 

بود.

اعلام زمان افتتاح مقر کنفدراسیون 
کبدی آسیا در ایران

فرانسه قهرمان هندبال زنان
 جهان شد
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برگه

ای دل به عهد سســت 
حیات اعتماد نیست

امروز گیرد الفت و فردا 
به هم خورد

حزین لاهیجی

زندگی کشف خود نیست، ساختن 
خود است...

جرج برنارد شاو

مکث
در جنگ غزه هر چه جلوتر می رویم، بیشــتر 
با عملیــات روانی رژیم صهیونیســتی مواجه 
می شویم تا جایی که با دو تصویر کاملاً متفاوت 
در صحنه عملیات و در صحنه بیانیه ها روبه رو 

هستیم.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از کیهان، البته 
می دانیم که به طور کلی جنگ ترکیب عملیات 
نظامی و عملیات روانی است و هر دشمنی تلاش 
می کند با انجام یک سلسله اقدامات، ذهن حریف 
خود را به سمتی سوق داده و با هزینه کمتر بر آن 
غالب گردد و نیز یکی از شگردهای دشمن برای 
پوشاندن نقاط ضعف خود و ممانعت از استفاده 
حریف از آن بهره گیری از عملیات روانی اســت. 
جنگ غزه نیز از این قاعده مستثنی نیست. اما 
تکیه به عملیات روانی در این جنگ فراتر از این 
حدود می باشد. رژیم صهیونیستی در حالی که 
طی ۷۰ روز نتوانسته برای استرداد آنچه در ۱۵ 
مهر از دست داده، راهی پیدا کند، تصویری از خود 
ارائه می دهد که گویا کار را به اتمام رسانده است!

در این خصوص گفتنی است:
۱- رژیم صهیونیستی وانمود می کند می تواند 
از طریق پمپاژ آب، تونل های مقاومت را از بین 
برده و به نیروها، انبارهای تسلیحاتی و سازمان 
مقاومت دســت پیدا کند. بعد چند تصویر از 
لوله هایی که یک ســر آن در مدیترانه است را 
نشان داده، از آن به عنوان آغاز عملیات تخریب 
تونل ها یاد می کند. در این میان از آنجا که اکثر 
مخاطبان تصور روشنی از موضوع تونل ها ندارند، 
باور می کنند که کار مقاومت ســاخته است و 
این در حالی اســت که بیش از ۲۰ سال است 
تونل ها برای مقاومت یک سلاح راهبردی و برای 
رژیم یک خطر اساسی می باشند و اسرائیل اگر 
می توانســت و راهی به این آسانی در اختیار او 
وجود داشت، این را طی دو دهه تحمل نمی کرد. 
از ســوی دیگر این تونل هــا، تونل های آبیاری 
نیستند تونل های نظامی اند که در آن انواعی از 
تمهیدات فنی از جمله تکنیک هایی برای مقابله 

با نفوذ آب در نظر گرفته شده است.
۲- رژیم صهیونیستی با جار و جنجال و تبلیغات 
وانمود می کند در حال نزدیک شدن به نقطه ای 
است که حماس ناگزیر است دست های خود را به 
علامت تسلیم بالا ببرد. برای اینکه این تاکتیک 
عملیات روانی جا باز کند، از تکنیک دروغ پردازی 
در حجم شهدای مقاومت استفاده می کند. چرا 
کــه در صحنه نبرد برای کســی که در صحنه 
نیست و اسبابی هم برای ارزیابی در اختیار ندارد، 
امکان ارزیابی درســت و یا غلط بودن ادعایی از 
این نوع، تقریباً غیرممکن است. رژیم غاصب در 
مورد آمار کشته های نظامی خود نیز به تکنیک 
دروغ متوسل شده و از بی خبری مخاطب عمومی 
سوءاســتفاده کرده و آن را بسیار ناچیز معرفی 
می کند و گاهی حتی به آن سیر قهقرایی می دهد 
تا جایی که بعضی به طنز گفته اند از دیروز تا امروز 

ده کشته اسرائیلی زنده شده  است!
دلیل توســل به دستکاری در مورد کشته های 
جنگ غزه این است که برای یهودیان »کشته 
دادن« یک مسئله غیرقابل اغماض است و اگر 

مورد کنترل قرار نگیرد، بــه یک بحران برای 
رژیم و ارتش تبدیل می شود. رژیم اسرائیل برای 
مدیریت صحنه، آمار تعداد شهدا را چندین برابر 
افزایش و آمار تعداد تلفات خود را چندین برابر 
کاهش می دهد. این در حالی اســت که ارتش 
اسرائیل بیش از مقاومت ناگزیر به آشکارسازی 
نیروهای خود در میدان است و این آشکارسازی 
سبب افزایش تلفات انســانی و نیز تجهیزات 
نظامی می گردد. جالب این اســت که کاهشی 
نشان دادن روند تلفات ارتش اسرائیل در جنگ 
غــزه در حالی صورت می گیرد که اســرائیل 
در هفته های اخیــر بر حجم نیروهای زرهی و 
زره پوش های خود در جنگ افزوده و به حدود 
دو برابر رسانده است. آمار تلفات دشمن در حالی 
که با یک حساب سرانگشتی رو به افزایش نهاده 
در آمارهای ارتش اسرائیل رو به کاهش نشان 

داده می شود.
در همان حال یک وسیله اندازه گیری صحنه، 
مقاومت غزه و روند اقدامات تهاجمی آن است. 
اگر آن گونه که رژیم ادعا می کند به مقاومت غزه 
ضربه اساسی وارد شده است ما باید طی روزهای 
اخیر شاهد کاهش اقدامات نظامی حماس باشیم 
و این در حالی است که به اعتراف دشمن روند 
شلیک های حماس به سمت مناطق و پایگاه های 
اســرائیل افزایش دارد و در صحنه نظامی نیز 
نسبت به مقطع اول جنگ، بین ۲۰ تا 3۰ درصد 
به عملیات های تهاجمی مقاومت در غزه افزوده 

شده است.
3- یکی دیگــر از تکنیک های عملیات روانی 
مربوط به دوره درگیری اســت. ارتش غاصب 
دو ادعا را کنار هم مطرح می کند؛ یک ادعا این 
است که مقاومت غزه آسیب اساسی دیده است 
و ادعای دیگر که نقیض این اســت، مبتنی بر 
ادعای تمایل ارتش اسرائیل به ادامه جنگ طی 
چندین ماه آینده می باشــد. خب اگر مقاومت 
غزه ضعیف شده است، باید دوره جنگ کاهش 
پیدا کند نه اینکه اسرائیل بگوید، چندین ماه و 
شاید بیش از یک سال دیگر می جنگیم تا هدف 
خود که ریشه کن کردن حماس است را محقق 
گردانیم. این دو ادعا برای چه مطرح می شوند؟ 
برای اینکه اسرائیل می داند از بمباران ها و حضور 
سنگین زرهی خود در کوتاه مدت و میان مدت 
نتیجه نمی گیرد و بایــد ارتش خود را به امید 
دستیابی به نتیجه، پای کار نگه دارد و در ضمن 

به قدرت های پشتیبان خود بگوید مقداری صبر 
کنید، کار دارد به نتیجه می رسد.

اما واقعیت این اســت که در ارتش رژیم، امید 
به موفقیت رو به پایان اســت. ارتش اسرائیل 
با دشــمنی که آن را می شناسد درگیر است 
و می داند که این دشــمن بــرای آرمان هایش 
می ایســتد و به هر کاری که لازم باشد دست 
می زنــد. بنابراین نتانیاهو با تغییر رنگ تصویر 
نمی تواند ماهیت آن را برای ارتشی که بارها طعم 
تلخ شکست از مقاومت فلسطین چشیده، تغییر 
دهد. این ارتش البته به اجبار می جنگد و گاهی 
پایش به تئاتر و سکانس پایکوبی  هم می رسد 
اما گوش آن روی غرش های پیاپی موشک های 
ضدتانک مقاومت بسته نیست. نتانیاهو با این 
ارتش و تئاترهای آن نمی تواند پیروزی را محقق 
کند اما مایل اســت به امید پیدا شدن راهی، 
همه را سرگرم نگه دارد. از این رو در تعریف یک 

صحنه دو ادعای متناقض بیان می کند.
مقاومت در غزه اصولاً در زیرزمین و نیز در بین 
جمعیت است. مهمات آن در زیرزمین و بخش 
عمده ای از نیروهای عملیاتی آن زیرزمین قرار 
دارند. این نیروها با تجهیزات خاص مخابراتی 
به بیرون وصل هســتند و به شکار موقعیت ها 
پرداختــه و در لحظه ای کــه باید، وارد صحنه 
می شوند، ضربه خود را می زنند و باز می گردند. 
اما طرف مقابل در حالــی که هیچ اطلاعی از 
زیرزمین ندارد تا بتواند به آن آســیب بزند، در 
معرض هجوم مقاومت غزه از پایین و از بالا قرار 
دارد. کاملاً واضح است که در این صحنه نسبت 

آسیب چه طرفی بیشتر است.
عملیات روانی اســرائیل گاهــی به طور دقیق 
هماهنگ نمی شــود. از ایــن رو می بینیم که 
مقامات ارتش در یک جا ادعای برتری دارند و در 
جای دیگر اذعان می کنند مقابله با حماس بسیار 

دشوار است و به سختی پیش می رود.
۴- یکی دیگر از جنبه های عملیات روانی رژیم 
غاصب این اســت که خود را »سرپا« معرفی 
می نماید. بر این اساس مقامات نظامی و امنیتی 
اسرائیل - در یک روند معکوس - بیش از مقامات 
سیاسی آن در عرصه رســانه ها و اظهارنظرها 
ظاهر شده اند. نیروهای نظامی - امنیتی کار را 
در میدان جنگ انجام می دهند و اگر دستاوردی 
داشتند، مقامات سیاسی و رسانه ای به سخن 

درمی آیند.

اما در زمانی که دستاورد نظامی وجود ندارد و 
به این دلیل بخش نظامی تحت فشــار بخش 
سیاسی قرار می گیرد، فرماندهان نظامی برای 
پر کردن خــأ، به سرگرم ســازی مخاطب و 
برجســته نمایی اقدامــات و راهبردهای خود 
می پردازند. در این صحنه ما شاهد اظهارنظرهای 
روزانــه مقامات نظامی اســرائیل هســتیم و 
رسانه های مختلف با عبارات »گالانت گفت«، 
»ســخنگوی ارتش گفت«، »ایزنکوت گفت« 
و... هر روز خبر می دهند و »نزدیک شــدن به 
نابودی حماس« به ترجیع بندشان تبدیل شده 
است. کاملاً واضح است که فرماندهان ارتش در 
حال پوشاندن ضعف های مفرط خود در مقابل 
حماس می باشند و اگر تصویری از پیروزی وجود 
داشت، آنان را از اظهارنظر و سوگند خوردن به 
تلمود بی نیاز می کرد. ارتش اسرائیل با دو لشکر 
و دو تیپ ویژه، نزدیک به ۷۰ روز اســت درگیر 
سیطره بر 3۶۰ کیلومتر مربع می باشد. اگر در 
این دوران، روزانه تنها پنج کیلومتر مربع یعنی به 
ازای هر کدام از ۱۴ تیپ درگیر در جنگ غزه، 
روزانــه 3۵۷ مترمربع را به تصرف درآورده بود، 
اینک کل این منطقه در تصرف آن قرار داشت 
امــا در طول ۷۰ روز و با بهره گیری از ۱۴ یگان 
نظامی یعنی ۱۴ تیپ و با وجود استفاده شدید 
از بمب افکن ها کمتر از ۱۰۰ کیلومترمربع از کل 
حجم غزه را صحنه تاخت و تاز کرده و بر یک 
کیلومتر آن هم تسلط ندارد و در همه جا در حال 

ضربه خوردن می باشد.
ایــن ارتــش علی رغــم گذشــت ۷۰ روز که 
طولانی ترین جنــگ رژیــم از ۱33۰/ ۱۹۵۰ 
تاکنون می باشد، به طور مطلق با ناکامی مواجه 
بوده اســت. فرماندهان ارتش بــرای آنکه این 
حقارت به چشم نیاید از یک سو هر روز وعده فردا 
می دهند و از سوی دیگر خود را در کانون فرمول 
حل مسئله معرفی می نمایند. ارتش در حالی که 
نتانیاهو را برای به نتیجه رساندن راه حل سیاسی 
تحت فشــار قرار داده و بر این اســاس رئیس 
موساد در دوحه خیمه زده است، وانمود می کند 
آتش بس را تنها با تحقق آزادی اسرا قبول خواهد 
کرد. بر این اســاس صفحات رسانه ها پرشده از 
عباراتی نظیر »گالانت گفت هیچ آتش بســی 

بدون آزادی اسرا برقرار نخواهد شد«.
این ها را ارتش برای سرپا دیده شدن نیاز دارد اما 
واقعیت این است که ابتکار عمل دست حماس 
اســت و حماس رژیم اسرائیل را وادار به توقف 
جنگ خواهد کرد. شاید در هفته های اول، ارتش 
اسرائیل گمان می کرد تاب آوری مقاومت و مردم 
غزه چند هفته بیشتر نخواهد بود اما حالا که از 
چند ماه عبور کرده، دریافته است که در محاسبه 
اندازه تاب آوری غزه دچار خطای راهبردی شده 
است. هزینه های این خطای راهبردی با انجام 
عملیات روانی قابل تخفیف نیســت. مقاومت 
می تواند هرطور بخواهد صحنه جنگ را مدیریت 
کند و لذا می تواند مدت مدیدی مقاومت نماید 
اما آیا جامعه چندپارچه اســرائیلی هم قادر به 
ماندن در دالان تاریک و دهشــت زا در زمانی 

نامعلوم هست؟
سعدالله زارعی

با وجود این  که چند دهمین جلســات قرارگاه 
جمعیت کشــور برگــزار شــده و در حالی که 
سال هاست درخصوص بحران سالمندی کشور 
هشدارهایی داده شده اما همچنان موضوع روند رو 
به پایین جمعیت کشور همچون کلافی سردرگم 
دست به دست می شود. در این بین حدود دو سال 
هــم از تصویب قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت گذشته ولی هنوز تاثیرات آن را روی آمار 
و ارقام جمعیتی کشــور ندیده ایم و همچنان در 

سرازیری سالمندی جمعیت به سر می بریم.

به گزارش پیام آشنا به نقل از جام جم، از سوی 
دیگر پــس از تصویب قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت می شــود گفت بــا اعلام برخی 
از شــاخص های جمعیت همچون افزایش نرخ 
باروری در ســال گذشته، کورسوی امیدی ایجاد 
شــد اما همچنان تصویر کلان جمعیتی کشور، 
نشان دهنده سالخوردگی است و باید تا زمان را 
از دست نداده ایم، راهکارهای موجود را عملیاتی 
کنیم. به همین منظور و برای بررســی بیشــتر 
وضعیت جمعیتی کشور، سراغ صالح قاسمی، دبیر 
مرکز مطالعات راهبردی جمعیت کشور رفتیم تا از 

جزئیات این مسأله بیشتر مطلع شویم.

با توجه به این که حدود دو ســالی از ابلاغ 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
می گذرد آیا در کشــور با بهبود آمارها و 

شاخص های جمعیتی روبه رو هستیم؟ 
دو سال است که قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت ابلاغ شده اما از نظر من این زمان برای 
ارزیابی و قضاوت دقیق توفیق یا عدم توفیق این 
قانون کافی نیســت. باید کمی صبر کنیم اما در 
همین دو سال برخی از اتفاقات امیدوارکننده رخ 
داده که اگر تداوم نداشته باشد این روند را هم از 

دســت می دهیم. این اتفاقات حاکی از آن است 
که در روند کاهش تولدها، میزان آن کم شــده، 
نه این که افزایشــی شده باشد اما وقتی ما سالی 
حــدودی از ۱۷۰هزار تا ۶۰هزار کاهش را تجربه 
می کردیم حالا به عــدد ۲۰ و اندی هزار کاهش 
رســیده ایم و میزان و شیب تعداد تولدها کمتر 
شده است. همچنین در ســال۱۴۰۱ نسبت به 
ســال ۱۴۰۰ تولد فرزندان سوم و چهارم نسبت 
به سال های گذشته افزایش یافته است. این موارد 
ازنظرمن خوب اســت تا بتوانیم درخصوص این 
قانون امیدوار باشیم که اثربخشی لازم را پیدا کند.

 
وضعیت جمعیتی کشور را در حال حاضر 
چگونه ارزیابی می کنید؟ اگر بخواهید یک 
سیمایی از این وضعیت ارائه دهید در حال 

حاضر اوضاع آن چگونه است؟ 
اکنون همه شــاخص های جمعیتــی رکورددار 
هستند و روند آن هم منفی و کاهشی است. در 
واقع نرخ رشد جمعیت ۰.۶ درصد است و تا سال 
۱۴۱۵ به صفر می رســد و پس از آن نیز منفی 
خواهد شد. همچنین نرخ باروری ما به ۱.۶ فرزند 
به ازای هر زن رسیده که کمتر از دو فرزند و زیر 
ســطح جانشینی اســت که این هم یک رکورد 
در طول تاریخ جمعیتی کشــور و در بین همه 
کشورهای اسلامی محسوب می شود. در این میان 
روند کاهشی تعداد موالید و روند افزایشی شدید 
و محسوس سالخوردگی جمعیت در ایران قابل 
توجه است. در حال حاضر ۱۲.۲درصد جمعیت 
کشــور بالای ۶۰سال و ســالمند هستند اما تا 
حدود دو دهه آینده این عدد به حدود 3۰درصد 
خواهد رسید و به عبارت دیگر یک سوم جامعه 
ایران سالمند خواهند شد. سال هاست هشدارهای 
جمعیتی از ســوی کارشناسان مطرح می شود و 
اگر جدی گرفته نشود به یک بحران همه جانبه 

 ـاجتماعی تبدیل می شود. ـ اقتصادی ـ
 

به نظر شــما چقدر تا بسته شدن پنجره 
جمعیتی کشور فرصت داریم؟ اگر این پنجره 
بسته شــود، آیا ما به سیاهچاله جمعیتی 

می افتیم و چاره ای برای ترمیم نداریم؟
فرصت پنجره جمعیتــی از دو منظر اقتصادی و 
باروری تعریف می شــود. ازمنظر اقتصادی مبنای 
آن، سنین کار و فعالیت بوده، یعنی ۱۵ تا ۶۴ سال 
است و ما تا حوالی سال۱۴۲۰ پنجره جمعیتی مان 
بازمی شود. اما به لحاظ باروری باید به جای جمعیت 
۱۵ تا ۶۴ ســال که سنین کار و فعالیت هستند، 
ســنین متعارف باروری یعنی از ۲3 تا 3۸ سالگی 
را قرار دهیم. اگر این بازه به این اعداد تبدیل شود، 
پنجره باروری می شود. با این توصیف ما حداکثر پنج 
تا شش سال زمان طلایی خواهیم داشت، البته نه 
به  این معنی که پس از این سال ها نمی شود کاری 
کرد اما این فرصت طلایی است که می توانیم در آن 

شاخص ها و الگوی فرزندآوری را اصلاح کنیم. 
 

به نظر می رسد طبق نظرات مختلف، قانون 
جوانی جمعیت خیلی در بهبود شاخص های 
جمعیتی موفق عمل نکرده است، شما به 
عنوان یک صاحب نظر در این حوزه سهم 
شــاخص های اقتصادی و فرهنگی را در 
تشویق امر جمعیت چگونه می بینید؟ بیشتر 
کدام عامل منجر به عدم تمایل خانواده ها 
یا  اقتصادی  اســت؟  فرزندآوری شده  به 

فرهنگی؟
 موضوع جمعیت دارای چند متغیر است و این که 
فکر کنیم مسأله فقط مربوط به اقتصاد یا فرهنگ 
می شود، یک ســاده اندیشی و ساده نگری است. 
۴۷ فاکتور روی جمعیــت تاثیر دارد. مهم ترین 
آنها دسته ای از متغیرها در حوزه فرهنگ و اقتصاد 

محسوب می شــوند. آنچه از نگاه مردم به ما القا 
می شود، همه مســأله اقتصادی است. در حالی 
که ما می گوییم موضوع حتما اقتصادی است اما 
فقط به این مســأله مربوط نمی شود ولی چون 
شاخص های فرهنگی محسوس نیستند، جامعه 
آنهــا را حس نمی کند. ما می گوییم مجموعه ای 
از متغیرهای حوزه اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، 
خانوادگی، سیاســی و بســیاری از شاخص های 
دیگر در این موضــوع نقش دارند. ما هم باید در 
راهکارهای برون رفت از این بحران یک سیاست 

جامع داشته باشیم.
 

نقش دولت های مختلف در اصلاح و ترمیم 
سیمای جمعیتی کشور را چگونه می بینید؟

نقش دولت ها در حد اجرای قانون و سیاست هاست 
اما نقش گروه های واســطه و مردم نهاد را در این 
مسأله بســیار مؤثر می دانم، چراکه مردم نسبت 
به این گروه ها به دلیل حاکمیتی نبودن، زاویه و 
نگــرش خاصی ندارند و این گروه ها می توانند در 
اصلاح نگرش و باز کردن گره های ذهنی خانواده ها 
بسیار مفید باشند اما حتما باید حاکمیت از منظر 
اقتصادی و به لحاظ قانونی ورود پیدا کند و این 

گروه ها هم مطالبه قانونی دولت را انجام دهند.
 

پس راهکار اصلی چیست؟
باید یک گفتمان اجتماعی در این ارتباط داشته 
باشــیم که موافقان و مخالفان در این خصوص 
صحبت کنند. موضوع جمعیت بایــد داغ و در 
رســانه های مختلف، پرتکرار به آن اشــاره شود. 
کرسی های آزاداندیشی و نظریه پردازی باید برگزار 
شود تا مخالفان و موافقان در آن بتوانند حرف های 
جــدی بزنند. اگر به این شــکل بتوانیم موضوع 
رابررســی کنیم، قطعا زمینه اصلاح نگرش هم 

شکل خواهد گرفت.

تاکتیک های روانی اسرائیل در جنگ غزه

تخت گاز به  سمت  پیری

گزارش روز

اشاره

رسانه چه خبر

پاسخ به یک شبهه تقویمی
در سال های اخیر در ایام فاطمیه، تصاویری از یک تقویم مربوط 
به ســال ها پیش در فضای مجازی بازنشــر می شــود که در آن 
عبارت »وفات« حضرت زهرا)س( به چشم می خورد. ظاهراً قصد 
بازنشرکنندگان تصویر تقویم سال ۱3۷۲ آن است که ثابت کنند 
در گذشته همه به وفات حضرت زهرا)س( اعتقاد داشته اند و در 
سال های اخیر موضوع »شهادت« ایشان مطرح شده است. البته 
در ورای این شبهه شیطنتی دیگر هم هست که در جای خود به 

آن خواهیم پرداخت.

به گزارش پیام آشنا به نقل از روزنامه جوان، اما آیا واقعاً شهادت 
حضرت زهرا سابقه ای در تاریخ ندارد و ساخته سال های اخیر است؟ 
مراجعه مختصری به کتاب های تاریخی مختلف تشیع و تسنن 
خلاف این ادعا را ثابت می کند. در بسیاری از کتاب های اهل سنت 
مستنداتی به چشم می خورد که حاکی از وجود اعتقاد به شهادت 
و نه مرگ طبیعی حضرت)س( است. به عنوان نمونه ابراهیم بن 
محمد جوینی )۶۴۴- ۷3۰( عالم اهل سنت پیرو شافعی در کتاب 
مْطَین« از پیامبر اکرم )ص( نقل می کند که فرمود: »..  »فَرائدُ السِّ
فتکون اوّل من یلحقنی من اهل بیتی فتقدم علی محزونه مکروبه 
مغمومه مقتوله. )فاطمه( اولین کسی از اهل بیتم است که به من 
ملحق می گردد، پس بر من وارد می شود، محزون، مکروب، مغموم، 
مقتول...« وجود کلمه »مقتول« در این روایت به روشنی نشانگر 

شهادت و غیرطبیعی بودن درگذشت حضرت است.
ابن  ابی  شیبه در کتاب »المصنف«، ابن  قتیبه دینوری در کتاب 
»الامامه  والسیاسه« و بســیاری از مورخان معروف اهل سنت در 
کتاب های خود ماجرای حمله به خانه حضرت را که به شهادت 
محسن فرزند آن حضرت نیز منجر شد با ذکر جزئیات تلخ آن نقل 
کرده اند. محدثان و مورخان شــیعه نیز در طول ۱۴ قرن گذشته 
در هزاران کتاب روایی و تاریخی خود مصائب و رنج هایی را که بر 
حضرت صدیقه کبری )س( در روزهای تلخ پس از رحلت پیامبر 
)ص( رفته با جزئیات ذکر کرده اند. در واقع شهادت حضرت زهرا 
امری است که در طول قرن های متمادی برای محبان اهل بیت )ع( 

ثابت شده است.
پس ماجرای درج کلمه »وفات« در تقویم ها چیست؟ واقعیت آن 
است که مناسبت های مذهبی مندرج در تقویم ها عمدتاً ریشه در 
تقویمی دارد که پیش از پیروزی انقلاب اسلامی رسمیت داشته و 
پس از انقلاب فقط مناسبت های مربوط به خاندان پهلوی حذف 
شد. ازاین رو مناسبت های مذهبی تا مدت ها بر اساس مندرجات 
تقویم پیش از انقلاب بود و به تدریج اصلاح گردید. بنابراین، وجود 
کلمه »وفات« در تقویم های سال های اول انقلاب به این معنا نیست 
که لزوماً علمای مبرز تاریخ اسلام از حوزه های علمیه آن را وضع 
کرده اند، بلکه صرفاً غفلتی نسبت به تقویمی بوده است که از قبل از 

انقلاب رسمیت داشته است.
این ها در حالی اســت که حضرت امام خمینــی )ره( در همان 
سال های اول پیروزی انقلاب در ایام فاطمیه در ۱۸ اسفند ۱3۶۰ 
مطابق با ۱3 جمادی الاول ۱۴۰۲ قمری با لفظ شــهادت از این 
مناسبت یاد می کنند و می فرمایند: »من هم وفات و شهادت بانوی 
بزرگ اســلام را بر همه مسلمین و بر شما برادران عزیز ارتشی، 
سپاهی و بسیج و بر حضرت بقیه الله - ارواحنافداء - تسلیت عرض 

می کنم«.
اما آیا، چون در تقویم به میراث رسیده از رژیم پهلوی، عبارت وفات 
حضرت زهرا درج شده، دلیلی بر مستند بودن این گزاره است؟ آیا 
اساساً سردمداران و کارگزاران رژیم پهلوی معرفت عمیق و دقیقی 
نسبت به مناســبت های تاریخ اسلام داشتند که آنچه در تقویم 
نگاشته اند مبنایی برای قضاوت باشد؟ برای پاسخ به این سؤال باید 
به مســتندات تاریخی مراجعه کرد. بر اساس صوتی که از جلسه 
۲۸ دی ماه ۱3۵۷ شورای امنیت ملی رژیم پهلوی در دست است، 
شاپور بختیار آخرین نخست وزیر شاهنشاهی در آستانه برگزاری 
راهپیمایی گسترده اربعین سال ۱3۵۷، ابراز امیدواری می کند که 
راهپیمایی اربعین آخرین فرصت برگزاری تظاهرات سازمان دهی  
شده انقلابیون باشــد و تأکید می کند: »چون ماه محرم هم که 
تمام شــده ]ماه[صفر هم که داره تمام میشه...« یکی از حضار به 
او می گوید »۲۸ صفر در پیش هست.« در کمال شگفتی بختیار 
می پرسد: »۲۸ صفر چه خبره؟« و پاسخ می شنود که سالروز رحلت 
پیامبر و شهادت امام حسن )ع( است. اینکه آخرین نخست وزیر 
رژیــم پهلوی که از قضا با مخالفان لیبرال شــاه هم پیوندهایی 
داشت و درعین حال تحصیل کرده فرانسه بود، یکی از مشهورترین 
مناسبت های تاریخ اسلام یعنی تاریخ رحلت پیامبر اکرم )ص( را 
نمی داند و بر کشوری با اکثریت مسلمان حکومت می کند، خود 
نشانگر میزان توجه رژیم پهلوی و حتی بسیاری از تحصیل کردگان 

لیبرال به مناسبت های مذهبی است!
اما شیطنتی هم در ورای این شبهه تقویمی درباره شهادت حضرت 
زهرا)س( هست. در واقع برخی به دنبال القای این گزاره هستند 
که مثلاً بعد از پیروزی انقلاب میزان گرایش مردم به شــناخت 
اهل بیت)ع( بیشتر شده و این تغییرات تقویمی نه بر اساس واقعیات 
تاریخی که بر اســاس دلخواه مردم و نظام رخ داده اســت. اینکه 
گرایش مردم به اهل بیت و شناخت فضائل و سیره آن بزرگواران 
در سال های اخیر رشد چشمگیری یافته، واقعیتی انکارناپذیر است 
و روشن است که دلیل عصبانیت شبهه پردازان هم همین است. از 
نظر آن ها مطلوب آن است که مردم چیزی از اسلام و معارف آن 
ندانند تا افرادی بتوانند بر کرسی قدرت تکیه زنند که اولیات تاریخ 
و معارف اسلامی را هم نمی دانند و مثلاً ۲۸ صفر برایشان غریب 

و ناآشنا است.
توجه کم ســابقه مردم ایــران به وجود نورانــی حضرت صدیقه 
طاهره)س( و این محبت چشمگیر و حضور مافوق تصوری مردمی 
که در رویدادهایی، چون اربعین و ســایر مناسبت های مذهبی 
اعجاب جهانیان را به همراه دارد، طبیعتاً موجب غلیان خشم آنانی 
می شود که دینداری جامعه، دکان دونبش غارتگری و چپاولشان 
را تخته کرده است. آیین هایی که راه استقلال طلبی، سلطه ستیزی 
و ولایتمداری را برای ملت ایــران بازخوانی می کند، حتماً برای 
پادوهای استعمار و استکبار تلخ است و با تقویم یا بدون آن سعی 

می کنند آن ها را تخطئه کنند.
محمدجواد اخوان

برگزاری دومین رویداد ملی مدارس 
آینده در دی ماه

بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره): مدیرعامل بنیاد برکت 
ســتاد اجرایی فرمان امام)ره( از برگزاری دومین رویداد ملی مدارس آینده در 
دی ماه با همکاری ســازمان نوسازی توسعه و تجهیز مدارس کشور خبر داد. 
محمد ترکمانه درباره دومین رویداد ملی مدارس آینده، اظهار کرد: ســازمان 
نوسازی توسعه و تجهیز مدارس کشور و بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( در نظر دارند بر مبنای اهداف سند تحول بنیادین آموزش و پرورش 
و برنامه زیر نظام تأمین، فضا تجهیزات و فناوری و افق گشایی های بلندمدت و 
آینده نگرانه، دومین رویداد ملی مدارس آینده را امسال برگزار کنند. وی ادامه 
داد: شرکت کنندگان در این رویداد شرکت های تولیدی، موسسات دانش بنیان، 
شرکت های مهندسین مشاور، محققان، صاحبان ایده دانشگاه ها و مراکز پژوهشی 
پارک های علم و فناوری خواهند بود. ترکمانه در خصوص محور و موضوعات 
این رویداد گفت: این رویداد در ۴ محور از جمله مدرسه آینده و نظام آموزشی، 
مدرسه آینده کانون تربیت و پیشرفت محله )مدرسه در مقایس شهر(، مدرسه 
آینده و محیط کالبدی )مدرسه در مقایس کالبد( و مدرس آینده و تجهیزات و 
فناوری های آموزشی )مدرسه در مقیاس اجزا( برگزار خواهد شد. مدیرعامل بنیاد 
برکت اظهار کرد: شیوه های نوین در تصمیم گیری ها و مدیریت کلان آموزش و 
پرورش )مدیریت درون سازمانی مدیریت مدارس( هم افزایی نهادها در محوریت 
قرار گرفتن مدارس در محلات، سامانه های ساختمانی و فناوری های ساخت، 
سیستم های نوین گرمایشی، سرمایشی و تجهیزات الکترونیکی و استفاده از 
هوش مصنوعی در فرآیند طراحی، ساخت و تجهیز از جمله موضوعات دومین 
رویداد ملی مدارس آینده به شمار می رود. وی تاکید کرد: مهلت ارسال آثار تا 3۰ 
آذرماه است و زمان برگزاری این رویداد ۲۰دی ماه خواهد بود. ترکمانه همچنین 
در خصوص جوایز و مزایای شرکت در این رویداد گفت: حمایت از ایده ها و آثار 
برگزیده توسط بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( در قالب اعطای 
تسهیلات، نمایش ایده ها و آثار در نمایشگاه و چاپ ایده ها و آثار در کتاب مدرسه 
آینده از جمله جوایز این رویداد به شمار می رود. گفتنی است؛ علاقه مندان برای 

کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام به نشانی future.dres.ir مراجعه کنند.

سیگار کشیدن می تواند مغز را
 کوچک کند

مدیسن نت: یک مطالعه جدید هشــدار می دهد که سیگار کشیدن مغز 
انسان را کوچک می کند و هنگامی که توده مغزی از بین رفت، برای همیشه 
از بین می رود. اســکن مغز بیش از 3۲۰۰۰ نفر، ارتباط قوی ای بین سابقه 
مصرف ســیگار با کاهش تدریجی حجم مغز نشــان می دهد. در حقیقت، 
محققان دریافتند که هر چه تعداد بسته های سیگار مصرفی در روز بیشتر 
باشد، حجم مغز او کمتر می شود. »لورا بیروت«، نویسنده ارشد این مطالعه و 
استاد روانپزشکی در دانشگاه واشنگتن در سنت لوئیس، گفت: »کاهش حجم 
مغز با افزایش ســن مطابقت دارد. این موضوع با افزایش سن جمعیت مهم 
است، زیرا پیری و سیگار کشیدن هر دو از عوامل خطر زوال عقل هستند.« 
این مطالعه به توضیح مطالعات قبلی کمک می کند که سیگاری ها بیشتر در 
معرض خطر ابتلاء به زوال مغز مرتبط با افزایش سن و بیماری آلزایمر هستند. 
بیروت گفت: »تا همین اواخر، دانشمندان اثرات سیگار کشیدن بر مغز را نادیده 
می گرفتند، تا حدی به این دلیل که ما بر روی تمام اثرات وحشتناک سیگار 
بر ریه ها و قلب تمرکز کرده بودیم. اما همانطور که ما شروع به بررسی دقیق تر 
مغز کردیم، مشخص شد که سیگار کشیدن برای مغز نیز بسیار مضر است.« 
دانشمندان مدت هاست که می دانند سیگار کشیدن و حجم کمتر مغز با هم 
مرتبط هستند، اما نتوانسته اند بفهمند که چه چیزی باعث دیگری می شود. آنها 
پی بردند عامل سومی نیز وجود دارد که باید در نظر گرفته شود: ژنتیک. هم 
اندازه مغز و هم رفتار سیگار کشیدن تحت تأثیر ژنتیک است. در واقع، حدود 
نیمی از خطر سیگار کشیدن افراد را می توان به ژن آنها نسبت داد. محققان 
برای پی بردن به این رابطه، تاریخچه سیگار کشیدن، داده های ژنتیکی و اسکن 
مغزی بیش از 3۲۰۰۰ نفر را که به عنوان بخشی از پایگاه داده بزرگ بریتانیا 
جمع آوری شده بودند، تجزیه و تحلیل کردند. بررسی ها نشان داد که استعداد 
ژنتیکی فرد منجر به سیگار کشیدن می شود و سیگار کشیدن باعث کاهش 
حجم مغز می شود. متأسفانه به نظر می رسد این کوچک شدن غیرقابل برگشت 
باشــد. داده ها نشان می دهد مغز افرادی که سال ها قبل سیگار را ترک کرده 
بودند برای همیشه کوچک تر از مغز افرادی بود که هرگز سیگار نمی کشیدند. به 
گفته محققان، »شما نمی توانید آسیبی را که قبلاً وارد شده است خنثی کنید، 
اما می توانید از ایجاد آسیب بیشتر جلوگیری کنید. سیگار یک عامل خطر قابل 
تغییر اســت. برای جلوگیری از پیری مغز و قرار دادن خود در معرض خطر 
ابتلاء به زوال عقل، می توانید یک چیز را تغییر دهید و آن ترک سیگار است«.


